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اقتصاد    ی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

M A M L E K A T

یادداشت

فرزانه عظیمی)غزل(-نخبه اجتماعی هنری نابینا
به بهانه انتشار مجموعه »مهمونی« از »ایرج طهماسب« و 
محبوبیت شخصیت »بچه« می نویسم، چون سال هاست که 
ایرج طهماسب یا همان »آقای مجری« را با عروسک های 
دوست داشــتنی اشَ می شناســیم؛ از مجموعه های »کلاه 
قرمزی« در سیمای جمهوری اسلامی، با آن عروسک های 
جذاب و دل نشــینش که از هر طیف سنی مخاطب داشته و 
دارد تا فیلم ســینمایی »کلاه قرمزی و پسرخاله« که برای 

همه ما یادآور خاطرات شیرینی ست

 »بچه« ایرج طهماسب؛
 کودکان کار و معلولان

فرخنده امیری سرمقاله

  فرمــود: »إن لربکّم في أیــام دهرکم نفحات، ألا 
فتعرضوا لها« که یعنی »در طول عمرتان لحظاتی 
هست که نسیمی از بهشت در عالم وزیدن می گیرد، 

بیدار باشید و خودتان را در معرض آن قرار دهید.«
به من که باشد، می گویم اردیبهشت را منظور داشته 
حضرتــش، و امروز این هوای نم ناک ســحرانگیز 
که مثل پرنیان مواج، با نســیم هوا دل بری می کند. 
همیشه، هرجا که باشم، این دلبر اردیبهشتی نایاب 
مفتونم می کند. می ایستم و با تمام ظرفیت ریه هایم 

نفس می کشم. 

فلانی اگر بود

ادامه در  صفحه2

ادامه در  صفحه2

 موافقت رهبر انقلاب با عفو یا تخفیف مجازات تعدادی
 از محکومان به مناسبت عید سعید فطر

به مناسبت عید سعید فطر، رهبر معظم انقلاب اسلامی با عفو یا تخفیف مجازات ۱۵۴۲ تن از محکومان محاکم عمومی و انقلاب، سازمان 
تعزیرات حکومتی و سازمان قضایی نیروهای مسلح موافقت کردند.

به گزارش مملکت آنلاین، حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای رئیس قوه قضاییه به مناســبت عید ســعید فطر در نامه ای به 
رهبر انقلاب اســلامی پیشــنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات این محکومان را که در کمیســیون عفو و بخشودگی واجد شرایط لازم 
 تشــخیص داده شــده اند، ارائه کرد که این پیشــنهاد در اجرای بند ۱۱ اصل ۱۱۰ قانون اساســی مورد موافقت حضرت آیت الله خامنه ای 

قرار گرفت.
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به رغم رشد شاخص پول جدید وارد بورس نشده است؛

مردم همچنان با بورس قهر هستند

واردات مقطعی خودرو، 
راهکار خلاصی از آشفته 

بازار موجود
کارشناسان، واردات هرچند مقطعی خودروهای 
ارزان قیمــت و غیرلوکــس را راهکار خلاصی 
بازار خودرو از آشــفتگی کنونی قلمداد می کنند. 

موضوعی که در ...

 دستور رئیس جمهور
  به وزیر کشور برای

 کنترل تردد افراد از مرزها
رئیس جمهور وزارت کشــور را مکلف کرد:نسبت 
بــه کنترل تــردد افراد از مرزهــا و به خصوص 
مرزهای شرقی کشور نهایت دقت و نظارت را به 

عمل بیاورند تا از ورود افراد مبتلا به...

هاشمی طبا:

»بانیان وضع موجود« همه مقامات متخلف فعلی و ۴۰ سال گذشته هستند
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نماینده پیرانشــهر و سردشــت در مجلس شورای 
اســلامی از تقاصای تعــدادی از نمایندگان برای 
اعمال ماده ۲۳۴ آییــن نامه داخلی مجلس جهت 
بررسی اهمال و ترک وظایف قانونی مدیران میانی 
و ارشد صنعت خودرو و معرفی عاملان قبلی و فعلی 
وضعیت بسیار نابسامان موجود به قوه قضاییه خبر 

داد.
به گزارش مملکت آنلاین، کمال حسین پور اظهار 
کرد: علاوه بر اینکه صنعت خودرو کشور در حوزه 

کیفیت، قیمت، محیط زیست، طراحی و تکنولوژی، 
فروش و خدمات پس از فروش، گرفتار نارکارآمدی 
و سومدیریت است ، عدم دستیابی به دانش طراحی 
پلتفرم و ضعف در ســازوکارهای تحقق و توســعه 
باعث شده صنعت خودرو کشــور نتواند همگام با 
تحولات صنعتی بین المللی در این حوزه گام بردارد.

وی ادامــه داد: این وضعیت صنعت خودرو تا جایی 
پیش رفته که در پاسخگویی به نیازهای روزافزون 

و به حق مشتریان داخلی با ...

سوءمدیریت و عدم توجه به قوانین و اسناد بالادستی

درخواست نمایندگان مجلس برای 
بررسی تخلفات مدیران صنعت خودرو

 با ۵ هزار دلار می توان خودرو 
با کیفیت بسیار عالی وارد کرد
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معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه هیچ مشکلی 
در تیم اقتصادی دولت وجــود ندارد، تاکید کرد که 
طرح برخی موضوعات نادرســت در این خصوص 

صرفاً شیطنت های برخی رسانه هاست.
مخبر: مشکلی در تیم اقتصادی دولت وجود ندارد

به گزارش مملکت آنلایــن، محمد مخبر در گفت 
وگویــی درخصوص مطالب مطرح شــده در برخی 
رسانه ها مبنی بر ناهماهنگی در تیم اقتصادی دولت 
اظهار داشــت: اعضای تیم اقتصادی دولت در اوج 
هماهنگی مشغول فعالیت هستند و برخی شایعات در 

مورد ناهماهنگی تیم اقتصادی کذب محض است.

وی در خصوص مصوبه مربــوط به حذف معاونان 
اجرایی و اقتصادی رئیس جمهور از ترکیب کمیسیون 
اقتصاد دولت عنوان کرد: اصلا موضوع حذف مطرح 
نیست؛ این یک کمیسیون زیر نظر وزیر اقتصاد است 
و به طور طبیعی  معاون رئیس جمهور در آن جلسه 
شــرکت نمی کند و فقط در مواردی که نیاز باشــد 

حضور پیدا می کند.
وی  ادامــه داد: دلیل اصلی ایــن موضوع به »حد 
نصاب« جلسات کمیسیون اقتصادی مربوط می شود؛ 
بر همین اساس به پیشنهاد خود معاون اقتصادی و 
اجرایی مقرر شــد این دوستان و همکاران عزیز در 

ترکیب کمیسیون نباشند تا عدم حضورشان، جلسات 
را از رســمیت نیندازد و البته تاکید شده که هر وقت 
لازم شد با توجه به دستور کار جلسات این بزرگواران 
هم در جلسات شرکت داشــته باشند.مخبر با بیان 
اینکه آقای دکتر رضایی از دوستان نزدیک و عزیز 
بنده و از موثرترین افراد در کابینه است، گفت: آقای 
رضایی بــه عنوان معاون اقتصادی رئیس جمهور و 
سایر اعضای تیم اقتصادی دولت به طور هماهنگ 
در موضوعات اقتصادی ورود دارند و تمام تلاششان 
این است تا هر چه سریعتر مشکلات معیشتی مردم 

عزیزمان را مرتفع کنند.

معاون اول رئیس جمهور:

 مشکلی در تیم اقتصادی دولت وجود ندارد
عضو هیئت مدیره کانون های شوراهای 
با اشاره به  اسلامی کار سراسر کشــور 
نبود امنیت شــغلی برای کارگران گفت: 
بعد از ۴۰ ســال نداشــتن امنیت شغلی 

کارگران را اذیت می کند.
بــه گــزارش مملکــت آنلایــن، علی 
اصلانی در جشنواره امتنان از کارگران، 
نمونه  هــای  واحد  کار،  هــای  گــروه 
وکارآفرینــان برتــر که روز شــنبه ۱۰ 
اردیبهشت در مرکز تربیت مربی فنی و 
حرفه ای کرج برگزار شد، افزود:  امسال 
افزایش ۵۷ درصدی دســتمزد کارگران 
حساســیت زیادی را ایجاد کرده است. 
این دســتمزد مصوب با هماهنگی خوب 
و  و کارگران  نماینــدگان کارفرمایــان 

دولت محقق شد.
 وی افزود: این بخشــنامه در بســیاری 
از کارخانه هــا اجرایــی شــده ولــی با 
شــایعات اصلاح آن فعــلا وقفه ای در 
اجرای آن توســط برخی واحدها ایجاد 

شده و گزارش هایی از کارگران در مورد 
افزایش ۲۰ یا ۲۵ درصدی و اجرا نشدن 
مصوبه به گوش می رســد ولی امیدوارم 
این بخشــنامه به درستی اجرا شود.وی 
بــا بیان اینکه افزایش دســتمزد دلایل 
مختلفــی دارد، تصریــح کــرد: کمبود 
کارگــر در ســال ۱۴۰۰ موجــب آزار 
از  نیز بسیاری  کارفرمایان شــد. اکنون 
اگر  دنبال کارگر هســتند  به  کارخانه ها 
این دســتمزد به ســبد هزینــه نزدیک 
نمی شد، چالش بزرگ کمبود کارگر در 

ایجاد می شد. تولیدی  کارگاه های 
عضو هیئت مدیره کانون های شوراهای 
اسلامی کار سراسر کشور ادامه داد: در 
ســال های جنگ افزایش نیافتن حقوق 
کارگران به دلیل شــرایط جنگی باعث 
ایجاد فاصله بین حقوق کارگران با تورم 
کشور شــد و کارگران نتوانستند هزینه 
زندگی خود را با این حقوق تامین کنند.

اصلانی تصریح کــرد: با توجه به ایجاد 

شــغل های غیر مولد کارگــران تمایل 
زیــادی بــه کار در کارخانه هــا ندارند. 
وقتــی فردی با یک خودرو  و کارکردن 
در تاکســی اینترنتی درآمد بیشــتری از 
کارگر به دست می آورد، کارگران انگیزه 
خود را از دست می دهند.وی افزود: اگر 
خط فقر به تورم نزدیک نشود با بحران 
کارگری در ســال ۱۴۰۱ مواجه خواهیم 
بود. بنابراین دولت، کارفرما و کارگر به 
این رقم رسیدند. امسال حدود ۹ میلیون 
برای سبد هزینه کارگران در نظر گرفته 
شــده بــود و همیــن میــزان یکی از 
۵۷درصــدی  افزایــش  شــاخصه های 
حقوق کارگران شــد اما بــا وجود این 
افزایش هنوز هــم فاصله حقوق کارگر 
و تــورم زیاد اســت؛ ولی بــا توجه به 
وضعیــت اقتصادی کشــور و شــرایط 
از  بیشــتر  ســخت کارفرماها نمی توان 
این میزان افزایش داشــت.وی با اشاره 
امنیت شــغلی بــرای کارگران  نبود  به 

گفت:  بعد از ۴۰ ســال امنیت شــغلی 
کارگران را اذیت می کند. ماده ۷ قانون 
کار دو تبصــره دارد. در زمــان تصویب 
قرار شــد با آمــدن اولیــن دولت آیین 
نامه تبصــره دو ماده ۷ قانون نوشــته 
شــود ولی هنوز این اقدام انجام نشــده 
اســت.اصلانی ادامه داد: شغل ها به دو 
گروه مستمر و غیر مستمر تعریف شدند 
و در شــغل های مســتمر که کارگر به 
طور دائمــی کار می کند نیاز به قرار داد 
دائمی دارد و قراردادهــای ماهیانه معنا 
ندارد. امنیت نداشــتن کارگر در کارگاه 
نه تنها کارگران بلکه کارفرمایان را هم 
اذیت می کند.وی افزود: به نمایندگی از 
کارگــران از رئیس جمهــور تقاضا دارم 
انقلابی، دســتور ویژه  که در مجلــس 
برای نوشــته شــدن تبصره دو ماده ۷ 
صادر و تکلیف کارگران بعد از ۴۰ سال 
مشخص شــود زیرا  این شرایط زیبنده 

نیست. ما  کشور 

عضو هیئت مدیره کانون های شوراهای اسلامی کار سراسر کشور 

 اگر دستمزد کارگران متناسب با تورم نباشد
 با بحران نیروی کار مواجه می شویم

قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار ابلاغ شد
معاون امورمجلس رئیس جمهو گفت: قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار از سوی رئیس جمهور ابلاغ شد.

به گزارش مملکت آنلاین، سید محمد حسینی با اشاره به ابلاغ قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار از سوی رئیس جمهور گفت: قانون مزبور به دنبال حذف موانع زائد از سر راه متقاضیان 
کسب و کار در سطح کشور است.

وی  گفت: این قانون با اصلاح برخی از مواد قوانین مرتبط با صدور مجوز های کسب و کار ازجمله: قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی،  قانون  بهبود مستمر 
محیط کسب و کار، قانون کانون کارشناسان رسمی  دادگستری ، قانون کیفیت اخذ پروانه وکالت دادگستری و قانون دفاتر اسناد رسمی و کانون سردفتران و دفتریاران، ضمن سهولت در صدور این 

مجوزها، زمینه بهبود اشتغال و توسعه کسب و کارها و رشد اقتصادی مولد را فراهم کنند.  
حسینی تصریح کرد: بر اساس ماده )۱( این قانون؛ کلیه مجوزهای کسب  وکار که سلامت، محیط زیست، بهداشت عمومی- اجتماعی، نظم و انضباط پولی، مالی و ارزی، فرهنگ و امنیت ملی را به 
صورت مستقیم تهدید می کنند یا مستلزم بهره برداری از منابع طبیعی یا تغییر کاربری اراضی کشاورزی هستند، به تشخیص هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب  وکار و تایید هیات وزیران در 
صورتی که تا سه ماه پس از لازم الاجراء شدن این قانون در درگاه ملی مجوزهای کشور ثبت شوند، به عنوان مجوزهای تاییدمحور که نیازمند بررسی و تایید مراجع صدور مجوز است معرفی شده 

و فعالیت در آنها نیازمند طی مراحل اخذ مجوز بر اساس ماده ۷ این قانون است.
معاون امورمجلس رئیس جمهور  اظهار داشت: چهارماه پس از لازم الاجراء شدن این قانون،  سایر مجوزهای کسب وکار به عنوان مجوزهای ثبت محور شناخته می شوند و اتمام مراحل ثبت نام در 
درگاه ملی مجوزهای کشور به منزله صدور مجوز است. متقاضیان این مجوزها باید در زمان ثبت نام در درگاه ملی مجوزها، فرم تعهد به اخذ استانداردهای اجباری و مراعات قوانین و شرایط حرفه 

ای مورد تایید هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار را امضاء کنند.
وی در ادامه افزود: تبصره )۷( ماده فوق با وضع ضوابط مشخص، به دنبال جلوگیری از رفت و آمدهای غیرضروری جهت استعلام یا تمدید مجوز و در نتیجه، جلوگیری از مفاسد احتمالی این حوزه 
است و بر اساس آن: شش ماه پس از لازم الاجراشدن این قانون هرگونه استعلام، تمدید یا ابطال مجوز، تنها از طریق شناسه یکتای مجوز صادره  از طریق درگاه ملی مجوزهای کشور قابل انجام 
است. امکان استعلام شناسه یکتای صادره برای دارندگان مجوزها در درگاه ملی مجوزهای کشور باید برای عموم مردم فراهم باشد، مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کسب و کار موظف 
است برای مجوزهای کسب و کار اخذ شده قبل از لازم الاجرا شدن این قانون به درخواست کتبی یا الکترونیکی دارنده مجوز، ظرف یک ماه از زمان درخواست، شناسه یکتا صادر کند. کسب وکارهایی 

که از دو سال پس از لازم الاجرا شدن این تبصره، شناسه یکتا نداشته باشند، به لحاظ قانونی فاقد مجوز محسوب می شوند.
حسینی گفت: یکی از مهمترین بخش های« قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار« مواد )۳( ، )۴( و )۵( این قانون است که شرایط دریافت پروانه وکالت دادگستری، سردفتری اسناد رسمی 

و کارشناسان رسمی دادگستری را تسهیل و انحصار های موجود در این حوزه را رفع کنند.  
معاون امور مجلس رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب با عنوان تولید، دانش بنیان ، اشتغال آفرین« نام گذاری شده، اجرای دقیق و به موقع قانون مزبور می 

تواند تاثیر قابل توجهی در بهبود محیط کسب و کار و حرکت به سمت تولید و رونق اقتصادی، ایفا کنند.
 شایان ذکر است،  این قانون مشتمل بر )۵( ماده ، در جلسه علنی روز سه شنبه مورخ بیست و چهارم اسفندماه یکهزار و چهارصد مجلس شورای اسلامی تصویب و در ۳۰ فروردین ۱۴۰۱  به تایید شورای

 محترم نگهبان رسید.

مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان اردبیل در نظر دارد واگذاری کارهای 
خدماتی و پشــتیبانی خود را به صورت حجمی به مدت 12 ماه در ســال 1402-1401 )از 
تاریخ 1401/3/1 لغایت 1402/2/31( به شــرکتهای صلاحیــت دار از اداره تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با جزئیات مندرج در اســناد مناقصه به صــورت الکترونیکي با بهره گیري از 
ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت¬ها از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد. تاریخ انتشار مناقصه 

در سامانه تاریخ روز  یکشنبه 1401/2/11 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 19:00روز پنج شنبه تاریخ 1401/2/15

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 11:00 روز دوشنبه تاریخ 1401/2/26
روز دوشنبه تاریخ 1401/2/26 زمان بازگشایي پاکت ها: ساعت 11:30 

آدرس استان اردبیل- شهرستان پارس آباد کیلومتر 12 جاده اصلاندوز جنب شهرک صنعتی 
مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزي و منابع طبیعي استان اردبیل تلفن 04532751962-

09144567938

مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعي استان اردبیل

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
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یادداشت

 »بچه« ایرج طهماسب؛
 کودکان کار و معلولان

ادامه از صفحه یک
 حتی زن و مرد ۴۰ - ۵۰ ســاله نیز این »شو عروسکی« 
تماشا و تکیه کلام های شــخصیت های آن مجموعه را 
به خاطر ســپرده و در مکالمات روزمره شان استفاده نیز 

می کردند و می کنند.
از ابتدای ســال و قرن جدید، به دلیل مشکلاتی که اکثراً 
از آن ها مطلع هســتیم و قصد اشاره به آن را ندارم، ایرج 
طهماســب یا همان آقای مجری سابق، تصمیم گرفت 
مجموعه خود را با نام »مهمونی«، از طریق شبکه نمایش 
خانگی و با عروسک های جدید در اختیار عموم مردم قرار 

بدهد.
در میان این عروســک های جدید، شخصیت »بچه«، از 
محبوبیت خاصی برخوردار شــده و کلیپ هایش را همه 
مردم از طیف ها و سنین متنوع بزرگ و کوچک در اقشار 
مختلف جامعه تماشا می کنند و تکیه کلام هایش را استفاده 

می کنند.
اما می دانیم که شــخصیت بچه، نمادی ست از »کودکان 
کار« و ایرج طهماسب، توسط این شخصیت، به گونه ای 
جذاب به معضلات این کودکان مظلوم و محروم اشــاره 

می کند.
ســخن اصلی این جاست که کاش کســانی مثل ایرج 
طهماســب کــه اولًا اکثر مردم شــخصیت هایی که او 
خالق آن هاســت را دوســت دارند و ثانیاً توان این را دارد 
که معضلات یک قشــر را به گونه ای جذاب بیان کند و 
به گونه ای که برای کودکان جذاب باشــد، نکات آموزنده 
زیــادی را به آن هــا می آموزد، به ســراغ قشــر دارای 

»معلولیت« هم برود.
داریــوش  یــا  ماننــد طهماســب  افــراد محبوبــی 
فرضیایی)عموپورنگ( می توانند با خلق یک شخصیت که 
نمادی از قشر »معلول« باشد و حتی با آموزه های کلامی، 
بیانگر معضلات این قشر نیز باشند و به فرهنگ سازی در 

خصوص نوع  رفتار و برخورد با این افراد بپردازند.
با این کار مهم، اولًا ذهن کودکان، پذیرش بیشتری دارد 
و آموزش هایی از این قبیل به آنان به مراتب آسان تر است؛ 
ثانیاً شخصیت های عروسکی جذاب، بیشتر در خاطر مردم 
ماندگار می شــوند، همان گونه که حدود ۳۰ سال از خلق 
»کلاه قرمــزی« می گذرد اما همچنــان در ذهن مردم 
ماندگار اســت، یا محبوبیت این روزهای عروسک های 

آقای طهماسب چشم گیر است.
سومین نکته این است که ســیمای جمهوری اسلامی، 
بارها با نشان دادن »معلولیت« به عنوان ناتوانی مطلق و 
مکافات گناه، یا تمسخر ویژگی های ظاهری و رفتاری این 
قشر در سریال هایش، یا سوءاستفاده از »معلولان« برای 
بیشــتر دیده شدن شوهای آبکی اشَ، نمره مردودی را در 
این زمینه گرفته، ولی شاید بتوان با خلق شخصیت های 
عروسکی و آموزش کلامی به کودکان و حتی بزرگسالان، 
با اســتفاده از محبوبیت امثال طهماسب و عروسک های 

بی نظیرش، راه به جایی برد.

فلانی اگر بود
ادامه از صفحه یک

کانه عاشــقی که می خواهد یک بار برای همیشه 
دل برش را در آغوش بکشد. و کار به بازدم نرسیده، 

بغض می کنم.
به یــاد همه عشــق های نرســیده، بــه جای 
همــه تنهایی های تا همیشــه. به ســوگ همه 
اردیبهشــت هایی که می آید و مــا تنها خاطرات 
سرگردان مه آلودی هستیم، در دستان رعشه دار باد.

کاش رفیقی و هم قدمی بود که با هم راه می رفتیم 
تا شــب، نم باران می زد توی صورتمان، سیگار 
می گیراندیــم و دوتایی حرف می زدیم نیســت. 
حالا هرچه با خودم بگویم فلانی اگر بود.... آه اگر 
اردیبهشتی بیاید و روزی که دیگر نباشیم، آن که 

آرزویش را داشتیم بگوید فلانی اگر بود.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

مسجدی: مقتدی صدر را 
دوست ایران می دانیم

سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد در آستانه پایان 
ماموریت خود در عراق در گفت وگویی با یک رســانه 
عراقی به آخرین تحولات مربــوط به روابط میان دو 

کشور پرداخت.
به گزارش ایسنا، ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در بغداد در آستانه پایان ماموریت دیپلماتیک خود 
در عراق با حضور در برنامه »جمهوریه المملکه« که از 
شبکه دجله پخش می شود در پاسخ به سوالی از طرف 
مجری برنامه گفت: ما هیچگونه دخالتی در امور داخلی 
عراق نداریم و تنها حمایت مستشاری می کنیم و تمام 

طرف های سیاسی عراقی با ما همکاری دارند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا با شهادت سردار قاسم 
سلیمانی نقش ایران در عراق ضعیف شده؟ گفت: شهید 
سلیمانی نقش برجسته ای در عراق داشت اما جمهوری 
اسلامی ایران متکی به یک شخص نیست، جمهوری 
اســلامی یک ارگان، حکومت و سازمان است، امروز 
ماموریت شهید سلیمانی را سردار قاآنی ادامه می دهد، 
البته طبیعتا هر شخصی توانایی خود را دارد اما جمهوری 
اسلامی نه تنها قدرتش کمتر نشده است بلکه بیشتر 

نیز شده است.
مســجدی تاکید کرد: در بحث امور عراق ما خواهان 
این هستیم که طرف های عراقی خودشان باهم دیگر 
مذاکره کنند و به نتیجه برسند. امروز جریان های شیعه 
به دو دسته تقسیم شــده اند؛ جریان صدر و چارچوب 
هماهنگی شیعیان که این اختلاف در گذشته نیز بوده 
است اما به شکل های دیگر. شما در هر انتخاباتی که 
نگاه کنید این اختلافات وجود داشــته است، توصیه ما 
این اســت که جریان های شیعه و حتی کرد و سنی با 
یکدیگر به نتیجه و توافق برسند. ما هیچ گاه طرف یک 
جریان علیه جریان دیگر را نخواهیم گرفت، بلکه همه 
طــرف ها را به همکاری و اتحاد دعوت می کنیم، این 
وظیفه اسلامی ما است که همه دوستان و همه رهبران 
سیاسی را به توافق دعوت کنیم اما در نهایت خودشان 

باید تصمیم بگیرند.
سفیر کشورمان در پاسخ به این سوال که امروز چارچوب 
هماهنگی ترس این را دارد که اکثریت شیعه را از دست 
بدهد، آیا شخص آقای مسجدی نگرانی این را دارد که 
شیعیان منصب نخست وزیری را از دست بدهند، تاکید 
کرد: چیزی که برای ما مهم است این است که نخست 
وزیر بر اســاس روند قانونی انتخاب شود، هر شخصی 
که از طریق قانونی انتخاب شود مورد حمایت ما خواهد 
بود، ممکن است اکنون شرایط پیچیده شده باشد اما ما 
به عنوان جمهوری اســلامی ایران از هیچ چیز ترسی 
نداریم . ما رهبران را را بسیار دانشمند و فهیم می دانیم 
که برای حل مشــکلات می توانند از این مرحله عبور 

کنند بنابراین من شخصا هیچ نگرانی ندارم.
وی در پاسخ به این سوال که در این مهلتی که مقتدی 
صدر مشخص کردند جریان های شیعه با میانجیگری 
ایران توان عبور از بن بست سیاسی را دارند، خاطرنشان 
کرد: توصیه ما این اســت که آن ها با موفقیت از این 
مرحله عبور کنند و راه حل این مساله را توافق می دانیم 
زیرا هم جریان صدر و هم چارچوب هماهنگی واقعیت 
های سیاسی کشور عراق هستند و من امیدوار هستم 

که به نتیجه برسند.
مســجدی در پاسخ به این ســوال که آیا شما از طرح 
اکثریت که مقتدی صدر مطــرح کرد دفاع می کنید، 
تاکید کرد: اگر بخواهند که یک طرف قضیه کنار زده 
شــود و یا غایب باشد این امر شمول و همگانی ایجاد 
نخواهــد کرد بنابراین همه طرف هــا باید با یکدیگر 
توافق کنند. من فکر نمی کنم که شیعیان پست نخست 
وزیری را از دست بدهند زیرا این سهم شیعیان و متعلق 
به آن ها است و طبیعتا این مساله نیاز به بحث و مذاکره 
دارد.وی در پاسخ به این سوال که از میان شما و آقای 
دانایی فر شما روابط نزدیک تری با احزاب کرد و سنی و 
شیعه دارید، چرا آقای دانایی فر نقش میانجیگری را ایفا 
می کند، گفت: آقای دانایی فر و افراد دیگر و همچنین 
من و سفارت، همه یک مجموعه هستیم و همه در یک 
راستا انجام وظیفه می کنیم بنابراین در برخی مسائل 
ممکن اســت من ورود کنم و در برخی مسائل دیگر 
دوســتان ورود کنند و این نوعی تقسیم کار است. من 
مذاکرات زیادی انجام دادم و طبیعتا من و دوستان یک 
هدف را دنبال می کنیم و آن به توافق رسیدن برادران 
عراقی است و راه عبور از مشکلات را توافق می دانیم.

مســجدی در پاسخ به این سوال که مقتدی صدر هم 
پیمان یا دوست ایران است، گفت: آقای صدر و جریان 
صدر همیشه مورد احترام ایران بوده است، ما نه از امروز 
بلکه از زمانی که من دانشــجو بودم یعنی تقریبا از ۴۵ 
سال پیش یکی از افتخارات ما شهید بزرگوار محمد باقر 
صدر بود و بعــد از آن محمد صادق صدر بود بنابراین 
جریــان و خانواده صدر مورد احترام و علاقه جمهوری 
اسلامی ایران است.سفیر کشورمان گفت که شما این 
ســوال را می توانید از خود آقای صدر بپرسید ولی ما 
ایشان را دوســت جمهوری اسلامی ایران می دانیم و 
آقای صدر هیچ گاه موضع منفی علیه ایران اتخاذ نکرده 
و جمهوری اسلامی نیز هیچ گاه موضع منفی علیه آقای 

صدر اتخاذ نکرده است.

مجلس الگوی مصرف ماهانه 
برق خانگی را تعیین کرد

نمایندگان مجلس میزان تعرفه مشــترکین خانگی با 
مصرف بالاتر از الگوی مصوب برق را تعیین کردند.

به گزارش گروه پارلمانی خبرگزاری تسنیم، نمایندگان 
مجلس در جلسه علنی امروز )شنبه ۱۰ اردیبهشت ( قوه 
مقننه و  در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون انرژی 
در مورد طرح توسعه و مانع زدایی از صنعت برق کشور 
مــاده 6 این طرح با ۱۹۳ رأی موافق، ۲ رأی مخالف و 
۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۲6 نماینده حاضر در جلسه 

مصوب کردند.
در ماده 6 این طرح آمده اســت: الگوی مصرف ماهانه 
برق خانگی متناسب با شرایط اقلیمی، معادل سطحی 
از مصرف تعریف می شود که هفتاد و پنج )۷۵( درصد 
مشــترکان خانگی آن اقلیم در دوره مشابه سال قبل 
کمتر از آن مصرف کرده اند. وزارت نیرو مکلف اســت 
ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون، 
اعمــال تعرفه مخفف به مصارف خانگــی را در قالب 
الگوی افزایشی - پلکانی )آی-بی-تی( برای مشترکان 
خانگی با مصرف پایین تــر از الگوی مصرف محدود 
کند و به مصارف بالاتر از الگو، یارانه اختصاص ندهد.

تعرفه برق مشترکین خانگی با مصرف بالاتر از الگوی 
مصوب، برای میزان مصارف کمتر از الگو، مازاد بر آن 
تا یک و نیم برابر، مازاد بر آن تا دو و نیم برابر و میزان 
مصارف بیش از دو و نیم برابر به ترتیب با ضریب نیم 
)۵ / ۰(، یک و نیم )۵ / ۱(، دو و نیم )۵ / ۲( و پنج )۵( 
برابر هزینه تأمین برق )متوسط نرخ قراردادهای خرید 
تضمینی برق از نیروگاه های حرارتی در سه سال قبل 
به علاوه هزینه انتقال برق و هزینه ســوخت با تعرفه 
نیروگاهی( محاســبه و دریافت می شود.در تبصره ۱ 
این طرح آمده است: در محاسبه صورتحساب برق ماه 
های گرم برای مشترکین مشمول این ماده در مناطق 
گرمسیر یک و سایر مناطق گرم، به ترتیب ضریب نیم 
)۵ / ۰( و هشت دهم )8 / ۰( اعمال می شود.بر اساس 
تبصره ۲؛ بهای برق برای مصارف خانگی کم مصرف 
تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی کشور از تخفیف صد )۱۰۰( درصد برخوردار 
خواهد بود و حداکثر تعرفه قابل اعمال و نیز بهای برق 
مصرفی واحدهای مسکونی که مشــمول ماده )۵۴( 
مکرر قانون مالیات های مســتقیم مصوب  ۳ /  ۱۲ /  
۱۳66 با اصلاحات و الحاقات بعدی می شوند، بالاترین 
قیمتی است که دولت در فروش داخلی یا خارجی برق 
در هر سال تعیین می کند.همچنین نمایندگان ماده ۷ 
این طرح را بــا ۱6۹ رأی موافق، ۳ رأی مخالف و ۱۱ 
رأی ممتنع از مجموع ۱۹۹ نماینده حاضر در جلســه 
مصوب کردند.در ماده ۷ آمده است: تعرفه برق مصارف 
اشتراکی عمومی )بجز مصارف مشمول معافیت قانونی، 
مراکز نیکوکاری و خیریه و مراکز بهزیستی و نگهداری 
جانبازان، معلولان ســالمندان، کودکان و ...( و ســایر 
مصارف )شــامل مصارف تجاری( معادل هزینه تأمین 

برق محاسبه و دریافت می شود.

رییس مجلس شــورای اسلامی درباره 
مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در تصویب کلیات طــرح واردات خودرو 
گفــت: در موضــوع واردات خودرو، این 
گونه نیســت که فقط خودرو وارد کنیم 
بلکه به تولید در داخل کشــور هم توجه 
می شــود.به گزارش ایســنا، محمدباقر 
قالیباف در جلســه علنی در پاســخ به 
تذکر علی بابایی کارنامی نماینده ساری 
در انتقاد از وضعیت بــازار خودرو گفت: 
مصوبه واردات خــودرو بعد از آن که در 
مجلس مورد بحث قــرار گرفت، در دو 
جلسه مفصل در صحن مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مطرح شد که در آن جلسه 
بنده و رییس کمیسیون صنایع و معادن 
حضور داشــتیم. در نهایت کلیات طرح 
واردات خودرو بــا یکی دو بند اصلاحی 

تایید شد.
وی بــا تاکید بر اینکــه بحث خودرو در 
کشــور مهم اســت، گفت: بحث های 
صورت گرفته در کمیســیون و مجلس 
درباره خودرو کارشناســی بوده است؛ در 
موضوع واردات خودرو، این گونه نیست 
که فقط خــودرو وارد کنیم بلکه همان 
طور که در قانون آمده به موضوع تولید 
در داخل کشــور هم توجه می شود اما 
در حــال حاضر روش تولید در کشــور 
اشــکالات فنی دارد که باید مورد توجه 

قــرار گیرد.رییس مجلس با اشــاره به 
جلســه مجمع تشــخیص برای بررسی 
طــرح واردات خوردو گفت: در جلســه 
مجمع تشخیص مفصل توضیح دادم که 
چطور باید وضعیت خودرو را در کشــور 
اصلاح کنیم. در شــرایطی قیمت تمام 
شــده خودرویی مثل پراید ۲۰۰ میلیون 
تومان است که حتی با ارز حدود ۲۵ هزار 

تومان هم می توان خودروهایی با قیمت 
۵ هزار و ۵۰۰ دلار با کیفیت بسیار عالی 

وارد کشور کرد.
وی ادامــه داد: ایــن موضوع خواســته 
مجلس بوده و مجمع هم همراهی کرد 
و در نهایت هم در ارتقای کیفیت تولید و 
قیمت تمام شده و تیراژ تولید موثر خواهد 
بود. از پافشــاری مجلــس و همراهی 

مجمع تشــخیص مصلحت نظام تشکر 
مــی کنم.علی بابایــی کارنامی نماینده 
ســاری در اخطاری با تبریک روز کارگر 
گفت: از همه نمایندگان به ویژه رییس 
مجلس برای پیگیری مطالبات کارگران 
در طول دو سال گذشته تشکر می کنم 
و امیدوارم فضای مجلس یازدهم برای 
حمایت از کارگــران بابی برای پیگیری 

دولتمردان و سران نظام به نفع کارگران 
باشد.

وی با استناد به اصل سوم قانون اساسی 
گفت: چه کســی باید وضــع خودرو را 
مدیریــت کند؟ تا دیروز گفته می شــد 
که مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
واردات خــودرو را تایید نکرد ولی اکنون 
کــه تصویب شــده اســت.این نماینده 
مجلس ادامه داد: قیمت پراید در کشــور 
ما به ۲۰۵ میلیون تومان رســیده است، 
چه کســی باید پاسخگوی این وضعیت 
باشد، وزیر صمت چکاره است؟ آیا نباید 
مجلس نظارت کند؟ دولت آقای رئیسی 
نیز که به نفع مردم تلاش می کند، باید 
درباره  افزود: مردم  باشــد.وی  پاسخگو 
وضعیت خودرو سوال می کنند، حدود ۵۷ 
درصد افزایش حقوق کارگران اضافه شد 
و این همه سر و صدا شد. باید براساس 
قانون اساســی با ایــن وضعیت خودرو 
برخورد شــده و گزارش منطقی ولو به 
صورت غیر رسمی به مجلس داده شود. 
وضعیت بازار خودرو قابل تحمل نیست و 
حتی بر کالاهای اساسی اثراتی گذاشته 
و ســفره مردم را تحت الشعاع قرار داده 
است. براساس اصل ۳ قانون اساسی این 
موضوع پیگیری شــود تا طبق عدالت، 
دولت انقلابــی و مجلس انقلابی عمل 

کرده و برنامه ریزی کامل داشته باشند.

رییس مجلس شورای اسلامی:

با ۵ هزار دلار می توان خودرو با کیفیت بسیار عالی وارد کرد

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به 
پیشــنهاد تمدید یک ساله اجرای برنامه ششم توسعه، 
یکــی از عوامل اصلی تأخیــر در تدوین برنامه هفتم 
توســعه را تغییر دولت در نیمه ســال ۱۴۰۰ عنوان 

کرد.
حجت الاســلام غلامرضا مصباحی مقدم عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام در گفت وگو بــا خبرنگار 
سیاســی خبرگزاری تســنیم، با اشــاره بــه آخرین 
برنامــه هفتم  تدویــن سیاســت های کلی  وضعیت 
توسعه در مجمع تشــخیص گفت: سیاست های کلی 
برنامه هفتم هم اکنون در دســتورکار کمیسیون های 
مجمع تشــخیص مصلحت قرار دارد و بر همین مبنا 
از بندهای  هر کمیسیون مسئولیت بررســی تعدادی 

سیاست ها را به عهده دارد.
وی بــا بیــان اینکه پــس از نهایی شــدن ارزیابی 
کلی  سیاست های  مجمع،  کمیســیون های تخصصی 
برنامــه هفتم برای نهایی شــدن بــه صحن مجمع 
ارســال خواهد شــد، خاطرنشــان کرد:  کمیســیون 
زیربنایی مجمع تشــخیص مصلحــت نظام که بنده 
ریاســت آن را به عهده دارم، حــدود ۴ ماه قبل کار 
بررســی مواردی از سیاست های کلی برنامه هفتم  را 
که به این کمیســیون محول شده بود نهایی و نتایج 

بررسی ها را تقدیم دبیر مجمع کرده است. 
مصباحی مقدم ادامه داد: البته مقرر شــده اســت در 
یک کمیسیون مشــترک و تحت نظارت دبیر مجمع 
تشــخیص، مواردی که مورد بررسی در دو کمیسیون 
زیربنایی و اقتصادی مجمع قرار گرفته است، مجدداً 
ارزیابی شود تا پس از چکش های نهایی به روی سند 

تدوین شده به صحن مجمع ارسال شود، البته آن طور 
که بنده کســب اطلاع کردم، کمیســیون اقتصادی 
مجمع تشــخیص هنوز کار بررســی موارد محوله به 

این کمیسیون را به اتمام نرسانده است.
**پیش نویــس سیاســت های کلی برنامــه هفتم با 

تأخیر به مجمع ارسال شد
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام درباره علت 
تأخیــر صورت گرفته در مراحل تدویــن برنامه هفتم 
توســعه که طبــق منــوال قانونی کار نــگارش آن 
باید تــا نیمه خرداد ســال جاری توســط دولت به 
پایان می رســید، گفت: یکی از عوامــل اصلی تأخیر 
در تدویــن برنامه هفتم توســعه را می تــوان تغییر 
دولــت عنوان کــرد، چــون نماینــدگان دولت هم 
باید در بررســی سیاســت ها حضور داشــته باشند و 

به گونه ای باشــد که با هماهنگــی نمایندگان دولت 
کار سیاســت گذاری پیش بــرود، بنابراین از آنجا که 
دولت سیزدهم اواسط سال گذشته تشکیل شد، طبعاً 
تا وزرا کار خود را شروع و با تسلط بر مسائل اجرایی 
اقــدام به ورود به سیاســت های برنامــه هفتم کنند 

کمی زمان خواهد برد.
وی افزود: از سوی دیگر با توجه به اینکه پیش نویس 
سیاســت ها باید از طرف دفتر رهبر انقلاب به مجمع 
ارائه می شد، این پیش نویس نیز با توجه به پیش بینی 
صورت گرفته مبنی بر تمدید یک ســاله برنامه ششم، 
با تأخیر به کمیســیون های مجمع ارسال شد. البته ما 
در کمیســیون زیربنایی به محض دریافت پیش نویس 
سیاســت های کلی برنامه هفتم کار کارشناسی برای 

بررسی این پیش نویس را آغاز کردیم.

مصباحــی مقدم همچنین در پاســخ به این ســؤال 
کــه چرا بــا وجود عــدم تدوین سیاســت های کلی 
برنامــه هفتم توســعه در مجمع تشــخیص، رئیس 
دفتــر رئیس جمهور اخیــراً در اظهارنظــری از آغاز 
قریب الوقــوع نگارش متن برنامه هفتم توســعه در 
دولت خبر داده اســت، تصریح کرد: منظور ایشــان 
علی القاعــده این بوده که سیاســت ها پس از نهایی 
شدن در مجمع تشخیص، خدمت رهبر انقلاب ارجاع 
شــود و ایشــان نیز این سیاســت ها را پس از انجام 

اصلاحات احتمالی به دولت ابلاغ کنند.
**بعید اســت تیم اقتصادی دولت قبل نقشــی در 

باشد داشته  برنامه هفتم  نگارش 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در پاســخ به 
ســؤال دیگری مبنی بر اینکه پیش بینی می کند کار 
بررســی سیاســت های کلی در مجمع تا چه زمانی به 
طول بینجامد، خاطرنشــان کرد: با توجــه به اینکه 
هنوز برخی کمیســیون ها بررســی مــوارد مرتبط به 
خودشان را به اتمام نرسانده اند، بنده نمی توانم زمان 
دقیقی برای نهایی شــدن سیاســت های کلی برنامه 

اعلام کنم. هفتم 
وی همچنیــن دربــاره برخی گمانه زنی هــا مبنی بر 
اینکــه تیم اقتصــادی که قرار اســت در دولت کار 
نگارش متن برنامه هفتم توســعه را به عهده داشــته 
باشند، همان تیم دولت قبل هستند، گفت: من چنین 
چیزی را نشــنیدم و احتمال این را هم نمی دهم که 
آقای رئیســی چنین قصدی داشته باشد که مسئولیت 
نگارش متن برنامه هفتــم را به تیم اقتصادی دولت 

سابق واگذار کند.

رئیس جمهور وزارت کشــور را مکلف کرد:نســبت به 
کنترل تــردد افراد از مرزها و بــه خصوص مرزهای 
شــرقی کشور نهایت دقت و نظارت را به عمل بیاورند 
تــا از ورود افــراد مبتلا به کرونا یا مشــکوک به آن 

جلوگیری کند.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از پایگاه اطلاع 
رسانی ریاســت جمهوری، حجت الاسلام سیدابراهیم 
رئیســی رئیس جمهور صبح شنبه در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با سپاســگزاری به درگاه خداوند متعال 
برای کاهش چشــمگیر آمار ابتلاء و قربانیان ناشی از 
همه گیری کرونا گفت: شــرایط مساعد ایجاد شده در 

اثر واکسیناسیون عمومی، این امکان را فراهم کرد که 
راهپیمایی روز قدس امســال با شور و عظمت زیادی 

نسبت به سال های گذشته برگزار شود.
وی همچنیــن بــا قدردانــی از حضور شــکوهمند 
مردم روزه دار کشــورمان در راهپیمایــی روز قدس، 
افــزود: ارزیابی هــا حکایت از این دارنــد که با بهبود 
وضعیت شــیوع کرونا در کشــور و کاهش قابل توجه 
شــاخص های مربوط به ابتلاء این بیماری، امسال هم 
آمار شــرکت کنندگان در مراســم شب های قدر و هم 

جمعیت راهپیمایان روز قدس افزایش داشته است.
رئیس جمهور در ادامــه با تاکید بر اینکه رعایت دقیق 

شــیوه نامه های بهداشــتی همچنان ضروری و لازم 
اســت، اظهار داشــت: بهبود شــرایط بهداشتی نباید 
باعث شود رعایت دستورالعمل های بهداشتی در برابر 
شیوع کرونا کاهش یابد. رعایت این دستورالعمل ها در 
مدارس، وسایل حمل ونقل عمومی، مراکز خرید و نیز 
در مراسم و مناســبات دینی و ملی و هر محل تجمع 

دیگری کاملًا ضرورت دارد.
رئیسی مســئولان مربوطه به ویژه در وزارت کشور را 
مکلف کرد که نســبت به کنتــرل تردد افراد از مرزها 
و به خصوص مرزهای شــرقی کشــور نهایت دقت و 
نظــارت را به عمل بیاورند تــا از ورود افراد مبتلا به 

کرونا یا مشکوک به ابتلاء جلوگیری شود.
وی همچنیــن به وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی دســتور داد با توجه به تخصیص یک میلیارد 
دلار ارز واردات دارو و تصمیم اتخاذ شده برای تداوم 
تأمین منابع لازم این حوزه، نسبت به نظارت بر تأمین 
اقلام دارویــی مختلف و نیز کنتــرل دقیق قیمت ها 

اقدامات لازم را به عمل آورد.
در جلســه امروز، ستاد ملی مقابله با کرونا مصوب شد 
که همه افراد بالای ۷۰ ســال و نیز افراد دارای نقص 
سیســتم ایمنی یا دارای بیماری های زمینه ای ۱ نوبت 

واکسن کرونا در سال ۱۴۰۱ دریافت کنند.

تهران-ایرنا-نایب رییس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اســلامی با بیان اینکه باید از نیروهای انقلابی 
دفاع کنیم، گفت: دشــمن به دنبــال تخریب نیروهای 

انقلابی است.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، سیدکاظم موسوی در 
نشست علنی امروز)شــنبه ۱۰ اردیبهشت ماه( مجلس 
شورای اسلامی در نطق میان دستور خود، گفت: دیروز 
روز بســیار خوبی برای جمهوری اســلامی ایران بود 
جهت دفاع از آرمان بزرگ مقاومت و فلســطین.مردم 
بــه ندای حضرت آقا برای چندمیــن بار بعد از چهل و 
اندی ســال از  گذشت انقلاب لبیک گفتند و به خیابان 
آمدنــد، آخرین جمعه ماه مبــارک رمضان، روز دفاع از 
مردم مظلوم فلســطین بود، احسنتم جمیعا، همه کشور 
بــه خیابان آمدند مرگ بر آمریکا و مرگ بر اســرائیل 
گفتند.  تشکر می کنم از حضور همه مردم.نماینده مردم 
اردبیل، خطاب به نمایندگان مجلس، ادامه داد: دشمن 

امروز مترصد این شده که نیروهای انقلابی را از دست 
مــا بگیرند یــا تخریب کنند یا تندیــس کنند، مواظب 
باشید، شهید ســلیمانی  ها را از دست ما گرفتند، همت ها 
را از دســت مــا گرفتند، مهدی باکری را از دســت ما 
گرفتند، زین الدین را از دست ما گرفتند اما امروز بدانید 
که باید از نیروهای انقلابی دفاع کنیم، ما برای مجلس 
شورای اسلامی برای تصدی و استمرار و ادامه ریاست 

مجلس، رییس مجلس انقلابی می خواهیم.
موســوی اظهار کرد: جناب آقای دکتر قالیباف، رییس 
مجلس انقلابی اســت، یادگار 8 ســال جنگ تحمیلی 
است، مواظب باشید ببینید دشمن کجا را رصد می کند، 
حضــرت آقا فرمودند کاری نکنید جدول دشــمن را با 
دســت خودمان به نفع دشــمن پُر کنیم، دشمن شناس 

باشیم، اگر دشمن  شناس شدیم بسیاری از کارها درست 
می شود.وی تصریح کرد: این انقلاب صاحب دارد، این 
نظام صاحب دارد، شــهدا دارد، امام دارد، رهبری دارد، 
ملت بسیار بزرگی دارد که ستودنی و مثال زدنی در دنیا 
است، این ملتی که جان دادند، جوان دادند، شهید دادند 
به این آســانی از کنار نیروهــای انقلابی، ولایی، پای 
کار، ســاعی، خستگی ناپذیر خودشــان عبور نمی کنند.

موســوی خاطرنشــان کرد: همه مجلس از این عزیز 
پشتیبانی کرده است، حالا یک اتفاقی افتاده است، همه 
در زندگی خود اشــتباه دارند، ما معصوم نیســتیم، این 
مســائل را در کشور جمع کنید، رهبر را داریم همه چیز 
را داریــم، رهبری به ما راهکار داده اند و تاکید فرمودند 

که باید مواظب باشیم.

مصباحی مقدم مطرح کرد: 

پیشنهاد تمدید یک ساله اجرای برنامه ششم توسعه

در ستاد ملی مقابله با کرونا صورت گرفت

دستور رئیس جمهور به وزیر کشور برای کنترل تردد افراد از مرزها

نماینده مردم اردبیل:

دشمن به دنبال تخریب نیروهای انقلابی است
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

تهران باید با نگاهی مبتکرانه و 
تحول گرایانه اداره  شود

نایب رئیس شورای شــهر تهران گفت: نگاه شورای 
شهر تهران، اداره مبتکرانه و تحول گرایانه شهر است.

به گزارش خبرنگار مهر، پرویز ســروری، در نشست 
خبری صبح شنبه به مناسبت روز شوراها اظهار کرد: 
یکی از اولین دســتورات حضرت امام خمینی بحث 
شوراها بود و این حاکی از نگاه ایشان به مسائل مهم 

کشور داشت.
وی ادامــه داد: پیام تاریخــی امام خمینی متقن تر از 
قانون اساسی بود و این نگاه ایشان نسبت به مردمی 

بودن شورا را نشان می دهد.
ســروری با اشــاره به راهپیمایی روز قدس گفت: از 
مردم عزیز تشکر می کنم آنها بعد از دو سال جلوه ای 
از نشاط اجتماعی را نشان دادند و این حماسه ای بزرگ 
از ایرانیان بود و بنده روز گذشته را یکی از باشکوه ترین 

راهپیمایی های روز قدس میدانم.
نایب رئیس شورای اســلامی شهر تهران گفت: این 
راهپیمایی نه در سطح شهرها و روستاهای ایران بلکه 
در تمامی کشورهای اســلامی به وقوع می پیوندد و 
امروز روز قدس یکی از دغدغه های رژیم صهیونیستی 

است.
سروری با اشاره به فوت نادر طالب زاده گفت: وی یکی 
از چهره های فرهنگی انقلاب اسلامی بود و امیدواریم 
راه پر فروغ وی توسط مجاهدین عرصه فرهنگ و هنر 

ادامه پیدا کند.
نایب رئیس شورای شهر تهران درباره روز خلیج فارس 
بیان کرد: این روز بســیار مهم است زیرا خلیج فارس 
ظرفیــت عظیمی برای اقتدار و عزت ایران اســت و 
اســتفاده از این آب راه باید همراه با منافع ملی ایران 
باشد و اقتدار و عظمت ایران بر این آبراه بسیار تعیین 

کننده و غیر قابل عقب نشینی است.
وی ضمن اشاره به روز کارگر گفت: امروز مراسمی به 
مناسبت روز کشور برگزار می شود و این روز را به همه 

کارگران تبریک میگویم.
سروری اظهار کرد: شورای شهر تهران از همان ابتدا 
اعلام کرد که شــورایی مبتنی بر آموزه های اسلامی 
است و مطالبه جدی ما این است که شهر باید با نگاهی 
تحول گرایانه و مبتکرانه اداره شود و هر روز باید شاهد 
ارائه خدمات مفید به مردم باشیم همه مصوبات شورای 
شهر برای حل مشکلات است و شورای شهر تهران و 

شهرداری باید منسجم حرکت کنند.
نایب رئیس شورای اسلامی شــهر تهران ادامه داد: 
تحول اساسی باید با همکاری و مشارکت مردم انجام 
شود تصمیمات در شــهر تهران باید با کمترین خطا 
شکل گیرد و بر همین اساس سازمان نوآوری مستقیماً 
زیر نظر شــهردار قرار گرفت اما مطالبات ما نیز جدی 
تر شــده است تا طرح های فناورانه و مبتکرانه هر روز 

بیشتر شود.
سروری در ادامه در پاسخ به این سوال که چه تضمینی 
وجود دارد که شــورای ششم به وعده های خود عمل 
کند، گفــت: توقع مردم در ۱۲ ســال مدیریت دکتر 
قالیباف بســیار بالا رفته و ســطح توقعات مردم را از 
مدیریت شهری بالا برده اند که این را فرصت می دانیم.

نایب رئیس شــورای شــهر تهران خاطرنشان کرد: 
شورای ششم باید بتواند آن خدمات را تکرار کند تا به 
وعده هــای خود عمل کند. مردم ما گفتار درمانی زیاد 

شنیده اند و از ما عملکرد می خواهند.
وی اظهار کرد: به مــردم وعده داده بودیم که جلوی 
فساد را بگیریم و خدمات روان ارائه دهیم. بیش از ۵۰ 
درصد در مصوبات شورای شهر در کاهش صدور زمان 
پروانــه بوده و تا خردادماه این زمان را از ۱۴ ماه به دو 

الی سه ماه کاهش خواهیم داد.
ســروری تصریح کرد: بعد از تعطیلات ساعت کاری 
معاونت شهرســازی تا ســاعت 8 خواهد شد تا مردم 

بتوانند مراجعه کنند.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: نکته 
دوم این اســت که عدم مراجعه حضوری را در دستور 
کار قرار دهیــم و یکی از موضوعاتی که موجب بروز 
تخلف و فساد است مواجهه افراد متقاضی با مأموران 
است که باید با دنیای مجازی و سامانه های مناسب به 

حداقل برسد.
وی اظهار کرد: در همین خصوص، دوستان با طراحی 
که کرده اند و با کمک و نظارت شورای شهر تا چهار 
ماه آینده مراجعه حضوری تا 8۰ درصد کاهش خواهد 

یافت.
سروری بیان کرد: این موضوع نظارت شورا را به شدت 
افزایــش خواهد داد و برای ایــن موضوع زمان بندی 
تنظیم می شــود که هر گونه تخلف را می تواند به ما 

هشدار دهد.
نایب رئیس شورای شهر تهران عنوان کرد: ضمانت را 
بایــد در عمل انجام داد. تضمین ما در تحقق وعده ها 

و شعارها است.
وی در پاســخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت 
جســمانی چمران عنوان کرد: ایشان سلام رساندند و 
شرایط سلامت ایشان روند خوبی پیدا کرده و تا یکی 
دو هفته آینده شاهد حضور ایشــان در شورای شهر 

خواهیم بود.
سروری در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی بر 
اینکه آیا مدیریت شــهری و شورای شــهر در دوره 
جدیــد ابرپروژه خاصی را در نظــر دارد یا خیر، گفت: 
این موضوع حتماً در دســتور کار بوده و هســت و در 
سال جاری چند پروژه بزرگ را در دستور کار داریم که 

مدیریت شهری باید انجام دهد.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: اگر 
بتوانیم زمان صدور پروانه را کاهش دهیم خود ابرپروژه 
محسوب می شود و طبیعتاً باید در بخش های عمرانی 
اقدامات مناسبی انجام شود تا هم افزایی در این زمینه 

صورت گیرد.
وی تصریــح کرد: ۱۲۴۰ هکتار بوســتان جنگلی به 
ظرفیت های موجود فضای ســبز طی این هفت ماه 
اضافه شــد و این نشــان دهنده عزم جدی مدیریت 
شهری و شورا است. در ابتدا باید از ظرفیت های جاری 
و ساری استفاده بهینه کنیم. در مترو باید خطوط جدید 
را افتتاح کنیم اما اولویت این اســت از خطوط فعلی 

استفاده حداکثری شود.

100 قلم دارو تحت پوشش 
بیمه سلامت قرار گرفت

مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایران، گفت: در 
راستای کاهش هزینه های دارویی آحاد جامعه، ۱۰۰ 
قلم دارویی که در ســال گذشته افزایش قیمت یافته 
بود اما به دلیل نداشــتن منابع بیمه ای تحت پوشش 
ســازمان های بیمه گر پایه قرار نگرفتــه بود، به طور 

کامل مورد تعهد این سازمان قرار گرفت.
به گزارش ایســنا، دکتر محمدمهدی ناصحی، گفت: 
در ســال گذشــته ۵6۰ قلم دارو در کشــور افزایش 
قیمت داشــته اند که ۴6۰ قلم از آنها تحت پوشــش 
بیمه قرار گرفتند و ۱۰۰ قلم همچنان بدون پوشــش 
بیمه ای باقی ماندند. این امر باعث افزایش هزینه های 
پرداخت از جیب مردم شــد؛ چرا که دریافت ۱۰۰ قلم 
دارو بدون پوشــش بیمه ای هزینه بالایی را به دنبال 
داشت.  وی افزود: با توجه به پیگیری های بعمل آمده 
در این زمینه از ســوی سازمان بیمه سلامت ایران و 
همچنین قول مساعد دولت و وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی مبنی بر تامین منابــع مورد نیاز 
سازمان های بیمه گر پایه، از هفتم اردیبهشت ماه سال 
جاری قیمت این داروها با پوشــش کامل بیمه ای در 
سامانه های سازمان بیمه سلامت ایران مورد پذیرش 
و اصــلاح قرار گرفت و تعهدات مربوط به این داروها 

افزایش یافت.

 رهایی از اعدام 51 محکوم به 
قصاص با گذشت اولیای دم 

دادســتان تهران گفت: سال گذشته بیش از ۴۹ هزار 
پرونده در شورای حل اختلاف مصالحه و مختومه شد 
و ۵۱ نفر از محکومان به قصاص هم با اعلام گذشت 

اولیای دم آزاد شدند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، دربــاره آخرین وضعیت 
پرونده های ســازش و اقدامات دادستانی در راستای 
جلب رضایت و آزادی زندانیان، بیان کرد: با توجه به 
فلســفه صلح و سازش و اهمیت آن و همچنین تاکید 
رئیس قوه قضائیه در این رابطه، دادســرای عمومی و 
انقلاب تهران در جرایم قابل گذشت همواره سعی بر 

ایجاد سازش فی مابین طرفین پرونده دارد.
وی افــزود: ایــن موضوع به موجب بخشــنامه های 
صادره و تاکید در جلسات مشترک با معاونان دادستان 

پیگیری می شود که نتایج مفیدی در برداشته است.
دادســتان عمومی و انقــلاب تهــران تصریح کرد: 
بررسی ها نشان می دهد که در سال ۱۴۰۰، ۴۹ هزار و 
۱۱۳ فقره از پرونده هایی که به منظور صلح و سازش 
از سوی دادسرا به شــورای حل اختلاف ارسال شده 
اســت، منتهی به نتیجه و با اعلام گذشــت شــاکی 

خصوصی، مختومه شده است.
وی افــزود: با مســاعدت و پیگیری هــای همکاران 
قضائی، شــعب تحقیق در مورد ۱۱ هزار و 6۷۷ فقره 
پرونده از ســوی شکات خصوصی درخواست انصراف 
از شــکایت و ترک تعقیب صــورت گرفته و در مورد 
۴۹۵ فقره پرونده نیز با گذشت شاکی خصوصی قرار 

موقوفی تعقیب صادر شد.
صالحی اظهار کرد: در پرونده های مربوط به قصاص 
نیــز به لحــاظ اهمیــت آن موضوع در دســتور کار 
دادسرای تهران قرار دارد که در سال ۱۴۰۰ با تلاش 
بی وقفه صورت گرفته در استان تهران، تعداد ۵۱ نفر 
از محکومان به قصاص با اعلام گذشت اولیای دم از 

قصاص رهایی یافتند.
وی افزود: زندانیان محکوم مالی، مهریه، دیه، اختلاف 
خانوادگــی جرایم عمد و غیر عمد به شــرط اصلاح 
پذیری با تعامل و همکاری بین دادســرا، شورای حل 
اختلاف مســتقر در زندان و ستاد دیه انجمن حمایت 
مرکز مراقبت با نظــارت دادیاران ناظر در مورد تعداد 
۳ هــزار و ۳۱6 نفر، موضوع به صلح و ســازش ختم 

شده است.
دادستان عمومی و انقلاب تهران گفت: سال گذشته 
بیــش از ۴۹ هــزار پرونده ارجاعی به شــورای حل 

اختلاف مصالحه و مختومه شد.
علی صالحی، دربــاره آخرین وضعیــت پرونده های 
سازش و اقدامات دادستانی در راستای جلب رضایت 
و آزادی زندانیان، بیان کرد: با توجه به فلســفه صلح 
و ســازش و اهمیت آن و همچنین تاکید رئیس قوه 
قضائیــه در این رابطه، دادســرای عمومی و انقلاب 
تهران در جرایم قابل گذشــت همواره سعی بر ایجاد 

سازش فی مابین طرفین پرونده دارد.
وی افــزود: ایــن موضوع به موجب بخشــنامه های 
صادره و تاکید در جلسات مشترک با معاونان دادستان 

پیگیری می شود که نتایج مفیدی در برداشته است.
دادســتان عمومی و انقــلاب تهــران تصریح کرد: 
بررسی ها نشان می دهد که در سال ۱۴۰۰، ۴۹ هزار و 
۱۱۳ فقره از پرونده هایی که به منظور صلح و سازش 
از سوی دادسرا به شــورای حل اختلاف ارسال شده 
اســت، منتهی به نتیجه و با اعلام گذشــت شــاکی 
خصوصی، مختومه شده است.وی افزود: با مساعدت 
و پیگیری هــای همکاران قضائی، شــعب تحقیق در 
مورد ۱۱ هزار و 6۷۷ فقره پرونده از ســوی شــکات 
خصوصــی درخواســت انصراف از شــکایت و ترک 
تعقیب صــورت گرفته و در مــورد ۴۹۵ فقره پرونده 
نیز با گذشت شــاکی خصوصی قرار موقوفی تعقیب 
صادر شــد.صالحی اظهار کرد: در پرونده های مربوط 
به قصاص نیز به لحاظ اهمیت آن موضوع در دستور 
کار دادســرای تهران قرار دارد که در ســال ۱۴۰۰ با 
تلاش بی وقفه صورت گرفته در استان تهران، تعداد 
۵۱ نفــر از محکومــان به قصاص با اعلام گذشــت 
اولیای دم از قصاص رهایی یافتند.وی افزود: زندانیان 
محکوم مالــی، مهریه، دیه، اختلاف خانوادگی جرایم 
عمد و غیر عمد به شــرط اصلاح پذیری با تعامل و 
همکاری بین دادسرا، شورای حل اختلاف مستقر در 
زندان و ســتاد دیه انجمن حمایــت مرکز مراقبت با 
نظارت دادیاران ناظر در مورد تعداد ۳ هزار و ۳۱6 نفر، 

موضوع به صلح و سازش ختم شده است.

 اســتاندار تهــران با بیان اینکــه هم اکنون 
وضعیت کرونایی این استان در آرامش است، 
گفت: باید قدر این شرایط را دانست و باید از 

این شرایط مطلوب مراقبت کرد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، محســن منصوری 
روز شنبه در جلسه ستاد مقابله با کرونا استان 
تهران اظهار کرد: در دوره های گذشته وقتی 
آمارهــای کرونایــی کم می شــد کار را رها 
می کردیم و حتی در دوره ای شاهد ۳۰ فوتی 
در روز بودیم اما بدلیل مراقبت نکردن از این 
شــرایط پس از مدتی میزان فوتی ها به ۲۰۰ 

نفر می رسید.
وی با بیان اینکه بیماری کرونا قابل پیش بینی 
نیست و نمی دانیم که در آینده چه پیش خواهد 
آمد، افزود: باید مراقبت کنیم و با پیگیری روند 
مقابله که امروز باعث شده آمارها به زیر ۲۰ نفر 
فوتی در روز برسد، ادامه داشته باشد و به فضل 
خدا تعداد فوتی ها به صفر برسد و ریشه کن 
شدن این بیماری منحوس را اعلام کنیم که 
بر همین اساس همه دستگاه ها باید با جدیت 

پیگیر موضوع باشند.
منصوری تاکید کرد: در خصوص شهرستان 
پاکدشــت به عنوان تنها شهرستانی که آمار 
مراجعین ســرپایی در آن افزایش پیدا کرده 

و این افزایش معنادار اســت و موجب ایجاد 
نگرانی می شــود باید فرماندار و مســئولین 
مرتبط با حوزه کرونا بررسی کنند و علت این 

موضوع را پیدا کنند.
استاندار تهران بر تزریق دز سوم واکسن کرونا 
نیز تاکید کرد و گفت: باید نســبت به تکمیل 
تزریق دز سوم با جدیت عمل کنیم تا همان 
گونه که تزریق دز اول و دوم انجام شــد، دز 
ســوم که در حال حاضر با نسبت بسیار پایین 
تری تزریق شده پیگیری شود، این کار باید از 
طریق رسانه ها فرهنگ سازی شود، براساس 
گزارش ها تزریق دز سوم واکسن ایمنی را تا 
حدود ۷۵ درصد افزایش می دهد لذا باید جدی 

گرفته شود.
به گفته وی، رسانه ها باید در زمینه فرهنگ 
سازی و ترغیب شــهروندان برای تزریق دُز 

سوم اقدام کنند.
اســتاندار تهران با اشــاره به موضوغ فاصله 
گذاری مدارس با بیان اینکه در این شــرایط 
نباید مــدارس را تعطیل کنیم گفت: واقعیت 
کلاس های ما مشخص است، با همین ساختار 
موجود حتی الامکان باید رعایت پروتکل های 
بهداشتی محقق شود، سرویس های مدارس 
نیز از اهمیت بســزایی برخوردار است چرا که 

چند دانش آموز با یک راننده در فضای ماشین 
قرار می گیرند لذا باید این موضوع به سرویس 
مدارس توسط مدیران مدارس تذکر داده شود 
تا مراعات کنند، اگر راننده ای رعایت نمی کند 

مدارس باید نسبت به تغییر آن اقدام کنند.
وی بر لزوم ورود اطلاعات مدارس به سامانه 
سنجش سلامت دانش آموزان نیز تاکید کرد 
و گفت: استانی همچون تهران با حدود هشت 
هزار مدرســه قطعا بــرای ورود به اطلاعات 
نیازمند ســامانه است، این زیرساخت ها برای 

کرونا و پس از آن نیاز اســت بی تردید کرونا 
با توجه به مشــکلات و آســیب هایی که به 
همراه داشــت برکاتی همچون پیشرفت در 
حوزه دولت الکترونیک و ارتقای سطح خدمات 
در حوزه نرم افزاری و فناورانه را نیز به همراه 
داشته که مبنای طراحی و اجرای سامانه ها نیز 

همین موضوع است.
منصوری خاطرنشان کرد: اگر سامانه کارآمدی 
نداشته باشــیم قطعا مورد بهره برداری قرار 
نمی گیرد لذا دانشــگاه های علوم پزشــکی 

باید نسبت به ارتقای سامانه سنجش سلامت 
دانش آمــوزان اقدام کند و آموزش و پرورش 
نیــز ورود اطلاعات مدارس را جدی بگیرد بر 
همین اســاس باید به مدیران مدارس اطلاع 
رسانی شود و ورود اطلاعات آن ها به سامانه 

نیز پیگیری شود.
به گفته وی، در سطح استان تهران اگر دانشگاه 
های علوم پزشکی پروتکل و دستورالعملی را 
پس از جمع بندی به نتیجه برسند و به مدارس 
ابلاغ کنند باید اجرایی شود این طور نیست که 
تنها به ابلاغیه های وزارتخانه توجه شود، اگر 
در دانشگاه های علوم پزشکی به دستورالعمل 
جدیدی برســند و در کمیسیون تخصصی در 
ستاد استانی مقابله با کرونا به تصویب برسد 

حتما باید اجرایی شود.
اســتاندار تهران در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به برگزاری باشکوه راهپیمایی روز 
قدس گفت: باید از حضور حماســی و افتخار 
آفرین مردم تهران در روز قدس قدردانی کنم، 
پس از دو سال وقفه به دلیل کرونا در برگزاری 
راهپیمایی روز قدس دیروز حماســه دیگری 
رقم خورد که امیدواریم ریشه اسرائیل غاصب 
در منطقه بخشکد و شــاهد آزادی و پیروزی 

مردم فلسطین باشیم.

استاندار تهران:

وضعیت کرونایی استان تهران در آرامش است

در حالی که پنجره باز جمعیتی ایران تا پنج سال دیگر بسته 
شــده و پس از آن کشور ما به ســرعت به سمت پیرشدن 
حرکت می کند؛ قانون حمایت از خانواده همچنان منتظر اقدام 

عملی مسئولین است.
خبرگزاری مهر، گروه جامعه؛ آینده جمعیتی ایران تماشایی 
نیست و ما حداکثر پنج ســال فرصت داریم تا با ابر بحران 
جمعیــت مقابله کنیم. این نظر قطعی بســیاری از جمعیت 
شناسان در کشور ما و با اســتفاده از داده های آماری است. 
در حالی که امروزه جمعیت ســالمندان در کشــور ما به ۱۱ 
درصد جمعیت رسیده است. پیش بینی می شود تنها هشت 
سال بعد یعنی در سال ۲۰۳۰ درصد سالمندان کشور به ۲۰ 
درصد افزایش یابد و حتی تا سال ۲۰۵۰، این جمعیت به مرز 

۳۰ درصد هم نزدیک شود.
نرخ زاد و ولد که بر میزان جمعیت اثرگذار اســت شــرایط 
مساعدی ندارد؛ از آنجایی که نرخ جمعیت در طول ۳۵ سال 
گذشته همواره روند کاهشی داشته است؛ با یک حساب ساده 
می توان دریافت تمایل به فرزندآوری در تمامی این سال ها 

آب رفته است.
امســال برای اولیــن بار نرخ جمعیت کاهشــی نبوده و در 
همان عدد هفت دهم درصد مانده است؛ امری که به اعتقاد 
کارشناسان دلیلش چندان اقدامات دولت ها نبوده است بلکه 
ثابت بودن نرخ جمعیت نتیجه طبیعی چندین سال افت این 

نرخ است.
صالح قاســمی کارشناس مسائل جمعیت در برنامه گفت و 
گوی ویژه خبری بیست و هفتم فروردین ماه با بیان اینکه 
وقتی به عملکرد نهادهــا در این زمین نگاه می کنیم دولت 
نمره خوبی نمی گیرد گفت: ما همچنان رشد ۷ دهم درصدی 
داریم؛ در حالی که نرخ سالمندی به ۱۱ درصد رسیده است و 
افق ۵ ساله پیش رو آخرین فرصت های ما برای جبران عقب 

ماندگی ها در این زمینه است.
قاسمی با اشــاره به قانون جوانی جمعیت گفت: ماده یک 
قانون جوانی جمعیت که مربوط به تشکیل ستاد ملی جوانی 
جمعیت به عنوان نهاد بالادستی است هنوز در کشور تشکیل 
نشده اســت. ما حداکثر ۵ سال فرصت داریم و بعد از آن با 
بحرانی مواجه هستیم که تمامی عرصه های کشور را تحت 

تأثیر قرار می دهد.
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت که ســال گذشته 
به تصویب مجلس و تأیید شــورای نگهبان رسید؛ باید زیر 
نظر ســتاد ملی جمعیت اجرایی شود، آن طور که در ابتدای 
این قانون آمده اســت؛ ستاد ملی جمعیت به ریاست رئیس 
جمهور تشکیل می شود و نهادهای گوناگونی در تشکیل این 
ستاد حضور دارند؛ از وزرای کشور، بهداشت،، علوم،، ورزش 
و جوانان، راه و شهرســازی، تعــاون، کار و رفاه اجتماعی،، 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، آموزش و پرورش تا رؤسای 
ســازمان هایی همچون صدا و سیما، برنامه و بودجه کشور، 
تبلیغات اسلامی، دادستان کل کشور و حتی رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح و رئیس سازمان بسیج مستضعفین می بایست 
عضو این ستاد باشند. شاید یکی از دلایل ناکامی در تشکیل 
ستاد ملی جوانی جمعیت همین گستردگی اعضای آن است.

وظایف ستاد ملی جوانی جمعیت نیز متنوع است. تهیه برنامه 
عمل همراه با تقســیم کار ملــی - ایجاد هماهنگی و هم 
افزایی بین نهادهای عضو و نظارت بر نقش های تعیین شده. 
پیشنهاد اعتبار دســتگاه های مرتبط با این قانون در بودجه 
- دریافت گزارش ســالانه عملکرد و ارزیابی فعالیت های 
صورت گرفته - ســنجش اقدامات اثربخش بر رشد ازدواج 

و فرزندآوری به تفکیک بخش های مختلف - اهدای سالانه 
»جایزه ملی جوانی جمعیت« - پایش زمانی و مکانی مستمر 
تغییرات جمعیتی در ســطح ملی، اســتانی و شهرستانی با 
مشارکت مرکز آمار ایران - پایش جامع وضعیت سقط جنین 
در کشور بر اساس جمع بندی گزارش های دستگاه های ذی 
ربط همین تنوع وظایف موجب شده است تا در قانون جوانی 
جمعیت مقرر شود جلسات ستاد حداقل هر سه ماه یک بار 
با حضور اکثریت اعضا تشکیل شود. امری که هنوز محقق 

نشده است.
امیرحسین بانکی پور رئیس کمیسیون مشترک طرح حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت در مجلس؛ که در آن این قانون 
طراحی شده است؛ در خصوص میزان تحقق قانون جوانی 
جمعیت با اشاره به اینکه همه بخش ها تقریباً در این زمینه 
فعال شــده اند گفت: به عنوان مثال از ســوی شرکت های 
خودروسازی ۱۰ هزار خودرو به مادرانی که مشمول این طرح 
می شدند داده شــده یا بانک مرکزی همراهی خوبی برای 
اعطای تسهیلات با ما داشته است. البته در بخش هایی نیز 
از سرعت اجرای مصوبات ناراضی هستیم. مثلًا در آموزش 
عالی در بخش خوابگاه های متاهلی به خوبی عمل نشده اما 
اگر به طور کلی بخواهیم نمره ای به میزان تحقق مصوبات 

بدهیم من نه نمره ضعیفی می دهم و نه نمره قوی.
آیا دلایــل اقتصادی مهم ترین عامل در کاهش فرزندآوری 

است؟
در حالی که بر اجرای این قانون تاکید زیادی شده است؛ به 
نظر می رسد در عمل، اجرای این قانون چندان توفیقی ندارد. 
عده ای بر این باورند که عوامل اقتصادی از مهم ترین موانع 

اجرای قانون جوانی جمعیت است.
دکتر خدیجه نصری فوق تخصص پره ناتالوژی )طب مادر 
و جنین( در گفت و گو با خبرنگار مهر با بیان اینکه وضعیت 
نامناســب اقتصادی در عدم تمایل به فرزند آوری خیلی اثر 
داشته اســت؛ گفت: در سال های اخیر بســیاری از مادران 
بارداری که متوجه می شوند بیش از یک جنین در رحم خود 

دارند؛ از ما می خواهند حداقل یکی از آن ها را سقط کنیم.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی اراک گفت: من 
در یک بیمارســتان دولتی فعالیت می کنم؛ حدود ۷۰ درصد 
خانم های بارداری که به ما مراجعه می کنند برای زایمان با 

مشکل مالی مواجه اند.
علی پژهان استاد جمعیت شناسی هم در گفت وگو با خبرنگار 
مهر مهمترین عاملی را که در کاهش زاد و ولد نقش دانسته 
است؛ بلاتکلیفی مردم نسبت به آینده خصوصاً در زمینه های 
اقتصــادی دانســت و گفت: مردم شــاهد بدعهدی برخی 

مسئولان و بی وفایی دولت ها بوده اند.

با 

این وجود پژمان معتقد اســت نمی توان دلایل اقتصادی را 
تنها علت کاهش زاد و ولد دانست.

این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه امروز خانواده هایی وجود 
دارند که به لحاظ اقتصــادی وضع خوبی دارند؛ اما اقدام به 
فرزنــد آوری نمی کنند؛ گفت: تغییر نگــرش خانواده ها به 
فرزندآوری در کنار کاهش رشــد اقتصادی، از جمله موارد 
اصلی کاهش زاد و ولد اســت. تحولات اجتماعی و نگرشی 
یکی از عوامــل عمده در بروز این کاهــش زاد و ولد بوده 
است. ذات مدرنیسم به شکل گیری این نگرش منجر شده 
است. محصول مدرنیســم خانواده های کوچک تر و کاهش 

فرزندآوری و یا ازدواج نکردن است.
تعلل دســتگاه های مربوط تا چه حد به کاهش فرزندآوری 

منجر شده است؟
ســتاد فرماندهی اجرای قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت هنوز تشکیل جلسه نداده است؛ اگرچه طبق قانون، 
به هر یک از نهادها وظایفی محول شــده اســت؛ به نظر 
می رسد تا زمانی که ستاد ملی جوانی جمعیت تشکیل جلسه 
نداده و از دســتگاه های مرتبط گزارش عملکردی نخواسته 
است؛ دستگاه ها چندان تمایلی به تن دادن به وظایف خود 

ندارند و تنها به گزارش مصوبات بسنده خواهند کرد.
تنهــا در یک نمونه؛ طبق قانون جوانی جمعیت، بانک ها در 
دو زمینه تســهیلات وام مسکن و تسهیلات قرض الحسنه 
تولد فرزند به ازای اولین فرزند ۲۰ میلیون و تا ســقف ۱۰۰ 
میلیون تا فرزند پنجم تعهداتی دارند؛ مهدی سحابی رئیس 
گروه بانک های تخصصی اداره اعتبارات بانک مرکزی پیش 
از این وعده داده بود تا اردیبهشت ماه بانک ها این تعهدات را 
اجرایی خواهد کرد. اما در عمل همچنان بانک ها از پرداخت 

این تعهدات سر باز می زنند.
نیازمند گــزارش عملکرد هســتیم /    گــزارش مصوبات 

نمی خواهیم
صالح قاسمی کارشناس مســائل جمعیت در همین رابطه 
می گویــد: ما گزارش مصوبــات نمی خواهیم. هر وقت پدر 
خانــواده ای به بانک مراجعــه کرد و به راحتی توانســت 
تسهیلات مصوب شده را دریافت کند؛ می توان به مصوبات 

این قانون امیدوار بود.
مصوبات بر زمیــن مانده تنها به بانک ها ختم نمی شــود؛ 
تسهیلات مسکن برای حمایت فرزندآوری همچنان منتظر 
عملکرد وزارت راه و شهرسازی است و وزارت بهداشت نیز به 
عنوان یکی دیگر از متولیان اجرای قانون حمایت از خانواده و 

جوانی جمعیت کاستی هایی در عملکرد خود دارد.
صابر جباری فاروجی سرپرست اداره جوانی جمعیت وزارت 

بهداشت در برنامه گفت و گوی ویژه خبری با اشاره به اینکه 
قبول داریم در این زمینه کاستی هایی داشته ایم؛ تصریح کرد: 
البته باید قبول کرد تغییر روندی که در ۲۰ ســال گذشــته 
مبنی بر کاهش باروری بر وزارت بهداشت حاکم بوده کمی 

سخت است.
وی چالــش برانگیزترین بخش قانــون جوانی جمعیت در 
وزارت بهداشــت را عــدم هوشمندســازی تمامی وظایف 
وزارت بهداشت دانســت و گفت: زایمان، باروری و کنترل 
سقط جنین از مواردی هستند که برای تحقق آنها ما نیازمند 
هوشمندسازی هستیم. به طوری که هر مادری که بارداری 
برایش رقم می خورد باید روند بارداری وی تا تولد فرزند در 
یک سامانه ای الکترونیکی مانند نسخه الکترونیک مور درصد 

قرار گیرد.
خطر سقط های جنین غیرقانونی با عملکرد ناموفق وزارت 

بهداشت
جباری فاروجی در حالی از لزوم هوشمندسازی وظایف وزارت 
بهداشت در این زمینه سخن می گوید که برخی کارشناسان 
معتقدند محدودیــت در اجرای غربالگری جنین به رشــد 
سقط های جنین زیرزمینی دامن خواهد زد. منتقدان به کنترل 
ســقط جنین بر این باورند عملکرد ناموفق وزارت بهداشت 
و محدودیت های غلط در غربالگری جنین به تولد ســالیانه 
۱۵ تا ۱۷ هزار جنین با اختلالات ژنتیکی منجر می شود که 

شایع ترین این اختلالات ژنتیکی سندروم داون است.
مرضیه وحید دســتجردی وزیر اســبق بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی با حمایت از طرح غربالگری جنین گفته 
است: مادران باردار با یک تست ساده و ارزان قیمت می توانند 
از سلامت جنین با خبر شوند و این اطمینان خاطر والدین از 

سلامت جنین بسیار حائز اهمیت است.
مساله اینجاســت که با اجرایی شدن این مصوبه در وزارت 
بهداشت، طبیعی است که ســقط های غیرقانونی افزایش 
خواهــد یافت؛ بســیاری از مادران باردار کــه حتی با تأیید 
پزشکان مجوز سقط درمانی ندارند؛ ممکن است برای فرار 
از زایمان یک نوزاد بیمار با اختلالات ژنتیکی یا با اختلالات 
خونی به سراغ روش های غیرقانونی برای سقط جنین بروند.

ترس از زایمان فرزند بیمار به رشد تصاعدی سقط های جنین 
زیر زمینی منجر می شود.

در شرایطی که وزارت بهداشت هنوز ساختار مناسبی برای 
رصد مادران باردار و حمایت از وضع ســلامت مادر و جنین 
ایجاد نکرده است؛ ممنوعیت کلی طرح غربالگری جنین نه 
تنها منجر به رشــد مطلوب جمعیت نمی شود؛ تولد هزاران 
کودک با اختلالات ژنتیکی هزینه هنگفتی را ســالیانه بر 

دوش دولت ها خواهد گذاشت.
پنجره باز جمعیتی و فرصتی که همیشه نیست

امکان رشد جمعیت به اعتقاد جمعیت شناسان در زمانی است 
که جامعه پنجره باز جمعیتی داشته باشد. بر اساس تعاریف 
جهانی در صورتی که نسبت جمعیت افراد ۱۵ تا 6۵ سال به 
دیگر افراد به بیش از ۱.۵ برابر برسد به این وضعیت باز شدن 

پنجره جمعیتی گفته می شود.
بر همین اساس پنجره جمعیتی ایران در سال ۲۰۰۰ باز شده 
و تا سال ۲۰۲8 بسته می شود و این همان فرصت پنج ساله 
ماســت که باید از آن برای جلوگیری از یک بحران در نرخ 
جمعیت اســتفاده کنیم؛ در غیر این صورت پس از گذشت 
این دوران، نســبت افراد در ســنین کار به افراد بیکار کمتر 
از ۱.۵ برابر می شود؛ ابربحرانی با چالش کمبود نیروی کار و 

هزینه های سنگین بازنشستگی.

بحران جمعیت

از شرایط اقتصادی تا تعلل نهادهای مرتبط

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از اجرای بیش 
از ۳۰ هزار طرح اشتغال برای اقشار اجتماعی ویژه خبر داد.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمد ترکمانه ضمن اعلام این 
خبــر اظهار کرد: بنیاد برکت امســال ۳۰ هزار و ۵۰۰ طرح 
اشــتغال زایی اجتماع محور را برای اقشــار اجتماعی ویژه و 

آسیب پذیر در سراسر کشور اجرا می کند.
وی یادآور شد: این اقشار اجتماعی ویژه و آسیب پذیر شامل 
زنان سرپرست خانوار، کولبران، سوخت کشان، خانواده شهدا 

و ایثارگران، طلاب و خانواده هایشان، معلولین و خانواده های 
دارای معلول، خانواده کودکان بازمانده از تحصیل و افرادی 
که مهاجرت معکوس کرده و به روستاهایشــان بازگشته اند 
می شــود.ترکمانه تاکید کرد: اجرای ایــن ۳۰ هزار و ۵۰۰ 
طرح اشتغال زایی ایجاد ۱۰۵ هزار فرصت شغلی مستقیم و 
غیرمستقیم را برای این اقشار ویژه و سایر افراد به دنبال دارد.

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، حجم کل سرمایه گذاری برای 
راه اندازی طرح های اشتغال اقشار اجتماعی ویژه و آسیب پذیر 

در سال جاری ۵۴ هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال است.وی با تاکید 
بر حمایت بنیاد برکت از اقشار اجتماعی ویژه گفت: بنیاد در 
سال ۱۴۰۰ نیز نزدیک به ۲۹ هزار طرح اشتغال را برای این 
اقشار راه اندازی کرده است.ترکمانه تصریح کرد: 8۰ درصد 
فعالیت های بنیاد برکت بر توانمندسازی اقتصادی، اشتغال 
و معیشت مردم متمرکز است و اشتغال زایی مأموریت اصلی 
بنیاد به شــمار می رود.مدیرعامل بنیاد برکت با ارائه آماری 
دربــاره عملکرد این بنیاد در حوزه اشــتغال بیان کرد: تا به 

امروز ۱۹۰ هزار طرح اشــتغال زایی اجتماع محور در مناطق 
محروم و روستایی کشور اجرا شده که ایجاد قریب به 6۰۰ 
هزار فرصت شغلی خرد و خانگی را به دنبال داشته است.وی 
افزود: امروزه شبکه تسهیل گران بنیاد برکت با ۳۲ هزار مقام 
و مسئول محلی در ارتباط مستمر هستند.ترکمانه با تاکید بر 
فعالیت بنیاد برکت در سراسر کشور خاطرنشان کرد: ۱۲ هزار 
روستا و ۳۹۰ شهرســتان در تمامی استان ها تحت پوشش 

فعالیت های اشتغال زایی بنیاد برکت قرار دارند

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام خبر داد:

راه اندازی۳۰ هزار طرح اشتغال برکت برای اقشار اجتماعی ویژه



کارشناســان، واردات هرچنــد مقطعــی خودروهای 
ارزان قیمت و غیرلوکس را راهکار خلاصی بازار خودرو 
از آشــفتگی کنونی قلمداد می کنند. موضوعی که در 
صحبت هــای امروز رییس مجلــس در صحن علنی 

شورای اسلامی نیز به درستی به آن اشاره شد.
به گــزارش ایرنا، در ماه های گذشــته موضوع واردات 
خودرو در کشــاکش بیــن دولت، مجلــس و مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بود و هر از گاهی مسوولان 
در این زمینه و انجام شدن یا انجام نشدن آن، همچنین 

مزایا و معایب آن به بحث و صحبت پرداختند.
در آخریــن نظــر، »منوچهر منطقی«  معــاون صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: نگاه 
وزارت صمت به واردات خودرو برای تنظیم بازار مثبت 
است و با توجه به این که مجری این موضوع وزارتخانه 
اســت، هر زمان نهادهای بالادستی اجازه دهند کار را 

اجرایی خواهیم کرد.
در حقیقت دیدگاه وزارت صمت این اســت که یکی از 
مواردی که به کاهش تقاضاهای کاذب در بازار خودرو 
می انجامد، واردات خودرو است. بنابراین برای تنظیم بازار 

خودرو به واردات دید مثبت دارد.
امروز )شنبه( نیز رییس مجلس در جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد که در برابر پراید ۲۰۰ میلیون 
تومانی، با پنج هزار دلار و ارز ۲۵ هزار تومانی، می توان 

خودرو با کیفیت عالی وارد کرد.
»محمدباقر قالیباف« خاطرنشــان کرد: این خواســته 
مجلس بــوده و مجمع نیز با آن همراهــی کرد؛ این 
موضــوع در ارتقای کیفیت تولید، قیمت تمام شــده و 
تیراژ تولید موثر خواهد بود، بر این اســاس از پافشاری 
مجلس و همراهی مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

تشکر می کنم.
کارشناســان معتقدند: امروز گران ترین خودروی چینی 
در ایران بیشــتر از 8۰۰ میلیون تومان نمی ارزد اما می 
بینیم به چه قیمت هایی فــروش می روند، با این رویه 
نه فقط صنعت خودرو کشــور به جایی نمی رسد، بلکه 
شرایط بدتر هم خواهد شد چرا که آقایان به بهانه تولید 
و اشــتغال، هرچه می خواهند بر سر مردم می آورند، اما 
وقتی به عملکرد خــود در تنهایی می نگرند چیزی جز 

سرافکندگی نمی بینند.
اگر واردات آزاد شود، نخستین اثر آن این است که قیمت 
خودروی خارجی واقعی می شود، این در حالی است که 
اکنــون قیمت خودروها بــا دلار ۵8 تا ۷۰ هزار دلاری 

محاسبه می شود.
پــس از آن، قیمت مدل های قدیمی تر همان خودروها 
کاهش خواهد یافت و اثر روانی خوبی بر بازار نیز خواهد 

داشت.
پرداخت ۲ تا ۳ برابر قیمت جهانی برای خودروی خارجی

در این زمینه رییس اتحادیه  نمایشــگاه داران خودروی 
پایتخــت به ایرنا گفت: امروز رییس مجلس شــورای 
اسلامی به نکته خوبی اشاره داشــت و با اجازه یافتن 
واردات خودرو، می توان در این محدوده های قیمتی برای 

تنظیم بازار وارد شد و خودرو وارد کرد.
»سعید موتمنی« بیان داشــت: امروز در بازار با کمبود 
خودرو مواجهیم و همه نوســانات، واســطه گری ها و 

دلالی ها به دلیل کمبود خودرو است.
وی گفت: امروز در حالی سانتافه مدل ۲۰۱۵ حدود ۱.۷ 
میلیارد تومان در بازار قیمت دارد که در آن سوی مرزها 
حتی با دلار ۳۰ هزار تومانی، بین هفت تا هشــت هزار 

دلار قیمت دارد.
این مقام صنفی اظهار داشت:  از سال ۲۰۱۱ تاکنون با 
اینکه همه برندهای خوشنام جهان تغییراتی در تزئینات 
خودرویی، اتاق ها و آپشــن ها و امکانات تولیداتش شان 
داده اند، اما هیچ افزایش قیمتی را در محصولات شــان 

شاهد نبودیم.
وی ادامه داد: خودروی سانتافه صفر کیلومتر مدل ۲۰۲۲ 
بسته به امکانات آن در بازار جهانی بین ۲۷ تا ۳۰ هزار 

دلار قیمــت دارد و حتی اگر بالاتریــن قیمت آن را با 
دلار ۳۰ هزار تومانی محاسبه کنیم ۹۰۰ میلیون تومان 
می شــود که در ایران با این پول حتی خودروی چینی 
هایما هم نمی توان خرید.موتمنی معتقد اســت: امروز 
مصرف کنندگان ایرانی بین ۲ تا ســه برابر قیمت های 
جهانی پول بابــت خودروها پرداخت می کنند، در حالی 
که اگر واردات )حتی خودروهای کارکرده و ارزان(  اجازه 
داده شود، هیچ وقت هایما به ۹۰۰ میلیون تومان نخواهد 
رسید.وی گفت:  به طور مثال خودروی هیوندای آی۲۰ 
از نوع کارکرده با مدل ۲۰۱۵، در بازار جهانی بین سه تا 
چهار هزار دلار قیمت دارد، همچنین النترا مدل ۲۰۲۲ 
صفر کیلومتــر ۲۲ هزار دلار قیمت دارد که حدود 6۰۰ 
میلیون تومان تمام می شــود، اما در بازار ما بیش از ۱.۵ 

میلیارد تومان قیمت خورده است.
رییــس اتحادیه نمایشــگاه داران خــودروی پایتخت 
تصریح کرد: تنها راه نجــات این بازار، واردات خودروی 
ارزان و کارکــرده و نه خودروهــای لوکس به صورت 

مقطعی است.
در این زمینه، »مهدی دادفر« دبیر انجمن واردکنندگان 
خــودرو در گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایرنا افزود: 
هرچند خودروی صفر کیلومتر مــدل ۲۰۲۲ که بتواند 
استانداردهای 8۵ گانه ایران را پاس کند، در بازه قیمتی 
پنج هزار دلاری نمی توان یافت، اما خودروی کارکرده و 

دست دوم می توان پیدا کرد.

این مقام صنفی بیان داشــت: با مشــخصات یاد شده، 
حداقل قیمت خودروها بین هفت تا هشــت هزار دلار 

خواهد بود.
وی گفت: با فــرض ورود خودروی پنج هزار دلاری، با 
توجه به اینکه تعرفه واردات به نرخ آزاد اســت، اگر 6۰ 
درصد تعرفــه را در دلار ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومانی ضرب 
کرده و هزینه هــای عوارض، ۹ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده، مالیات و شماره گذاری، همچنین اسقاط چهار تا 
هشت دستگاه خودرو )هر اسقاط ۲۰ میلیون تومان( را 
بــه آن اضافه کنیم، قیمت این خودرو به ۱۲ هزار دلار 
خواهد رسید که به معنای خودروی ۳6۰ میلیون تومانی 

است.
دادفر خاطرنشــان کرد: اکنون در بــازه قیمتی کمتر از 
هشت هزار دلار خودروهایی از شرکت های معتبر جهانی 
همچون کیاموتورز، فیات، سوزوکی، داتسون و غیره در 

مدل ۲۰۲۲ و صفر کیلومتر وجود دارد.
وی بیان داشــت:  از جمله مواردی که ســبب می شود 
قیمت ها تا حد زیــادی افزایش یابد، تعرفه های واردات 
و همچنین اســتانداردهای 8۵ گانه است، اما اگر بتوان 
همین استانداردها را متناسب با اقلیم کشور تعدیل کرد، 

برخی مشکلات و همچنین قیمت ها کاهش می یابد.
دبیــر انجمن واردکنندگان خودرو با تاکید بر اینکه باید 
بازار داخل را به سمت رقابتی شدن پیش برد، تاکید کرد: 
به طور قطع سیاست بر این خواهد بود که فاصله قیمتی 
بین خودروی داخلی و وارداتی حفظ شــود، در غیر این 

صورت هیچ کس خودروی داخلی نمی خرد.
وی در خصوص تاثیر صحبت های مطرح شده بر بازار 
خودرو و قیمت ها، تصریح کرد: دست کم یک سال و نیم 
است که در این زمینه صحبت می شود، اما دیگر کسی 
به این حرف ها توجه نمی کند، مگر اینکه بازار در عمل 

و اجرا چیزی ببیند.
دادفر گفت: مسوولان نیز گرچه شاید یک به یک موافق 
موضوع واردات خودرو باشند، اما نظرات جمعی همواره 

مخالف این موضوع بوده است.
وی اظهار داشــت: امروز همه مسوولان به این نتیجه 
رسیده اند که باید واردات انجام شود، باید وضعیت بازار 
و تقاضای آن مدیریت شود، حال کی، کجا، چگونه و با 

چه شیوه ساختاری، هنوز کسی نمی داند.
این مقام صنفی گفت: امــروز همه معتقدند خودروی 
داخلی از نظر کمی و کیفی جوابگوی بازار نیست، اما چه 

زمان این تابو شکسته شود، مشخص نیست.

خبر
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

خبراقتصاد ایران

کاهش هزینه های درمان؛ مطالبه 
مهم کارگران

یک فعــال حوزه کار بهبود معیشــت، کاهش هزینه 
های درمــان و تامین امنیت شــغلی را از مهم ترین 
مطالبات کارگــران عنوان کرد و گفت: اگر قانون در 
بحث درمان به درســتی اجرا شــود، درمان کارگران 

آنها بهتر می شود. رایگان و وضع معیشت 
رحمــت الله پورموســی ضمن تبریــک هفته کار و 
کارگر بــه بیان دغدغه ها و مطالبات جامعه کارگری 
پرداخت و به ایســنا گفت: مطالبــات کارگران تمام 
نشــدنی اســت و بخش اعظمی از آنها همچنان حل 
نشــده اســت با این حال امیدواریم روزی برســد با 
کمترین مشــکلات و دغدغه هــا در جامعه کارگری 

باشیم. روبرو 
وی ادامــه داد: مهم ترین مشــکلات و دغدغه هایی 
که در حال حاضر با آن روبرو هستیم، بحث معیشت 
است. علیرغم آنکه شــورای عالی کار عملکرد بسیار 
خوبی در بحث تعیین دســتمزد  سال  ۱۴۰۱ از خود 
نشان داد و دستمزد کارگران را اندکی بهبود بخشید 
نیازمند  کارگــران  معیشــت  اما همچنــان وضعیت 

رسیدگی بیشتر و توجه دولت است.
ایــن فعال حــوزه کار افزود: تــورم در کنار افزایش 
حقوق در حال پیشــروی اســت و این مساله باعث 
شــده کارگران آنطور که بایــد از اثرات افزایش مزد 
بهره مند نشــوند لذا انتظار داریم مشکلات معیشتی 

اقدامات مناسب برطرف شود. با  جامعه کارگری 
پورموســی، با بیان اینکه هزینه های درمان کارگران 
بسیار است، اظهار کرد: علاوه بر هزینه های مسکن، 
مواد خوراکی و غذایی، کارگران با هزینه های بالای 
بهداشــت و درمان روبه رو هستند. علیرغم اینکه به 
ســازمان تامین اجتماعی بیمه پــردازی می کنند و 
می توانند به صورت ۱۰۰ درصــد رایگان از خدمات 
درمانی اســتفاده کنند ولی متاسفانه آن چه که امروز 
شــاهد هســتیم در عمل محقق نشــده است؛ حتی 
داروهایی هم که تا چند ســال قبل در ســبد درمان 

کارگران بود آنها هم حذف شده است.
وی گفــت: کارگران علاوه بر بیمــه تامین اجتماعی 
مجبورنــد بیمه مکمل درمان هم داشــته باشــند تا 
بتوانند از عهده هزینه های بهداشــت و درمان برآیند 
که خدمات آن هم صد درصد نیســت و خیلی از بیمه 
هــای تکمیلی، هزینه های دنــدان چرا که ویزیت و 
عینک و سمعک را پوشــش نمی دهند لذا اگر قانون 
در بحث درمان به درستی اجرا شود، درمان کارگران 

رایگان و وضع معیشــت آنها بهتر می شود.
ایــن فعال حوزه کار از امنیت شــغلی به عنوان یکی 
دیگــر از مطالبات کارگران نام بــرد و گفت: رئیس 
جمهور اعلام کردند که باید امنیت شــغلی کارگران 
تامین شــود و تاکید ما این است که در کارهایی که 
ماهیت مســتمر و دائم دارد، قرارداد موقت کار نباید 
منعقد شــود چرا کــه نبود امنیت شــغلی بر تولیدات 
داخلی اثر گذار اســت و باعث می شود از نظر کمی 
و کیفــی نتوانیم آنطور که باید بــا بازارهای جهانی 

کنیم. رقابت 

 بلاتکلیفی ارز 4200 
در عوارض واردات

با وجود گذشت حدود یک ماه از ابلاغ قانون بودجه امسال 
و وعده تعیین تکلیف یک هفته ای از سوی گمرک، هنوز 
وضعیت تغییر ارز مبنای محاسبه حقوق ورودی مشخص 
نشده و واردکنندگان بلاتکلیف مانده اند، این در حالی است 

که گمرک بابت ترخیص تعهد دریافت می کند.
به گزارش ایسنا، طبق تبصره ۷ قانون بودجه سال  ۱۴۰۱، 
نرخ ارز مبنای محاســبه ارزش گمرکی کالاهای وارداتی 
در همه موارد از جمله محاســبه حقــوق ورودی از ۴۲۰۰ 
حذف و به نرخ سامانه مبادله الکترونیکی )ETS( در روز 
اظهار تغییر کرد. همچنین نرخ چهار درصد حقوق گمرکی 
برای کالاهای اساسی، دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی 
پزشــکی و همچنین نهاده های کشاورزی و دامی به یک 

درصد کاهش یافت.
گمرک ایران که در نیمــه فروردین ماه برای اعمال نرخ 
جدید در ســامانه امورگمرکی اقدام کرده بود، اعلام کرد 
که اقداماتی جهت تعدیل حقوق گمرکی سایر کالاها)غیر 

اساسی( و همچنین سود بازرگانی در دستور کار قرار دارد.
در همان زمان،  رئیس کل گمرک ایران از جمله اقدامات 
برای تعدیل جریان تغییر نرخ ارز از ۴۲۰۰ به نرخ حاشــیه 
بــازار را کاهش حقوق گمرکی ســایر کالاها و همچنین 
تعدیل ســود بازرگانی عنوان کرده و گفته بود که« وزارت 
صمت نسبت به کاهش سود بازرگانی کلیه کالاهای قابل 
ورود به تناســب اهمیت آنها در تولید و نیاز کشــور و نیز 
کاهش تعداد طبقات ماخذها اقدام کرده که در هفته آتی به 

تصویب دولت خواهد رسید. »
وی این را هم گفته بود که« از اقدامات مهم دیگر کاهش 
چشم گیر حقوق گمرکی ســایر کالاها است که در هفته 
پیــش رو با رویکردی کلی و از طریق ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت مصوب خواهد شــد تا شاهد افزایش های 

نامتناسب در میزان وجوه متعلق به واردات نباشیم. »
اکنون بیش از ســه هفته از وعده داده شده جهت تعیین 
تکلیف سود بازرگانی و تعرفه ســایر کالاها گذشته ولی 
همچنان خبری از این موضوع نیست، این تاخیر، در کنار 
عدم تحقق درآمد دولــت در بودجه از این محل، موجب 
بلاتکلیفی واردکنندگان و عدم برآورد مشخصی از وضعیت  
پیش روی آنها شده است.پیگیری ایسنا، از گمرک ایران 
جهــت دریافت اطلاع از وضعیت اعمال حقوق ورودی بر 
مبنای جدید و همچنین اقداماتی که وعده آن داده شده بود 
از جمله تغییر حقوق گمرکی کالاهای غیر اساسی، بدون 
پاسخ مانده است و اینکه چه برنامه ای در دستور کار است و  
آیا بازنگری انجام خواهد شد یا نه، مشخص نیست.این در 
حالی است که طبق اعلام قبلی مسئولان گمرک ایران، در 
ترخیص های انجام شده از  ابتدای امسال، گمرک تا تعیین 
ســود و تعرفه گمرکی جدید از واردکنندگان تعهد دریافت 
کرده که بعد از تعیین تکلیف نحوه محاســبات و افزایش 

عوارض واردات، مابه التفاوت را پرداخت کنند.

واردات لوازم خانگی به کجا 
رسید؟

معــاون صنایع عمومی وزارت صمت در پاســخ به 
سوالی درباره برنامه وزارت صمت برای واردات لوازم 
خانگی در ســال جاری اظهار کرد: برخی از واحدها 
اعلام کردند کــه در حال حاضر هم آمادگی رقابت 
داریم، اما برای اینکه مطمئن شــویم عمق تولید و 
شــرایط پایدار شده هنوز نیاز داریم نقش حمایتی را 

ایفا کنیم.
به گزارش ایسنا، واردات لوازم خانگی از سال ۱۳۹۷ 
ممنوع است و در حال حاضر عمده کالاهای خارجی 
موجود در بازار قاچاق هســتند کــه با گارانتی های 
تقلبی فروخته می شوند.  طبق مصوبه اولیه شورای 
هماهنگی سران سه قوه در سال ۱۳۹۷ و تمدید آن، 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی تا پایان سال ۱۴۰۰ 
ادامــه دارد و بعد از آن مجددا دربــاره این موضوع 

تصمیم گیری می شود.
هر چند تا پیش از اســفند ۱۴۰۰ پیش بینی ها بیشتر 
به تداوم ممنوعیــت واردات متمایل بود، اما در پی 
افزایش قیمــت برخی محصولات داخلی، ســتاد 
تنظیم بازار مقــرر کرد که اگر تولیدکنندگان داخلی 
لوازم خانگی قیمت های خود را در بازار واقعی نکنند، 
برنامه ریزی لازم برای آزادسازی واردات متناسب با 
نیاز مردم انجام می شود. هر چند با تصمیم سازمان 
حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان قیمت  
لوازم خانگی به حالت قبل برگشت، اما وزیر صمت 
در آخرین نشست خبری خود در سال ۱۴۰۰ اعلام 
کــرد که با واردات در همه حوزه ها به میزان حداکثر 
۲۰ درصد و با برنامه ریزی برای نسبت صادرات به 

واردات موافق است.
حالا با وجود گذشــت بیش از یک ماه از سال جدید 
هنوز خبــری از تغییر ممنوعیــت واردات کالاهای 

مختلف )یه جز خودرو( نیست.
در این رابطه محمد مهدی برادران - معاون صنایع 
عمومــی وزارت صنعــت، معدن و تجــارت - در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به برنامه وزارت صمت در 
راستای واردات لوازم خانگی در سال جاری و اینکه 
هنوز نیاز داریم نقش حمایتی را ایفا کنیم گفت: این 
نقش حمایتی لازم است تا صنعت به سطحی از بلوغ 

و توانمندی برسد.
به گفته این مقام مســئول بیشــتر واحدهای تولید 
لوازم خانگی با ۳۰۰ تا ۴۰۰ شرکت کوچک صنعتی 
همکاری می کنند که این شــرکت ها اشتغال ایجاد 
کردند و در حال حرکت به سمت بلوغ و دانش بنیان 
شدند هستند. بنابراین تولیدکنندگان هنوز به زمان 
نیاز دارند و نمی توان از آن ها خواست که دفعا دانش 

محور شوند.
برادران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تولیدکنندگان 
چند سال به زمان برای تداوم ممنوعیت واردات نیاز 
دارنــد، اظهار کرد: در حال حاضــر روند تولید لوازم 
خانگی رو به رشد است و حتی در برخی محصولات 
خود تولیدکنندگان معتقدند به توانمندی رسیده اند و 
داوطلب رقابت با محصولات وارداتی هستند. اما هنوز 
باید تامل بیشتری شود. همچنین اگر بتوانیم تولید 
انبوه را دنبال کنم، می توانیم افق های صادراتی هم 

داشته باشیم.

برنامه ساخت 180 هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در تهران

قرار اســت در قالب طرح نهضت ملی مسکن ۱8۰ 
هزار واحد در تهران ساخته شود که ساخت ۱۰ هزار 

واحد آن به عهده بنیاد مسکن است.
به گزارش ایسنا، ســهم استان تهران از طرح چهار 
میلیون واحدی نهضت ملی مسکن طی چهارسال 
6۲۰ هزار واحد اســت که ســالیانه ۱۵۵ هزار واحد 
ســاخته خواهد شــد. از 6۲۰ هزار واحد مذکور قرار  
اســت ۱8۰ هزار واحد در تهران ســاخته شود که 
مسئولیت احداث ۱۰ هزار واحد آن طی تفاهم نامه ای 
که اسفندماه سال گذشته بین شهرداری تهران و بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی منعقد شد به بنیاد سپرده شده 

است.
در این خصوص اکبر نیکزاد ـ رییس بنیاد مســکن 
گفتــه اســت:  از ۱8۰ هــزار واحد مســکن طرح 
نهضت ملی که قرار اســت، در تهران ساخته شود، 
با هماهنگی های صورت گرفته کار ساخت ۱۰ هزار 
واحد مسکونی به بنیاد مسکن انقلاب اسلامی واگذار 
شده که سال قبل عملیات اجرایی ۳ هزار واحد شروع 
شده و طی چند ماه آینده نیز عملیات ساخت ۷ هزار 

واحد دیگر نیز آغاز می شود.
اواخر ســال گذشته محســن منصوری ـ استاندار 
تهران اعلام کــرد که برای واحدهای طرح نهضت 
ملی مسکن  در اســتان تهران حدود ۷۰۰ هزار نفر 
ثبت نام کردند که پس از پالایش ریزش داشــته و 
به حدود ۲۰۰ هزار نفر رســیده است. ممکن است با 

بررسی های بیشتر این تعداد کمتر شود.
واحدهای نهضت ملی مســکن در استان تهران در 
شهرهای جدید پرند، هشتگرد، ایوانکی و شهرهای 
پاکدشــت و رباط کریم احداث خواهد شد و ساکنان 
شــهر تهران صرفا مجاز به ثبت نام در این شهرها 
بودند. از اردیبهشت ماه سال جاری برای کسانی که 
در ثبت نام نهضت ملی مسکن دچار اشتباهاتی مثل 
انتخاب شهر شده اند امکان ویرایش فراهم شده و تا 

پایان اردیبهشت این مهلت وجود دارد.
هم چنین درخصوص ســابقه مالکیــت نیز در ثبت 
نام های جدید تغییراتی صورت گرفته اســت. پیش 
از این شــرط ســابقه مالکیت بیش از ۱6 سال بود 
که به پنج ســال کاهش یافته است. بر این اساس 
برخی متقاضیان طرح اقدام ملی که از ســال ۱۳۹8 
نام نویسی کردند و به دلیل شرط سابقه مالکیت ۱6 
ساله از این طرح کنار گذاشته شدند می توانند با توجه 
به ادغام طرح اقدام ملی با نهضت ملی مســکن و 
تسهیل شرایط، از این  فرصت استفاده کنند و مجددا 

به طرح برگردند.

بازار داخل رقابتی شود

واردات مقطعی خودرو، راهکار خلاصی از آشفته بازار موجود

در حالی که روند شاخص بورس از ابتدای سال تاکنون روند 
صعودی را در پیش گرفته، اما همچنان به قله 6 شــهریور 
ســال گذشته نرســیده و در کانال یک میلیون و ۵۰۰ هزار 

واحد قرار دارد.
مریم فکری: در آخرین روز معاملاتی ســال ۱۴۰۰ شاخص 
بورس در عدد یک میلیون و ۳6۷ هزار واحد قرار داشــت و 
حالا با رشــدی در حدود ۱۵۹ هزار واحدی، روی عدد یک 
میلیون و ۵۲6 هزار واحد ایستاده است. این نشان می دهد که 
شــاخص بورس ۱۱.6 درصد رشد داشته است. با این وجود، 
شاخص فاصله کمی با عدد یک میلیون و ۵۷۳ هزار و ۴۰6 

واحد ششم شهریور سال گذشته دارد.
کارشناسان اعتقاد دارند؛ یکی از مواردی که برای پیش بینی 
آینده بازار مورد توجه سهامداران است، جریان ورود و خروج 
پول حقیقی ها است. آمار مشارکت در عرضه های اولیه نشان 
می دهد ورود پول حقیقی به بازار که طی یک ماه گذشــته 
اتفــاق افتاده، از جانب فعالان جدیــد رخ نداده، بلکه همان 
فعالان قبلی بازار سهام، نقدینگی جدید وارد بورس کرده اند.

به عبارتی می توان گفت افرادی که در اثر سقوط ۹۹ و رکود 
و افت ســال ۱۴۰۰ از بورس خداحافظی کرده و پول خود را 
خارج کرده بودند، همچنان در بازارهای دیگر فعال هستند و 

پول آن ها درگیر بازار سرمایه نیست.
در همین رابطه، مجید عبدالحمیدی، کارشناس و فعال بازار 
سرمایه در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین در مورد دلایل 
آشتی نکردن مردم با بورس گفت: جریان ورود و خروج پول 
حقیقی ها یکی از عواملی است که فعالان بازار همیشه آن را 
بررسی می کنند. گرچه هفته گذشته از این نظر اتفاق نگران 
کننده ای رخ نداده، اما آمار شــرکت کننده ها در عرضه های 
اولیــه اخیر جالب نبود و می تــوان نتیجه گرفت ورود پول 
حقیقی به بازار که طی یک ماه گذشته اتفاق افتاده، از جانب 
فعالان جدید رخ نداده بلکه همان فعالان قبلی بازار سهام، 

نقدینگی بیشتر و جدید وارد بورس کرده اند.
این فعال بازارسرمایه تاکید کرد: دولت ها به ویژه در دو دهه 
اخیر برخلاف شعارهای خود و اعتماد عمومی عمل کردند و 
این باعث شــده که مهم ترین بازار مالی کشور که براساس 

عرضه و تقاضا شــکل گرفته، از درجه اعتماد عمومی تا حد 
زیادی ساقط شود.

عبدالحمیدی بــا ذکر مثالی تصریح کرد: در ســال ۱۳۹۹ 
تمــام ارکان دولتی و فراقوه ای، مردم را به حضور در بورس 
فراخواندند، اما در نهایت بدون توجه به هشدارهای کارشناسی 
پس از تامین مالی بیش از 6۰۰ هزار میلیارد تومان کسری 
بودجه عملیاتی خود، مردم را به امان خدا رها کردند و اکنون 

هم هیچ کس گوشش بدهکار اعتراضات عمومی نیست.
وی متذکر شــد: بازی با اعتماد عمومی مردم، بازی کاغذ با 
آتش است و همین است که می بینیم وقتی دولت می کوشد 
که قیمت ها را مدیریت کند، بــازار هیچ اعتمادی به دولت 
ندارد و افراد می کوشــند تا در بازارهای موازی و دلالی، در 

برابر دولت دارایی خود را حفظ کنند.
عبدالحمیدی خاطرنشــان کرد: نقش مشکلات ساختاری 
بورس در این میان چگونه اســت؟ بورسی که امروز داریم، 
میراث بد اقتصادی است، چون بورس با کلی مشکلات جدید 

به مدیریت جدید رسیده است.

وی یادآور شــد: دولت قبل از طریــق وزارت اقتصاد هم با 
خصوصی سازی ها ایجاد عرضه می کرد و از آن طرف هم در 
بخش تقاضا با باز گذاشتن دست بانک ها به ورود در بورس 
و اعطای تسهیلات و حمایت از شبه دولتی ها و صندوق های 
بازنشســتگی و نهادها به تقاضا کمک می کرد و در نتیجه 

قیمت ها بالا می رفت.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: مردم با دیدن رشد 
قیمت ها وسوسه شــده و وارد بازار می شدند، اما مدتی بعد 
روشن شد که این رشد حبابی و مصنوعی بوده و پایدار نیست 
و ضرردهی سهامداران خرد شروع شد و لذا آنها هم به نوعی 
با بازار قهر کردند و این قهر با وجود همه تحولات سیاسی در 

پرونده هسته ای همچنان ادامه دارد.
عبدالحمیدی خاطرنشــان کرد: امید است با تعیین تکلیف 
پرونــده مذاکرات برجام و ثبات سیاســی و دور شــدن از 
قیمت های دســتوری با یک شــیب ملایم در آینده مردم 
 به ســمت بــورس دوباره حرکــت کرده و اعتمــاد از بین

 رفته برگردد.

/ ارســال مصوبه افزایش حقوق بازنشســتگان به دولت/ 
تصمیم گیری  دربــاره پرداخت یارانه ها بــه زودی انجام 
می شــود وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: افزایش 
حقوق بازنشستگان در هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی 
تصویب و به هیات دولت ارسال شده که به زودی در دستور 

کار قرار می گیرد تا تصویب شود.
به گزارش ایرنا، »حجت الله عبدالملکی« امروز )شنبه( در 
حاشیه نشســت ویدئوکنفرانسی با مسئولان تشکل های 
عالی کارگری، کارفرمایی، بسیج کارگری استان های کشور 
و مدیران کل اجرایی و در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: 
تلاش می کنیم که از اردیبهشت ماه میزان افزایش حقوق 

بازنشستگان را اجرا کنیم.
وی با اشاره به تنظیم آیین نامه های مختلف تبصره بودجه 

۱۴۰۱، گفت: به موضوع یارانه ها یکپارچه ورود می کنیم؛ 
مبلغ یارانه ای که در قانون بودجه دیده شده، نسبت به سال 

گذشته خیلی بیشتر است.
 وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی افــزود: دولت بر روی 
موضوع یارانه کار می کند و روز گذشــته در جلســه ای با 
حضور رئیس جمهور در خصوص یارانه ها صحبت کردیم 

که در حال تصمیم گیری است.
وی ادامه داد: مساله یارانه ها بر روی مسائل رفاهی مردم 
اثر جدی می گذارد و تلاش خواهیم کرد تا به نحوی تنظیم 

شود که حداکثر کاهش در فاصله طبقاتی را داشته باشیم.
عبدالملکی با بیان اینکه امسال فقر را با توجه به تعاریف 
بهداشتی و بانک جهانی از کشورمان حذف می کنیم، تاکید 
کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص یارانه ها 

پیشــنهادی به دولت ارائه کرده است که اکنون در مورد 
آن بحث شده و ســخنگوی دولت آن را به زودی اعلام 

خواهد کرد.
وی خاطر نشــان کرد: دهک ها در یارانه نســبی هستند، 
حمعیت کشور به ۱۰ دهک، هشت و نیم میلیون نفری در 
سطوح درآمدی مختلف، تقسیم بندی می شود و نسبت به 

نوع پرداخت ها به زودی تصمیم گیری خواهد شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه امروز از نمونه 
قرارداد کار دریانوردان و پیمان دســته جمعی کار دریایی 
رونمایی شــد، گفت: این نوع جدیدی از قرارداد است که 
برای کار دریانوردان در خط مقدم اقتصاد مقاومتی تنظیم 

شده است.
وی ابراز داشــت: در این قرارداد جدید، بر اساس معاهدات 

بین المللی جوانب مختلفی که به بهبود عملکرد دریانوردان 
کمک می کند، در نظر گرفته شده است و امتیازهای ویژه 

برای جریان های کارگری دریایی اختصاص می یابد.
عبدالملکی از تشــکیل کمیته امنیت شغلی کارگران خبر 
داد و عنوان کرد: این کمیته با ریاســت معاون روابط کار 
وزارت کار تشــکیل شده تا دیگر شاهد قراردادهای سفید 

امضا نباشیم.
وی بیان داشت: ۲ماه فرصت دادیم که با مشارکت کارگران 
و کارفرمایان مباحث مطرح شود که اگر نیاز به قانون باشد، 
در قالب لایحه به مجلس ارسال شود و یا در هیات وزیران 

به تصویب برسد.
به گفته وزیر کار، آمارهای دقیقی از قراردادهای سفید امضا 
وجود ندارد، اما این قراردادها غیرقانونی و غیررسمی است.

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی اعلام کرد: تاکنون 
هیچ ایرلاینی اقدام بــه پیش فروش بلیت و تورهای جام 
جهانی نکرده و برای پروازهای خارجی مانند قطر اعتقادی 

به قیمت گذاری نداریم.
مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر 
اساس توافقات صورت گرفته مسئولان ایرانی با همتایان 
قطری مقرر شده تا پروازهای تهران و دیگر فرودگاه های 
کشور به ویژه کیش به مقصد دوحه برای ایام جام جهانی 
افزایش چشم گیری پیدا کند و دراین زمینه هیچ مشکلی 

جز تامین زیرساخت های لازم وجود ندارد.

وی ادامــه داد: براســاس همین توافقات مقرر شــده که 
براساس تقاضاهای موجود تعداد پروازها افزایش پیدا کند 
و اگر تقاضا بیش از تعداد پروازهای برنامه ریزی شده بود، 
پروازهای فوق العاده هم برقرار شود اما باید پیش از این کار 
به فکر فراهم کردن زیرساخت های لازم در فرودگاه ها به 
ویژه فرودگاه کیش باشــیم چرا که آن طور که مسئولان 
گفته اند قرار اســت اکثر پروازهــا از این جزیره به مقصد 
دوحه انجام شــود، بنابراین فراهم کردن زیرساخت هایی 
مانند امکانات و تجهیزات هلدینگ، خدمات فرودگاهی و 

غیره از جمله ضروریات اصلی به شمار می رود.

اسعدی ســامانی اظهار کرد: در ایام برگزاری جام جهانی 
جزیره کیش در فصل پرتقاضای خود قرار دارد و معمولا در 
سال های دیگر نیز در این ایام مسافران بیشتری به کیش 
می روند چه رسد به زمانی که قرار باشد پروازها غالبا از این 

جزیره به مقصد قطر برنامه ریزی شوند.
دبیــر انجمن شــرکت های هواپیمایی همچنیــن درباره 
قیمت گذاری بلیت هواپیمــا برای جام جهانی قطر گفت: 
تاکنون صحبتی درباره قیمت گذاری پروازهای قطر در ایام 
جام جهانی مطرح نشــده و ما اعتقــادی به قیمت گذاری 
بلیت هواپیما ماننــد دیگر پروازهای خارجی نداریم اما در 

آن برهــه آنقدر تقاضا و رقابت افزایــش پیدا می کند که 
قیمت هــا در حد مطلوبی کنترل خواهد شــد و هیچ یک 
از شرکت های هواپیمایی نمی خواهند قیمت بلیت هواپیما 
را بی رویــه افزایش دهند. اما باید به مردم این هشــدار را 
بدهیم که فریب تبلیغات فضــای مجازی را نخورند چرا 
که تاکنون هیچ یک از شرکت های هواپیمایی برنامه خود 
را برای پروازهای جــام جهانی اعلام نکرده و اگر آژانس 
مسافرتی یا تورهای گردشگری پیش فروش تورهای خود 

را با پروازهای ایرانی اعلام کرد مسلما واقعیت ندارد.

یک کارشناس:

 پول جدید وارد بازار سرمایه نشده است

وزیر کار خبر داد:

ارسال مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان به دولت

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد

مخالفت با قیمت گذاری بلیت پروازهای جام جهانی



اخبار
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اقتصاد ایران خبر

 چگونه با پرداخت
 91 میلیون، وام 480 میلیونی 

مسکن بگیریم؟
هزینه وام مسکن نســبت به حدود ۱۰ روز قبل تفاوت 
چندانی نداشته و بر این اساس متاهل های ساکن تهران 
میتوانند با پرداخت ۹۱ میلیون تومان، نسبت به اخذ وام 

۴8۰ میلیون تومانی اقدام کنند.
به گزارش ایســنا، بررسی آخرین وضعیت قیمت اوراق 
مســکن نشــان می دهد که هر برگ اوراق تسهیلات 
مسکن در فروردین و اردیبهشت و خرداد سال گذشته به 
ترتیب ۹8 هزار و ۳۰۰، ۹۳ هزار و ۲۰۰ و ۹۴ هزارتومان 
قیمت دارند. هر برگ  اوراق تســهیلات مسکن بانک 
مسکن در، تیر، مرداد و شهریورماه سال گذشته با قیمت 
۹۳ هــزار و 8۰۰، ۹۵ هــزار و ۱۰۰ و ۹۴ هــزار و 6۰۰  

تومان داد و ستد می شود.
همچنین این اوراق در ماه مهر ســال ۱۴۰۰، ۹۵ هزار 
و ۷۰۰، در آبان مــاه ۹6 هزار تومان و در آذرماه نیز ۹۴ 
هزار و ۲۰۰ تومان قیمت دارند. اوراق تسهیلات مسکن 
در دی  و بهمن  سال گذشته نیز با قیمت های ۹۵ هزار 
و ۳۰۰ و ۹۵ هــزار و ۵۰۰ تومان معامله می شــود. این 
گزارش نیز بر اساس قیمت بهمن ماه نوشته شده است.

قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۲8۰ 
میلیون تومان تســهیلات دریافت کنند که شامل ۲۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مســکن و 8۰ میلیون 
تومان وام جعاله می شود. لذا برای دریافت ۲۰۰ میلیون 
تومان تســهیلات باید ۴۰۰ برگه تســهیلات مسکن 
خریــداری کنند که هزینه این تعداد اوراق با تســه ۹۵ 
هــزار و ۵۰۰ تومانــی، ۳8 میلیــون و ۲۰۰هزار تومان 
می شــود. همچنین با در نظر گرفتن 8۰ میلیون تومان 
وام جعاله که برای آن باید ۱6۰ ورق به مبلغ ۱۵میلیون 
و ۲8۰ هزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید 
اوراق به ۵۳ میلیون و ۴8۰هزار تومان می رسد.زوج های 
تهرانی نیز برهمین اساس می توانند تا سقف ۴8۰ میلیون 
تومان شامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
برای هر نفــر و 8۰ میلیون تومــان وام جعاله دریافت 
کنند؛ بنابراین زوجین باید 8۰۰ برگه تسهیلات مسکن 
خریداری کنند که هزینــه آن ۷6 میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومان می شود که همراه با هزینه ۱۵ میلیون و ۲8۰هزار 
تومانی وام جعاله که برای آن باید ۱6۰ ورق تسهیلات 
مســکن خریداری کنند، در مجموع باید ۹۱ میلیون و 

68۰هزار تومان پرداخت کنند.
سقف این تســهیلات برای مراکز استان و شهرهای با 
جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفــر برای مجردها به ۱6۰ 
و برای زوجین به ۳۲۰ میلیون تومان رســیده اســت 
که با توجه به اینکــه مجردها باید ۳۲۰ و متاهل های 
ساکن این شهرها نیز باید 6۴۰ برگه تسهیلات مسکن 
خریداری کنند، مجردهــا باید ۳۰ میلیون و ۵6۰  هزار 
تومان و متاهــل ها نیز باید 6۱ میلیــون و ۱۲۰ هزار 
تومان پرداخــت کنند.این وام برای مجردهای ســایر 
مناطق شــهری به ۱۲۰ و برای زوجین این مناطق نیز 
به ۲۴۰ میلیون تومان رسیده است. بنابراین مجردها باید 
با پرداخت ۱۱ میلیون و ۴6۰ و متاهل ها نیز با پرداخت 
۲۲ میلیون و ۹۲۰هزار تومان نسبت به اخذ این وام اقدام 

کنند.

ایران و روسیه بر ساخت راه آهن 
رشت -آستارا تأکید کردند

وزیر راه و شهرسازی در پایان سفر به مسکو، از دستیابی 
ایران و روسیه به توافق در زمینه گسترش همکاری های 
جــاده ای، ریلی، دریایی و هوایی و تکمیل کریدور ریلی 

شمال-جنوب خبر داد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقــل از وزارت راه و 
شهرسازی، رستم قاســمی در پایان سفر دو روزه خود 
به مســکو در پایان مذاکرات بــا مقامات حوزه حمل و 
نقل و مســکن روسیه، از تحول در همکاری های ایران 
و روســیه در حــوزه حمل و نقل خبــر داد و گفت: در 
پایان مذاکرات فشرده به توافقات دو جانبه ای در زمینه 
گسترش همکاری های ریلی، دریایی، هوایی و جاده ای 

دست یافتیم.
وی با اشاره به اتصال شــمال ایران به خلیج فارس از 
طریق خطــوط ریلی، آمادگی کشــور را جهت حمل 
کالاهــای صادراتی و وارداتی روســیه اعــلام کرد و 
افزود: ایران می تواند کانون تجاری روسیه در تعامل با 
کشورهای حوزه خلیج فارس و شرق آسیا باشد.وزیر راه 
و شهرسازی در این سفر آمادگی ایران به منظور تبادل 
تجربیات و صادرات مصالح ساختمانی از جمله سیمان، 
سنگ و سرامیک به روسیه را اعلام و عنوان کرد: تبادل 
هیأت های تجاری در این صنعت راهکاری برای توسعه 
همکاری ها در این بخش است.قاســمی همچنین در 
ملاقات با الگ بلازاروف، مدیرعامل راه آهن سراسری 
روسیه، راه های گسترش همکاری های دوجانبه، از جمله 
اتمام طرح های مشترک و اجرایی شدن تفاهم نامه اتمام 
گذرگاه ریلی شمال-جنوب را بررسی کردند و بلازاروف 
در این دیدار با اشــاره به ارتقا سطح همکاری های دو 
کشور، توسعه همکاری های ریلی دو کشور در حمل و 
نقل کالا را خواستار شد.وزیر راه و شهرسازی کشورمان 
پــس از پایان مذاکرات خود با ویتالی ســاوالیف، وزیر 
حمل و نقل روســیه، توافقنامه جامــع همکاری های 
حوزه حمل و نقل را امضا کرد و هر دو مقام مســئول 
با اشــاره به اهمیت راه اندازی گذرگاه ریلی بین قاره ای 
شــمال - جنوب، بر اهتمام دو کشور برای اتمام هرچه 
سریع تر قطعه رشت-آستارا در مسیر این گذرگاه ریلی 
تاکید کردنــد.وی همچنین با ایــرک فایزولین، وزیر 
ساخت و ساز روسیه نیز دیدار و گفتگو کرد.فازولین، با 
اشــاره به ظرفیت روســیه در حوزه مسکن و ساخت و 
ساز، بر اجرایی شدن یادداشت تفاهم همکاری فی مابین 
در چارچوب کمیسیون مشترک اقتصادی تاکید کرد و 
فعال شــدن کارگروه همکاری های مسکن و افزایش 
تعداد دانشــجویان ایرانی در رشته معماری در روسیه را 

خواستار شد.

کارگروه تخصصی فین تک ها 
تشکیل شود

رئیس بانک مرکزی با اعلام اینکه پس از عیدفطر از 
»سندباکس« رونمایی می شود، درخواست کرد تا برای 
رفع موانع فین تک ها کارگروه تخصصی با محوریت 
خودشان شــرکت ملی انفورماتیک و بانک مرکزی 

تشکیل می شود.
به گــزارش بانک مرکزی، »علــی صالح آبادی« در 
نشســت با فعالان حــوزه فین تک کشــور، پس از 
صحبت هایی که از ســوی آن ها مطرح شــد، گفت: 
در این جلســه موضوعاتی ماننــد کاهش بهای تمام 
شــده پول، انجمــاد دارایی بانک ها، اعتبارســنجی، 
قراردادن های هوشمند، درآمدهای غیرمشاع، نظارت 
بر مصرف صحیح تســهیلات شبکه بانکی، امضای 
دیجیتال، سفته الکترونیک و احراز هویت غیر حضوری 
مطرح شد که همگی جزو مهم ترین مقولات در نظام 

بانکی است.
وی افزود: وظیفه ما حمایت از نخبگان این حوزه است. 
به عنوان رگولاتور می توانیم بستررشد نوآوری را فراهم 
کنیم. این باعث رشد صنعت فناوری مالی و بانکداری 
کشور می شــود و سهولت دسترسی به نظام بانکی و 
رضایت مندی صنایع و کسب وکارها را تقویت می کند. 
این جلسه شروع و سر منشایی برای تحول دیجیتال 
در کشــور خواهد بود و حضور فناوری در نظام بانکی 

استقبال می کنیم.
صالح آبادی در ادامه به طرح پیشــنهاداتی برای رفع 
مشکلات ارائه کرد و گفت: یکی از پیشنهادات ما ایجاد 
یک کارگروه تخصصی برای فین تک ها با محوریت 
شرکت ملی انفورماتیک و با حضور همکاران فناوری و 

نظارت بانک مرکزی است.
وی تصریــح کرد: دوســتان ما در حــوزه فناوری و 
شرکت های بخش خصوصی در این کارگروه حضور 
داشــته باشند و موضوعات را برای هیات عامل بانک 
مرکــزی جمع آوری کرده و اعلام کنند. بهتر اســت 

عملکرد کارگروه هر ۳ ماه یکبار پایش شود.
رئیــس بانک مرکزی افــزود: همچنین تصمیمات و 
پیشــنهادات کارگروه را به صورت تخصصی بررسی 
کنیم. ضمن اینکه در چند روز آینده پروژه سندباکس 
بانک مرکزی با محوریت شــرکت ملی انفورماتیک 
رونمایی خواهند شــد و این شروع خوبی برای تعامل 

ما با فین تک ها )فناوری های مالی( است.
صالح آبادی افزود:  نگاه من همواره به مســئله رشد 
فناوری در صنعت بانکداری بوده چرا که این مســئله 
رضایتمندی کلیه ذینفعان را به دنبال خواهد داشــت. 
روال کار باید به گونه ای باشــد که فردی که ذی حق 
اســت، بتواند تسهیلات و خدمات مالی را در کمترین 
زمان ممکن دریافت کند که این باعث رضایت مندی 
مردم از خدمات بانکی باشد. محوریت تحول و توسعه 
باید اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی و نظام بانکی، 
رابطه بانک مرکزی با بانک ها و در نهایت بانک ها با 

مشتریان باشد.
وی خاطرنشــان کرد: مورادی که امروز عنوان شــد 
بیشتر اصلاح رابطه بین بانک ها و مردم بود که چگونه 
می توان این روابط را بهتر پیش برد. این جلسه بسیار 
مفید بود و نتایج آن رضایتمندی بیشتری از سوی مردم 

در این حوزه را به وجود خواهد آورد.

عبور خط لوله گاز 30 اینچی 
از زیر آب برای نخستین بار در 

خاورمیانه
مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه گاز در بازدید 
از پــروژه خط لوله ۳۰ اینــچ »بندرعباس - لافت - 
گورزین« از عبور خــط لوله گاز ۳۰ اینچی از زیر آب 

برای نخستین بار در خاورمیانه خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت ملی گاز 
ایران، رضا نوشــادی، مدیرعامل شرکت مهندسی و 
توســعه گاز ایران گفت: خط لوله گاز در بخش جزیره 
قشم به طول تقریبی ۱۷ کیلومتر است که مسیرسازی 

آن به طور کامل اجرا شده است.
وی ادامه داد: حمل لوله مورد نیاز برای پروژه خط لوله 
۳۰ اینچ با هماهنگی های انجام شــده از بندر پهل به 
وسیله لندینگ کرافت به بندر لافت در حال اجراست 

و در مسیر خط لوله ریسه می شود.
به گفته مدیرعامل شــرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایــران، در بخش HDD) حفــاری افقی جهت دار 
برای نصب و عبور خطــوط لوله گاز، برق و آب از رو 
یا زیر موانع طبیعی( نیز طبق اعلام پیمانکار اجرایی، 
دســتگاه های حفاری ظرف مــدت یک ماه در محل 
اجرا مســتقر می شوند.براســاس این گزارش، برای 
نخستین بار در خاورمیانه یک خط لوله گاز ۳۰ اینچی 
در گســتره ای به طول سه کیلومتر از زیر آب می گذرد 
که دســتیابی به این موفقیت، رکوردی بی نظیر را در 
گنجینه افتخارهای صنعت گاز ثبت می کند.بهره گیری 
از فناوری پیشــرفته *HDD در این سطح، تاکنون 
در کشــورهای معدودی در دنیا تجربه شده است که 
اکنون شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با تکیه بر 
توان شرکت های دانش بنیان داخلی مصمم است این 
پروژه را عملیاتی و نام ایران را وارد باشگاه کشورهای 
صاحــب این فناوری مدرن کند.مدیرعامل شــرکت 
مهندســی و توســعه گاز ایران همچنین از نیروگاه 
ســیکل ترکیبی ۵۰ مگاواتی قشــم بازدید کرد که 
به منظور آشنایی با عملکرد تجهیزات و سیستم های 
نیروگاه قشم و اســتفاده از تجربیات این مجتمع، در 
پروژه بهینه سازی مصارف تاسیسات تقویت فشار گاز 
انجام شــد و مدیران شرکت در مذاکرات تخصصی با 
کارشناسان این نیروگاه، سازوکار سیستم بازیافت کننده 
گرما را ارزیابی کردند.به گفته نوشادی، ضرورت تدوین 
سناریوی بهینه ســازی در این بخش با توجه به قرار 
داشتن تأسیسات تقویت فشار گاز در مناطق مختلف 
جغرافیایی و اقلیمی و کارکرد توربین ها و سیستم های 
نیروگاه در فصل های مختلف و تأثیر سرما و گرما بر 
این تجهیزات از جمله موارد مهمی بود که مورد بحث 
و تبادل نظر متخصصان طرفین و نیز تأیید و تأکید هر 

دو طرف )کارفرما و پیمانکار( قرار گرفت.

رئیس مرکز ملی فرش از پیگیری برای حذف 
تعهد ارزی برای صادرکنندگان فرش دستباف 
خبر داد و گفت: در ســال ۲۰۲۰ کل صادرات 
فرش دستباف در جهان بیش از 8۷۰ میلیون 
دلار بوده که ۷۲ میلیون دلار آن از ایران صادر 
شده و این رقم بیشترین صادرات در جهان بعد 

از صادرات کشور هند است.
به گزارش ایسنا، فرحناز رافع در نشستی خبری 
اظهار کرد: به دلیل مشکلات ناشی از شیوع 
ویروس کرونا، صادرات فرش در سال ۲۰۲۰ 
در کل دنیا کاهش داشــته و به بیش از 8۷۰ 
میلیون دلار رســیده است. این در حالی است 
که صادرات فرش در جهان در سال های قبل 
از آن بیش از یک میلیارد دلار و حتی در سال 
۲۰۱6 یک میلیــارد و ۵8۰ میلیون دلار بوده 

است.
به گفته وی بر اساس آمارهای جهانی، در سال 
۲۰۲۰ هند با ۲۷8 میلیون دلار صادرات فرش 
در رتبه اول، ایران با ۷۲ میلیون دلار در رتبه 
دوم و نپال با ۵۱ میلیون دلار در رتبه سوم بوده 
است. صادرات پاکستان و چین هم به ترتیب 
۵۰ و ۳۱ میلیون دلار بوده و ترکیه هم با افت 
چشمگیر، رقم ناچیزی از صادرات فرش داشته 
است. این آمارها برخلاف اظهارات برخی افراد 
است که اطلاعات نادرست در اختیار مردم قرار 
داده و می گویند ایــران در صادرات فرش از 

سایر کشورها عقب افتاده است.
رافع همچنین معتقد اســت ایران در حقیقت 
رتبه اول صادرات فرش در جهان را دارد. چرا 
که هند گلیم و فرش های دستباف بسیار ارزان 
که با ربات بافته می شــود را به عنوان فرش 
دســتباف صادر می کند، اما ایران فقط فرش 
دستباف و گبه را تحت عنوان فرش دستباف 

صادر می کند.
وی بــا بیان اینکه صادرات فــرش ایران در 
دوره بیماری کووید کمترین کاهش را داشته، 
اظهار کرد: در ســال ۱۴۰۰ حدود 6۴ میلیون 
دلار فرش از کشــور صادر شده که نسبت به 
ســال ۱۳۹۹ به لحاظ وزنی حدود ۱۱ درصد 

رشد و از لحاظ ارزشی حدود ۱۰ درصد کاهش 
داشته است. علت این کاهش ارزش صادراتی، 
موضوع بازگشت ارز حاصل از صادرات است 
که منجر به انتخاب شیوه هایی دیگر از سوی 
بازرگانان و تجار برای صادرات شــده است. 
آمار مرکز ملی فرش، آمار گمرک و آمارهای 
جهانی ترید مپ است. از نظر ما آمار یک فرد 
از یک استان قابل اتکا نیست. هرچند معتقد 
نیستیم در شرایط فعلی اوضاع فرش دستباف 
عالی اســت، اما برخی از ارقامی هم که گفته 

می شود حقیقت ندارد.
پیگیری برای حذف تهعد ارزی فرش

رئیس مرکز ملی فرش در ادامه با بیان اینکه 
بعد از تحریک، تعهد ارزی بیشترین آسیب را 
به فرش دستباف وارد کرده، از پیگیری برای 
حذف تعهــد ارزی برای صادرکنندگان فرش 
خبر داد و گفت: حذف این تعهد باعث افزایش 
صادرات خواهد شد. البته در حال حاضر تعهد 
ارزی برای صادرکنندگان فرش یک ســاله 

است.
این مقام مسئول همچنین مجموع تولید سال 

گذشــته را ۲ میلیون و 8۰۰ هــزار متر مربع 
عنوان کرد که نسبت به ســال  ۱۳۹۹ رشد 
۲۷ درصدی داشته و گفت: هدفگذاری سال 
جاری تولید سه میلیون متر مربع فرش ایجاد 
بیش از ۵۰ هزار نفر اشتغال جدید است. سال 
گذشته ۳۵ هزار شغل جدید ایجاد شد و به طور 
کلی در حال حاضر حــدود دو میلیون نفر در 
زنجیره ارزش فرش دستباف به صورت مستمر 

و غیرمستمر شاغل هستند.
مرکز ملی فرش در وزارت صمت باقی ماند

وی همچنین از منتفی شدن انتقال مرکز ملی 
فرش به وزارت گردشگری و میراث فرهنگی 
خبر داد و گفت: بــا موافقت و همکاری وزیر 
صمت و معاون صنایع عمومی این وزارتخانه، 
صنعت فرش دستباف در وزارت صمت باقی 
ماند که این موضوع به نفع صنعت فرش است.

تداوم مهاجرت استادکاران فرش دستباف
رافع همچنین در پاسخ به سوال ایسنا، درباره 
تداوم مهاجرت اســتادکاران و رفوکاران این 
صنعت به دیگر کشورها، اظهارکرد: این افراد 
ســرمایه های فرش دستباف هســتند، اما به 

دلیل مشــکلاتی نظیر »عبور موقت فرش« 
ناچار به مهاجرت می شوند. چرا که فرش های 
آسیب دیده یا فرش هایی که از مسیر ایران به 
دیگر کشــورها می رود، همچنین فرش های 
صادراتی مرجوعی، مشمول عوارض گمرکی 
می شوند. بنابراین ارائه خدمات پس از فروش 
به فرش دستباف صادراتی دشوار و گران است 
و فرش های مرجوعی نیز به قیمت بسیار پایین 

به حراج گذاشته می شوند.
رئیس مرکز ملی فرش ایران از پیگیری این 
مرکــز و همچنین معاونــت صنایع عمومی 
وزارت صمت بــرای تغییر قانون یاد شــده 
خبر داد و گفــت: در این رابطه مصوبه ای در 
کمیســیون اقتصادی دولت تصویب شده، اما 
باید در هیئت دولت و مجلس نیز تصویب شود 

تا قانون تغییر کند.
رافع پیش تر گفته بود که فرش دستباف برای 
ارائه خدمات پــس از فروش و مرمت باید به 
کشــور برگردد، اما عوارض ســنگینی از آنها 
گرفته می شود. اما کشورهای همجوار از جمله 
ترکیه و آذربایجان هیچ عوارضی در این زمینه 

دریافت نمی کنند و به دلیل شرایط مساعد آنها، 
سرمایه انســانی ما به این کشورها مهاجرت 

می کند.
وی در پاسخ به ســوال دیگر ایسنا در رابطه 
بــا انتقادات وارد شــده به حضــور ایران در 
نمایشگاه اکسپو و گزارش عملکرد این مرکز 
در نمایشگاه یاد شــده، گفت: فرش دستباف 
ایران برای اولین بار در اکسپو سالن جدا داشت 
و می توان گفت این بار پاویون ایران با سالن 
فرش ســرپا بود. البته فقط دو ماه آخر مجوز 
فروش دریافت کردیم کــه منجر به فروش 
۲۰۰ هزار درهم فرش شد. همچنین از دیگر 
نتایج برگزاری این نمایشگاه امضای چندین 
تفاهم نامه در قالب مدل کسب و کار تجارت 
به تجارت  راه اندازی چهار یا پنج فروشــگاه 

دائمی فرش در امارات بود.
تجلیل از مشاهیر فرش ایران

رافع در ادامــه از برنامه ریزی برای تجلیل از 
مشاهیر فرش ایران در روز ۱8 اردیبهشت ماه 
در تالار وحدت خبــر داد و گفت: در زنجیره 
تولید و تامین فرش دســتباف افــراد زیادی 
اعــم از رنگرز، رفوگر، نســاج، بافنده، تاجر و 
غیره حضور دارند که ناشناخته باقی مانده اند. 
هنرمندان بزرگی تاکنون در این عرصه فعالیت 
کرده اند، اما هیچ کجا نامی از آنان برده نشده 
اســت. همچنین ۵۵۰۰ دانشجو و دانش آموز 
در سرتاسر کشــور در رشته تخصصی فرش 
دســتباف تحصیل می کنند که نیــاز به الگو 
دارند؛ به همه این دلایل تصمیم گرفتیم برای 
نخستین بار برنامه مشاهیر فرش دستباف را 

برگزاری کنیم.
به گفته رئیس مرکز ملی فرش ایران در این 
مراسم از شش نفر مشاهیر فرش دستباف با 
اهدای مدال، پنج نفــر از نام آوران این حوزه 
با اهدای دیپلم افتخار و ۹۹ نفر شایسته تقدیر 
با تندیس، تجلیل خواهد شد که در بین آنان 
بازرگانان، رفوگران، پژوهشــگران، طراحان، 
کارآفرینــان، خیرین فرش دســتباف و غیره 

حضور دارند.

رئیس مرکز ملی فرش اعلام کرد

ایران، دومین صادرکننده فرش دستباف

وزیر اقتصاد گفت: باور ما این است نمیتوانیم به نقشه راه 
رشد غیرتورمی فقر زدادست پیدا کنیم الا از طریق اصلاح 
مسیر تامین مالی و با توجه به وزن شبکه بانکی در تامین 

مالی اولویت اول اصلاح آن است.
به گزارش خبرنگار مهر ســید احسان خاندوزی وزیر امور 
اقتصاد دارایی در نشســت رونمایــی از راهبردهای این 
وزارتخانه برای نظام بانکی گفت: در این بخشنامه تلاش 
کردیم آنچه به عنوان هدف های کلی نظام بانکی مطرح 

بوده را با لحاظ مقررات ترجمه کنیم.
وی افزود: باور ما این اســت نمی توانیم به نقشه راه رشد 
غیرتورمی فقرزدادست پیدا کنیم الا از طریق اصلاح مسیر 
تأمین مالی و با توجه به وزن شبکه بانکی در تأمین مالی 

اولویت اول اصلاح آن است.
خاندوزی تصریح کرد: همچنین عملکرد خود شبکه بانکی 
و ســلامت بانکی هم باید از درجه خوبی برخوردار باشد تا 
بتوان این اصلاحات را انجام دهیم. در این بسته آن مواردی 
که از نظر وزارت اقتصاد حائز اولویت است را ابلاغ کردیم 
بــا این حال باید در نظر داشــت مصوبات تنظیم گرایانه 
عمدتاً چهارچوبی را تنظیم می کند و اینکه کدام سیاست 
در اولویت قرار می گیرد بنا به صلاحدید خود مدیران است. 
به طور مثال اگر در سفر استانی استانداران به شما پروژه ای 
را که زیر 8۰ درصد پیشرفت داشت پیشنهاد دادند باز هم 

خود هیئت مدیره بانک در نهایت تصمیم گیرنده است.
وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: نظام تأمین مالی می تواند 
به گونه ای باشــد که بحث تولید بر فعالیت های غیرمولد 
و در خــود تولید هم تولید دانش بنیان ارجحیت پیدا کند.

وی در تبیین موارد اصلی این بخشنامه گفت در بحث اول 
بایدها و نبایدهای هدایت اعتبار را داریم. استفاده حداکثری 
از تأمین مالی زنجیره ای که به خود بانک ها هم در کاهش 
صف تقاضای تسهیلات کمک می کند، تسهیل در اعطای 
وام بــدون ضامن که مورد تأکید رئیس جمهور هم بود و 

خوشحالیم هم در قانون بودجه مصوب شد و بانک مرکزی 
هم چندی پیش در بخشنامه خوبی به تمام بانک ها ابلاغ 
کرد که این اقدامات نشان دهنده هماهنگی دستگاه های 

اقتصادی با یکدیگر است.
وی افزود: راهبرد دوم انضباط مالی است که فروش اموال 
مازاد، ســهام غیر بانکی، کاهــش بدهی های غیر جاری، 
بهبود شاخص های کملز که برای کار با بانک های جهانی 
الزامی است، مسئله رشد نقل و انتقالات ارزی که علیرغم 
اینکه شرایط تحریمی در ماه های گذشته تفاوتی نکرده اما 

به همــت و ابتکار عمل برخی مدیران نقل و انتقال ارزی 
در 6 ماهــه دوم هزار و چهارصد متــر در 6 ماه های اول 
افزایش چشمگیری داشتند.خاندوزی ادامه داد: مسئله بعدی 
بهبود فناوری و ارائه خدمات الکترونیک است که از جمله 
آنها می توان به ارائه یک نســخه الکترونیک از قرارداد به 

مشتریان نام برد.
وی افزود: برای خود معاونت بانکی وزارت اقتصاد هم یک 
دســتورالعمل داریم و اینکه بتوانیم تا پایان امسال به طور 
سیستمی عملکرد بانک ها را در وزارت اقتصاد نظارت کنیم.

وزیر اقتصاد ادامه داد: در حوزه نظارتی هم انتشــار اسامی 
ابربدهکاران انجام شد که انتظار می رود این روند استمرار 
داشته باشد البته برای انتشار اسامی فعالان اقتصادی باید 

شرایط ویژه آنها را در نظر گرفت.
وزیر اقتصاد عنوان کرد: انشالله با همکاری مدیران بانکی 
نشان دهیم همکاری وزارت اقتصاد و بانک ها فقط معطوف 

به انتشار اسامی در یک برهه خاص نیست و ادامه دارد.
وی افزود: خوشــبختانه در بودجه ۱۴۰۱ افزایش سرمایه 
بانک های دولتی مصوب شد و انتظار می رود که به زودی 
نیز شروع شود همچنین کاهش بدهی دولت به بانک ها و 
ایجاد درآمد پایدار و سالم شبکه بانکی در دستور کار است. 
امیداوریم بتوانیم با همکاری مصوبات شورای پول و اعتبار 

در مسیر رشد غیرتورمی قدم برداریم.

وزارت اقتصاد دستورالعمل اجرایی راهبردهای بانکی را با 
محوریت هایی از جمله رفع ناترازی موسسات اعتباری و 
هدایت اعتبار به ســمت شرکتهای دانش بنیان و اشتغال 

آفرین تهیه کرده است.
به گــزارش خبرنگار مهر، نظام بانکــی در اقتصاد ایران 
با مشــکلات متعددی مواجه است. نظام بانکی از سوی 
صاحبنظــران و کارشناســان یکــی از علت های اصلی 
مشــکلاتی اقتصادی و حتی افزایش نــرخ تورم عنوان 
می شــود که نه تنها نتوانسته در راســتای نیل به اهداف 
اقتصادی کشور گام بردارد، بلکه به عنوان عامل مخربی با 
خلق پول بی رویه، بی انضباطی مالی و اضافه برداشت از 
بانک مرکزی، نرخ بهره بالا و… اقدام کرده است.یکی از 
مباحث بااهمیت در حوزه بانکی، اصلاح قوانین و مقررات 
در راستای کنترل نقدینگی و تورم و جلوگیری از کاهش 
ارزش پول ملی است. برای این منظور، تمرکز بر کل های 
پولی از طریق اصلاح نظام بانکی و بودجه ای کشــور از 
اولویت های اساسی وزارت امور اقتصادی و دارایی است. 
البته باید توجه داشــت که اصلاح نظام بانکی یک شبه 
انجام نمی شود، بلکه نیازمند توسعه زیرساخت های اساسی 

برای رفع معایب موجود است.
در اقتصادی که نرخ ســود حقیقی منفی اســت، تمایل 
بازیگران آن به اخذ تســهیلات و عدم پرداخت به موقع 
آن سوق پیدا می کند. در چنین اقتصادی عرضه و تقاضای 
پول در تعادل نیست بنابراین اعتبارات بانکی، جیره بندی 
و همین جیره بندی نیز منجر به ایجاد تضاد منافع و فساد 
در فرآیند اعطای تســهیلات می شود. در این مکانیسم، 

افــراد کم برخوردار جامعه، کمتر منتفــع و افراد غنی در 
جامعه بیشــتر از منابع بانکی استفاده می کنند که همین 
امــر عدالت اجتماعی در توزیع عادلانه ثروت در جامعه را 
مختل می کند و زمینه های ایجاد فســادهای اجتماعی و 
اقتصادی را فراهم می آورد. در چنین وضعیتی منابع بانکی 
تحت هیچ شرایطی، بهینه توزیع نمی شود و نه تنها منجر 
به ایجاد سرمایه نمی گردد بلکه بهره وری نیز قابل تحقق 

نیست و رشد اقتصادی نیز محقق نمی شود.
برای بــرون رفت از چنین وضعی، نیاز اســت تا در ابتدا 
ریل گذاری مناســبی برای شــبکه بانکی انجام شود که 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی با توجه به شــرایط فعلی 
ریل گذاری را انجام داده و لذا در راستای تحقق بخشی به 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین و با هدف عملیاتی کردن سند تحول دولت 
سیزدهم و با چشــم انداز اصلاح نظام بانکی به نفع آحاد 

مردم، دستورالعمل اجرایی راهبردهای بانکی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی با محوریت های رفع ناترازی مؤسسات 
اعتباری، هدایت اعتبار به سمت شرکت های دانش بنیان 
و اشتغال آفرین، تسهیل دسترسی برای تولیدکنندگان و 
خانوارها به منابع بانکی و تقویت ســاختارهای نظارت در 

اجرای صحیح ضوابط و مقررات بانکی تهیه شده است.
بر این اســاس، اهداف دســتورالعمل اجرایی راهبردهای 
بانکــی شــامل هدایت اعتبــار بانکی به ســمت تولید 
دانش بنیان مبتنی بر اشتغال آفرین، رفع ناترازی مؤسسات 
اعتباری، کنترل تورم، تنوع بخشــی به شیوه های تأمین 
مالی، اصلاح رابطه مؤسسات اعتباری با مردم و حاکمیت، 
تسهیل دسترسی برای تولیدکنندگان و خانوارها به منابع 
بانکی و تقویت ساختارهای نظارت بانکی بر اجرای صحیح 

ضوابط و مقررات بانکی می شود.
برای دســتیابی به اهــداف فوق، دســتورالعمل اجرایی 

راهبردهای بانکــی در حوزه های رفــع ناترازی صورت 
وضعیت مالی مؤسســه اعتبــاری، راهبردهای اعتباری، 
راهبردهای فن آورانه و راهبردهای تنظیمی تدوین شــده 

است.
مهمترین سیاست های حوزه رفع ناترازی بانک ها عبارت 
است از برنامه ریزی هدفمند در راستای فروش دارایی های 
مازاد بانک ها، بهبود نســبت مانده مطالبات غیرجاری به 
مانده تســهیلات اعطایی)NPL(، تمرکز بر رشد نقل و 
انتقالات ارزی بانک ها در سطح بین المللی و اهداف برای 

سودآوری بانک ها در سطح عملیاتی.
مهمتریــن سیاســت ها در بخش راهبردهــای اعتباری 
نیز عبارت اســت از هدایت اعتبار به ســمت شرکت ها و 
مؤسسات دانش بنیان اشــتغال آفرین، برنامه ریزی برای 
رشــد تأمین مالی از طریق ابزارهای زیرخطر ترازنامه از 
جمله اعتبار اســنادی داخلی-ریالی و اوراق گام، توسعه 
شمولیت دامنه وثائق بانکی و تسهیل دریافت تسهیلات 
خرد برای آحاد جامعه و اجتناب از ایجاد عقود مشــارکتی 

صوری.
در راهبردهای فنآورانه بر فرآیندهای غیرحضوری اعطای 
تســهیلات خرد کمتر از دو میلیارد ریال و سایر خدمات 
بانکی و پیاده سازی و اجرای برنامه های تحول بانکداری 

دیجیتال تمرکز شده است.
در نهایت در راهبردهای تنظیمی نیز شفافیت اطلاعات از 
جمله ارائه صورت های مالی مؤسسات اعتباری در سامانه 
کدال و افشــا فهرست تسهیلات و تعهدات کلان تاکید 

شده است.

وزیر اقتصاد عنوان کرد؛

رسیدن به نقشه راه رشد غیر تورمی با اصلاح نظام بانکی

جراحی بی سابقه بانک ها توسط دولت سیزدهم؛

بانک ها از هرگونه سرمایه گذاری غیر مولد ممنوع می شوند
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارفرهنگ و هنر

دلهره ای که به جان 
هنرمندان افتاده است

صدایشــان دیگر رمق انتقاد کردن هم ندارد. خســته 
شــده اند؛ از وضعیت نامطلوب و کرونایی که یک شــبه 
آمد، اما دوسالی اســت که مهمان کسب و کارهایشان 
اســت. هنرمندان حوزه صنایع دستی درحال حاضر در 
کنــار نگرانی برای بالا بردن آمار فروششــان باید هر 
لحظه دلهره قطع شــدن بیمه را همواره چون باری بر 

دوش بکشند.
بیمه یکی از امکاناتی که همه افراد از هر صنفی تا پیش 
از رسیدن به سن بازنشستگی برای دست یافتن به آن 
تلاش می کنند. در این میان برخی افراد خوش شانسی 
آورده و زمانــی که دیگــر توان کار کــردن ندارند، از 
خدمات بیمه بهره مند می شــوند. برای بیشتر هنرمندان 
حوزه صنایع دســتی اما گویا تحت پوشــش بیمه قرار 
گرفتن درنهایت به کوه مرتفعی تبدیل می شود که کمتر 

هنرمندی با موفقیت آن را فتح می کند.
مدت زمان زیادی از به تصویب رسیدن جزییات معافیت 
بیمه ای قالیبافان و شاغلان صنایع دستی نمی گذرد اما 
همچنان تلاشی از سوی مسئولان صنایع دستی کشور 
برای قــرص کردن دل هنرمندانی کــه بدون کارفرما 
اقدام به بیمه خود کرده اند، دیده نمی شود و این درحالی 
اســت که در میــان هنرمندان این حــوزه نیز تضادی 

درمورد این جزییات دیده می شود.
در تماس تلفنی با چند هنرمند پیشکسوت حوزه صنایع 
دستی، پای درددل این هنرمندان نشستیم و باید بگویم 
که اگر به سناریوهای غم انگیز علاقه دارید، درددل های 
این پیشکسوتان درباره مشکل بیمه و وضعیت معیشتی 

نامناسبشان دقیقا متناسب با سلیقه شما خواهد بود.
نازی فیــروزی یکی از هنرمندان این حوزه اســت. او 
که حالا حدودا 6۰ ســال ســن دارد، نه عضو موسسه 
هنرمندان پیشکسوت است و نه تحت پوشش بیمه قرار 
دارد. با صدایی که گویی از تکرار مشکلات خسته شده، 
درباره مشکل بیمه به خبرنگار ایسنا چنین گفت: »دیگر 
اصلا به ما اهمیت ندادند. شــاید با خودشان فکر کردند 
که ما به زودی از دنیا خواهیم رفت و تمام می شود. من 
دوســتانی را دیدم که خیلی با بیمه مشــکل داشته اند. 
دوستانی داشــتم که بیمه هایشان را پرداخت کردند اما 

پس از مدتی منحل شده است.«
او ادامــه داد: »شــاید برایتان جالب باشــد بدانید که 
برای پیشکســوتان پول جمــع آوری می کنند تا بتوانند 
در بیمارستان بستری شــوند. بالاخره یک گوشه ای از 
هویت ملی ما همین هنرمندان هستند اما هیچ توجهی 
به آن ها نمی شــود به طوری که وقتی هنرمندی فوت 
می کند، برای برگزاری مراســم خاکسپاری او گلریزان 

می کنند.«
فیــروزی همچنین اضافه کرد: »بــه یاد دارم که زمان 
آقای احمدی نژاد گفته شد هرکسی که حتی پولک دوزی 
بلد باشد، می تواند بیمه شود؛ بنابراین آموزشگاه ها پول 
دریافــت می کردند و مدرکــی می دادند در صورتی که 
این افراد اصلا هنرمنــد نبودند. عده ای رفتند و به این 
طریق تحت پوشش بیمه قرار گرفتند و من فکر می کنم 

درست همان زمان همه چیز تغییر کرد.«
او با انتقاد از کارشناســان مســئول برای اعطای درجه 
هنــری به هنرمندان اظهار کرد: »سال هاســت به این 
موضوع که صنعتگر هم هنرمند محســوب می شــود، 
تأکیــد کرده و گفته ایم که بایــد هنرمند را درجه بندی 
کرد. نــه اینکه یک خانــم یا آقایی کــه کمتر از من 
می داند، پرســش و پاسخ کند و بعد بگویند بیایید درجه 
هنریتــان را بگیریــد. این درجه دیگر بــه چه درد من 

می خورد؟«
این هنرمند در نهایت گفت: »سال هاست که گفته ایم و 
هیچ اثری نداشته است. شما فکر نکنید که ما بی خیال 
نشسته ایم و فقط غر می زنیم. بارها گفته یم، اما ترتیب 

اثر داده نمی شود.«
ســیدهاجر ندافی ماسوله یکی دیگر از هنرمندان حوزه 
صنایع دســتی است که در شهر ماســوله فعالیت دارد. 
او که حدودا ســه سال از قطع شــدن بیمه اش سپری 
می شــود، درباره این مشــکل چنین اظهار کرد: »من 
نزدیک شش هفت ســال بیمه پرداخت کردم اما چون 
با کمی تأخیر پرداخت کرده بودم، بیمه ام قطع شــد و 
این درحالی است که من خودم در حوزه بافندگی حتی 
درحال حاضر مشــغول به فعالیت هستم و کار می کنم. 
کارهایم را جلو در منزلم می گذارم و می فروشم. من از 
سال ۱۳۹۷ بیمه ام باطل شد و خیلی پیگیری کردم اما 
به نتیجه ای نرســیدم. در استان گیلان اهمیت ندادند و 

گفتند ما نمی توانیم بیمه ات را برقرار کنیم.«
او ادامه داد: »من مشکل آرتروز دارم و باید دارو بگیرم. 
برای همین رفتم و خودم را بیمه مشاغل خانگی کردم 
امــا خیلی گران اســت و برای من از نظــر اقتصادی 
به صرفه نیست. حق من اســت که بیمه صنایع دستی 
باشم. چرا من که بافنده هســتم و کارم صنایع دستی 

است، باید بیمه ام باطل شود؟«
او دربــاره تأخیــر در پرداخت بیمــه اش گفت: »آن ها 
می گویند ســه مــاه تأخیر داشــتی ولی مــن خودم 
۰۱/۰۷/۱۳۹۷ که باید پرداخت می کردم، ۰۲/۰۷/۱۳۹۷ 
پرداخت کردم. در دوره کرونا ما خیلی شکست خوردیم 
و هیچ توریســتی نبود. الان هم وضعیت بد نیســت. 
باز هم شــکر که مســافران از ما حمایت می کنند. در 
تعطیلات نوروز هم متأســفانه برف شــد و مســافری 

نیامد.«
زیبا اســلامی از دیگر هنرمندان آسیب دیده از مشکل 
بیمه در حوزه صنایع دســتی محســوب می شود. او در 
گفت وگویی با ایســنا، با معضل خواندن کارشناســان 
صنایع دســتی گفت: »دو سال پیش ما را تحت عنوان 
»بیمه جدید قالیبافان« بیمه کردند. به ما گفته شد این 
بیمه یک ســاله است، منتها همان زمان هم گفتند یک 
جورهایی در حرف یک ساله است و ادامه خواهد داشت. 
ما آمدیم و بیمه شــدیم اما سال بعد درست پس از عید 
متوجه شدیم که بیمه مان قطع شده است. فکر کنم در 
کل ایران 8۰۰ نفر هستیم که تحت عنوان »بیمه جدید 

قالیبافی« تحت پوشش قرار گرفتیم.« 
او ادامه داد: »گفتند درســت می شود و رایزنی کردند و 
درســت شد. باز هم سال پیش این اتفاق افتاد و امسال 
هم همین طور. بیمه ما مرتب بعد از عید قطع می شــود 
و با تصویب جزییات معافیت بیمه ای، درست شدن آن 

خیلی بعید به نظر می رسد.«

فارس، مازندران و گیلان 
میزبان بیشترین گردشگران 

تعطیلات فطر
 دبیر ســتاد مرکــزی هماهنگی خدمات ســفر گفت: 
بیشترین میزان رزرو اماکن اقامتی مربوط به شیراز است 
و بعد از آن شهرهای استان  مازندران و گیلان بیشترین 

حجم رزرو را به خود اختصاص داده اند.
به گزارش ایرنا از اداره کل روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی، 
جلسه ســتاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر ویژه عید 
ســعید فطر با حضور ســید مصطفی فاطمی دبیر ستاد 
مرکزی هماهنگی خدمات سفر و اعضای این ستاد در 
محل معاونت گردشــگری برگزار شد. در این جلسه که 
روز شنبه ۱۰ اردیبهشــت ۱۴۰۱ برگزار شد، با توجه به 
پیش بینی های افزایش ســفر در استان های مختلف در 
تعطیلات عید فطر بر ارائه خدمات شایسته به گردشگران 

و مسافران تاکید شد.
فاطمی در این نشست با اشــاره به رزرو اماکن اقامتی 
رســمی در برخی از استان ها و شهرها، گفت: بیشترین 
میزان رزرو مربوط به شیراز است و بعد از آن استان های 
شمالی مازندران و گیلان بیشترین حجم رزرو را به خود 

اختصاص داده اند.
وی افزود: اصفهان، همدان، سنندج، کاشان و مشهد نیز 
تا این لحظه بعد از ســه استان یاد بیشترین حجم رزرو 
را داشــته اند و استان های کرمان و یزد و نیز استان های 
آذربایجان شرقی و لرستان با افزایش رزرو اماکن اقامتی 
رسمی مواجه شده اند و پیش بینی می شود حجم مسافران 

ورودی به این استان ها افزایش یابد.
فاطمی به تمهیدات در نظر گرفته شــده برای کاهش 
تصادفات جاده ای اشاره کرد و افزود: در ورودی شهرها 
کمپ هایی با اســتفاد از ظرفیت چادرهای عشایری با 
هدف کاهش تصادف هــا راه اندازی خواهد شــد و در 
فاصله ۳۰ کیلومتری شهرها، گردشگران با حضور در این 
چادرهای عشایری ضمن آشنایی بیشتر با فرهنگ عشایر 

مدتی را استراحت خواهند کرد.
دبیر ســتاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر گفت: یکی 
دیگر از مســائلی که از طریق اســتانداران در این ستاد 
پیگیری می شــود موضوع اســکان مســافران است و 

بخش های مختلف برای اسکان آماده هستند.
فاطمی در ادامه یادآور شد: به منظور جلوگیری از حوادث 
ناگوار برای گردشــگران، ممنوعیت احــداث چادر در 
کنار رودخانه ها را به اســتان های مختلف اعلام کردیم. 
ضمن اینکه نظارت دقیق بر ارائه خدمات شایســته به 
گردشگران، بازرســی مداوم از تاسیسات گردشگری و 
نحوه ارائه خدمات، فعالیت شبانه روزی سامانه ۰۹6۲۹ و 
اطلاع رسانی دقیق و کامل به مسافران و گردشگران در 
تعطیلات عید سعید فطر از دیگر اقدامات و فعالیت های 

ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر است.
وی همچنین به اجرای طرحی با عنوان آتش سرد اشاره و 
خاطرنشان کرد: این طرح در دو استان به صورت پایلوت 
اجرا می شود که در آن نقاط حادثه خیز جاده ها خصوصا 
در ســاعات شب با علائمی از ســوی پلیس و سازمان 
راهداری آشکارســازی می شــود تا هشدارهای لازم به 

رانندگان اعلام شود.
در ایــن نشســت همچنیــن تعــدادی از نمایندگان 
دســتگاه های عضو ســتاد اجرایی خدمات سفر به ارائه 
گزارشی از اقدامات و برنامه های دستگاه متبوع خود برای 

تعطیلات عید سعید فطر پرداختند.

پخش سریال فانتزی »خانه 
 پرتقالی ها«

 از 12 اردیبهشت
نخســتین قسمت از ســریال تلویزیونی »خانه 
پرتقالی ها« همزمان با عید سعید فطر از شبکه 

دو سیما روانه آنتن خواهد شد.
بــه گــزارش ایرنــا از روابط عمومــی خانه 
پرتقالی ها این ســریال کاری از گروه خانواده 
به کارگردانی علیرضا شاه رستم و تهیه کنندگی 
غلامرضــا بختیاری فضایــی فانتزی و کمدی 

دارد.
در خلاصه داســتان این سریال آمده: در یک 
خانه قدیمی ســه طبقه، پدربزرگ و مادربزرگ 
بــه همراه فرزندانشــان زندگــی می کنند. در 
قانونی نانوشــته در این خانواده که وضع مالی 

متوسطی دارند، رسم بر این است که
هــر زوج صاحب چهــار فرزند شــود. ضمن 
اینکه فولکســی قدیمی در گوشــه حیاط خانه 
پارک شــده که ماجراهای ایــن خانواده را در 
هر قســمت روایت می کند.رضا فیاضی، شهین 
تســلیمی، بهراد خرازی، فاطمه کریمی، فرهاد 
بشــارتی، علیرضا شاه رستم، شــاهرخ خدایی، 
آیلار عباســی، مریــم وحیــدزاده، آوا گنجی، 
سهیل غلامرضاپور، شــیرین محسنی، احسان 
اســتیری، مهنا ســیدی، پرهام عبادی، آرتین 
گلچین، ترانه کوهســتانی، آیلیــن جاهد، ایلیا 
دهقان بازیگرانی هســتند که در این ســریال، 

ایفای نقش می پردازند. به 
عوامل اصلی ســریال، خانه پرتقالی ها عبارت 
از سرپرست نویســندگان: سهیل غلامرضاپور، 
نویســندگان: نســیم مهمان دوســت، علیرضا 
طهرانــی، آیت بی غم، تدویــن: رضا وحدانی، 
گرافیســت: زهرا طهرانی، صدابردار: محســن 
پازش، طراح صحنه: یوســف بهشــتی، طراح 
گریــم: اشــکان وثوقــی، مدیر تولیــد: بیژن 
برنامه ریز:  قربانخانی،  امیر  فیلمبردار:  محرمی، 
بهــار امیدنژاد، مدیــر هنری: نغمــه قهاری، 
بازیگــردان: کامبیز بنــان، بازیگردان کودک: 
الناز شــاهوردی، عکاس و تصویربردار پشــت 
پرتقالی ها  صحنه: مهسا کوچک هســتند.خانه 
از روز دوشــنبه هر روز ســاعت ۱۹:۴۰ روانه 

آنتن شبکه دو می شود.

امیرحسین قهرایی کارگردان فیلم سینمایی 
»بازیــوو« بیان کرد که ایــن فیلم مختص 
مخاطبان کودک و نوجوان اســت و تصمیم 
داشتیم زمانی آن را اکران کنیم که بچه ها با 

خیال راحت بتوانند به سینما بروند.
امیرحسین قهرایی کارگردان فیلم سینمایی 
»بازیوو« در گفتگو با خبرنگار مهر درباره قرار 
گرفتن نام این فیلم در فهرست فیلم های مجاز 
برای درخواســت حضور در نوبت دوم اکران 
عید فطر از ســوی شــورای راهبردی اکران 
سازمان سینمایی گفت: برنامه ریزی مطلوب 
برای ما این بود که فیلم زمانی اکران شــود 
که امتحانات و مشغله مدارس بچه ها به پایان 
رسیده باشد. اگر قبل از عید فطر فیلم اکران 
می شــد، در موعد عید فطر فیلم ها جایگزین 
می شد و این فرصت را از دست می دادیم. این 
فیلم مختص مخاطبان کودک و نوجوان است 
و تصمیم داشتیم زمانی آن را اکران کنیم که 

بچه ها با خیال راحت بتوانند به سینما بروند.
وی دربــاره دلیل عدم حضــور این فیلم در 
ترکیب فیلم هــای نوروزی هــم بیان کرد: 
هرچند دوست داشتم فیلم در ترکیب فیلم های 
نوروزی حضور داشته باشد اما شخصاً تقاضایی 

برای حضــور آن ارائه نکردم. آقای غلامرضا 
موســوی به عنوان تهیه کننده فیلم اطلاعات 
بیشــتری در این زمینه دارد. مسائل مرتبط با 
پخش فیلم برعهده تهیه کننده اســت چراکه 
بهتر می داند بهترین زمان برای اکران فیلم، 

چه زمانی است.

ایــن کارگــردان دربــاره ظرفیت های فیلم 
»بازیوو« برای جذب مخاطب به سینما گفت: 
این فیلم به گونه ای اســت که اگر بچه ای به 
تماشای آن بنشــیند، حتماً به دوستش هم 
توصیه می کنــد آن را ببیند. بازخوردی که از 
اکران فیلم در جشنواره فیلم کودک اصفهان 

دیدیم، نشــان داد که بچه ها فیلم را دوست 
دارند و به همین دلیل هم در میان فیلم های 
آن دوره جشــنواره فیلم کــودک، این فیلم 
تبدیل به محبوب ترین فیلم مخاطبان کودک 
جشنواره شد. »بازیوو« اگر در زمان مناسبی 

پخش شود، حتماً دیده خواهد شد.
قهرایی تأکید کرد: فیلم »بازیوو« تنها مختص 
مخاطبان کودک نیست و مخاطبان بزرگسال 
هم می توانند به تماشــای آن بنشینند. قصه 
و ســاختار این فیلم به گونه ای است که هم 
شــوخی هایی متناسب با مخاطبان بزرگسال 
دارد و هم نکات و شوخی هایی برای مخاطبان 
کودک. از این منظر می توان گفت »بازیوو« 

یک فیلم مناسب خانواده است.
وی دربــاره حضور کــودکان و نوجوانان در 
سالن های ســینمایی در شرایط کرونایی هم 
گفت: با توجه به حضوری شــدن مدارس به 
نظر می رســد محدودیت هــا و ترس والدین 
بــرای حضور بچه های در جمع کمتر شــده 
اســت. امیدواریم در این شرایط مخاطبان به 
ســینما بازگردند چراکه من هم دوست ندارم 
نبود مخاطبان، سینمای کودک  به واســطه 
ضربه بخورد. سینما بعد از کرونا به اندازه کافی 

ضربه خورده است و در این مقطع پلتفرم های 
مجازی هم بیشترین بهره برداری را از تعطیلی 
سینما داشــتند. امیدوارم سینما مجدد بتواند 

جایگاه خود را در این شرایط پیدا کند.
این کارگردان تأکیــد کرد: به خصوص برای 
فیلم های خنده دار، حضور مخاطب در سالن 
سینما بسیار مهم اســت چراکه خنده مانند 
خمیازه، واگیردار است و یک شوخی در فضای 
سینما به مراتب می تواند تأثیرگذارتر از همان 

شوخی در خانه باشد.
کارگردان »بازیوو« درباره تمایل خود برای کار 
در حوزه سینمای کودک هم گفت: واقعاً کار 
در این حوزه سخت است. ساخت فیلم برای 
کودکان خیلی حوصله می خواهد. هم باید به 
اندازه کافی از کودک شــناخت داشته باشید 
و هم بایــد کودک درون تان تا حدودی فعال 
باشد. من در ســن 6۷ سالگی شاید موهایم 
ســفید شده باشــد اما هنوز یک بچه ام و به 
همین دلیل دنیــای بچه ها را به خوبی درک 

می کنم.
وی در پایان از پروژه ســینمایی بعدی خود 
خبر داد که در حال حاضر در مرحله نگارش 

فیلمنامه قرار دارد.

کارگردان »بازیوو« مطرح کرد:

هنوز یک بچه 6۷ ساله هستم!

در حال حاضر فیلم کمدی »ســگ بند« که اکرانش 
از ۲۵ اســفند ۱۴۰۰ آغــاز شــد بــا ۲6 میلیارد و 
۷۰۰ میلیون تومان صدرنشــین گیشــه ســینمای 
ایران اســت. کمدی »انفرادی« نیــز اگرچه از ۷ 
اردیبهشــت روی صحنه رفته اســت اما در همین 
مدت زمان کوتاه توانســته اســت ۲ میلیارد و ۲۹۳ 
میلیون تومان بفروشــد. اعداد و ارقامی که نشان از 
تمایل مخاطبان به تماشای کمدی بیش از هر ژانر 

دیگری دارد.
مهسا بهادری: پرونده اکران نوروزی ۱۴۰۱ با هفت 
فیلم »ســگ بند«، »موقعیت مهدی«، »شادروان«، 
»روز صفــر«، »مرد بازنــده«، »گل به خودی« و 
»قدغــن« با فــروش ۵6 میلیــارد و ۵۲۰ میلیون 
تومان، بســته شــد و فیلم های »گل به خودی« و 

پایین آمدند. از پرده سینما  »قدغن« 
بلافاصلــه پــس از اتمام کار ایــن دو فیلم، اکران 
عید فطر شــروع شد و ســه فیلم »مغز استخوان«، 
۷ اردیبهشــت، در  »لامینــور« و »انفــرادی« از 

درآمد. نمایش  به  سینماها 
از روز چهارشــنبه، هفتــم اردیبهشــت  دو فیلــم 
»انفرادی« و »لامینــور« در نوبت اکران عید فطر 
جایگزین »قدغن« و »گل به خودی« شــدند و با 
تعیین یک ســرگروه جدید در شــیراز، فیلم »مغز 
اســتخوان« هم به چرخه اکران افزوده شد. در بین 
این ســه فیلم، »انفرادی« بیشترین مخاطب را در 
طول دو روز اول نمایش عمومی خود در ســینماها 

جذب کرده است.

اطیابی در  به کارگردانی مسعود  کمدی »انفرادی« 
روزهای چهارشــنبه، پنجشــنبه و جمعه 6۹ هزار و 
۳۲۴ قطعه بلیت با رقــم دو میلیارد و ۲۹۰ میلیون 
تومــان  و »لامینور« داریــوش مهرجویی ۹ هزار و 
66۳ قطعه بلیت با رقم ۲88 میلیون تومان فروخته 
و فیلم »مغز اســتخوان« حمیدرضــا قطبی هم با 
چهارهــزار و 8۳۳ مخاطــب حــدود ۱6۰ میلیون 

است. فروخته  بلیت  تومان 
استقبال مردم از فیلم های کمدی چون »انفرادی« 
سبب سخت تر شــدن چیدمان اکران شده و بیشتر 
فیلم های  اینکه همــه  برای  معتقدند  ســینماداران 
روی پرده به  فروش بهتری برســند ضروری است 

که آثــار باکیفیت و مخاطب پســند کمدی حتما در 
برنامه اکران قرار داشــته باشــند، هرچند در حال 
حاضر هنــوز تکلیف بعضــی فیلم های کمدی مثل 
»شیشلیک« و »چپ راســت« که مشکل دار عنوان 

نیست.  مشخص  شده اند، 
۱۴۰۱ همچنــان کمدی  پرمخاطب ســال  فیلــم 
»ســگ بند« با 8۳۰ هزار مخاطب است که فروش 
آن بــه ۲6 میلیــارد و ۷۰۰ میلیون تومان رســیده 

است.
فیلم دفاع مقدســی »موقعیت مهدی« با ۳۳۷ هزار 
و ۱۷8 مخاطب، ۱۰ میلیــارد و ۱۴۲میلیون تومان 
فروش داشته و »شــادروان« با فروش حدود ۲۵8 

هزار بلیت، هشــت میلیــارد و ۵۱8 میلیون تومان 
عایدش شده است.

فیلم »روز صفر« که مثــل دو فیلم قبلی در اکران 
نوروز به ســینماها آمــد، تاکنون ۲۲۴ هزار و ۳۱8 
مخاطب با فــروش هفت میلیــارد و ۲۰۰ میلیون 
تومانی داشــته و »مرد بازنــده« نیز با جذب ۱۵۷ 
هزار و ۷8۰ تماشــاگر پنج میلیــارد و 6۰۰ میلیون 

تومان فروش داشته است.
دو فیلم حذف شــده از اکران یعنی »گل به خودی« 
و »قدغــن« هم به ترتیب ۲۲ هــزار و ۴۱۴ نفر و 
فــروش 6۲۲ میلیون تومانی و 6 هزار و ۵8۱ نفر با 
فــروش ۲۲۲ میلیون تومانی را در پایان اکران خود 

کردند. ثبت 
در مجموع در هفته ای که گذشت تنها ۲۵۲ هزار و 
8۹۱ نفر به ســینما رفتند و فروش ۷ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومانی را برای گیشــه سینماها ثبت کردند. 
رقمی که نســبت به هفته های گذشــته با کاهش 

است. بوده  چشمگیری همراه 
نبود کارساز  که  تصمیمی 

با توجه به نیم بها شــدن بلیت سینماها پیش از اذان 
مغرب، اگرچه کمی به فروش فیلم ها اضافه شــده 
اســت اما ایــن تصمیم برای همه فیلم ها کارســاز 
نبوده و فقط بعضی از آن ها توانســته اند به فروش 
بیشــتری برسند. بر همین اســاس است که برخی 
صاحب نظران معتقدند جــدا از موضوع قیمت بلیت 
بایــد در چینش و انتخاب فیلم ها هم تغییرات جدی 

گیرد. صورت 

 مدیر انتشــارات نیماژ، گفت: ناشــران اگر بتوانند 
کاغــذ مورد نیاز بــرای چاپ کتــاب را پیدا کنند و 
همچنین اگر موفق به ثبت کتاب در ســامانه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شوند، توانایی خرید کتاب 
با قیمت های جدید توســط مردم در هاله ای از ابهام 

است.
به گزارش خبرنــگار کتاب ایرنا، چیــزی به تاریخ 
برگزاری سی وســومین دوره نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران نمانده اســت، اما ناشران هنوز ذهنیتی 
دربــاره چگونگی برگــزاری این رویــداد فرهنگی 

ندارند.
علیرضا اسدی، مدیر انتشــارات نیماژ درباره امکان 
اجرای پروتکل های بهداشــتی در حجم مخاطبانی 
که بعد از دو ســال می توانند در نمایشــگاه حضور 
ایرنا گفــت: اگر غرفه  داشته باشــند، به خبرنــگار 
انتشــارات مانند سال های گذشته در  شبستان باشد، 
بــا توجه به حجــم جمعیتی که بعد از دو ســال در 
نمایشــگاه کتاب حضور خواهند داشت، عملا اجرای 

خواهدبود. دشوار  بسیار  بهداشتی  پروتکل های 
او ادامــه داد: اگــر مســئولان بخواهنــد بیرون از 
شبســتان مردم را بــرای ورود به غرفــه در تعداد 
مشــخص راهنمایی کنند، این عمل بســیار سخت 
و برای مخاطبــان زمانبر خواهدبــود. برای ما هم 
این ســوال برپا اســت و هنوز به پاســخ نرسیدیم. 
البته ورود و خروج به نمایشــگاه با ماســک انجام 
خواهدشــد، اما فکــر نمی کنم بتوانیــم در غرفه ها 

کنیم. کنترل  را  جمعیت 
در غرفه نیماژ هر ســال چندین برنامه معرفی کتاب 
و جشــن امضا برگزار می شــود. مدیر این انتشارات 
با بیــان اینکه هنوز ذهنیتــی از چگونگی برگزاری 
نمایشگاه بین المللی کتاب ندارد، افزود: برنامه ریزی 
و تصمیم گیــری را به روز دوم یا ســوم نمایشــگاه 
موکول کردیم. شــرایط نمایشگاه مشخص نیست و 
نمی دانم که اجازه برگزاری جشــن امضای کتاب را 
می دهند یا نه. این ها مسائل مبهمی است که ناشران 
با آن مواجه هستند. وقتی که وارد نمایشگاه شدیم، 
باید بر اساس شــرایط، تصمیم گیری کنیم. البته در 

این روزها مسائل زیرساختی را آماده می کنیم تا اگر 
بتوانیم به  احتمالا قرار شــد برنامه ای داشته باشیم، 

سرعت آن را انجام بدهیم.
اســدی بــا اشــاره بــه اســتقبال مخاطبــان از 
نمایشــگاه های بین المللی قبلی و احتمال اســتقبال 
بالای مخاطبان از نمایشــگاه کتاب حضوری بعد از 
دو ســال، بیان کرد: در ایــن دوره یک نکته مطرح 
اســت که جای تامــل دارد، زیرا نمایشــگاه کتاب 
امسال در شــرایطی برگزار می شود که قیمت کتاب 
به شــدت افزایش پیدا کرده است. اگر قیمت کتابی 
در نمایشــگاه ســال گذشــته ۳۰ هزار تومان بود، 
در ایــن دوره مخاطب برای خریــد آن حداقل باید 
۱۲۰ هزار تومان پرداخــت کند. با توجه به وضعیت 
معیشتی مردم که در تنگنا هستند، باید بررسی شود 

که مردم توانایی خرید کتاب دارند؟
مدیــر نشــر نیمــاژ بــا تاکید بــر اینکــه رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی بعد از دریافت ســه دوز 
واکســن برای مردم ساده تر از قبل است، گفت: بعد 
از ســه دوز واکســن حتما مخاطبان در این دوره از 
خواهندداشت.  چشــمگیری  حضور  کتاب  نمایشگاه 
شاهدیم که شــهرها به رنگ های زرد و نارنجی در 
می آید و تعداد افراد مبتلا کاهش پیدا کرده اســت، 
این مســائل به لحاظ بار ذهنی و روانی روی حضور 

مردم تاثیر زیادی دارد.
او افــزود: اگــر مســاله ای مانع حضــور مردم در 
نمایشگاه کتاب شود، رعایت پروتکل های بهداشتی 
نیست، بلکه قدرت خرید مردم است که روی حضور 
آن ها تاثیر دارد. اگر فردی بخواهد سه نسخه کتاب 

بخرد، باید حداقل ۵۰۰ هزار تومان بپردازد. با توجه 
به اینکه اکثر مخاطبان قشــر دانشجو و اقشار پایین 
دست درآمدی در جامعه هســتند، فکر می کنم این 

باشد. نمایشگاه  به  مهلکی  مساله ضربه 
چند ســالی اســت که کمبــود و گرانــی کاغذ به 
مشــکلات ناشــران اضافه شده اســت، این مساله 
تــا جایــی پیش رفته اســت که  برخی از ناشــران 
نمی تواننــد عنوان هــای تازه را چاپ یــا آثار قبلی 
را تجدید چاپ کنند. اســدی با بیان اینکه همیشــه 
باید یــک جای کار بلنگد، گفــت: در ارتباط با این 
نمایشــگاه هم همینطور است. مسئولان در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی یا نهادهای ذی ربط باید 
مشــخص کنند که کاغذ می دهند یا نمی دهند، اگر 
نمی دهند باید کاری کنند تا دسترسی ناشر به کاغذ 

آزاد را تسهیل کنند.
او با اشاره به نزدیک بودن زمان برگزاری نمایشگاه 
کتــاب، ادامــه داد: هنوز به کاغذ بالک دسترســی 
نداریم، این یک معضل اســت. زیــرا کاغذ دولتی 
نیســت، کاغذ آزاد هم حتی با قیمــت بالا در بازار 
نیســت. وقتی وضعیــت تولید را بررســی می کنم، 
برخی از ناشــران پرکار هستند و کاغذ زیادی برای 
چــاپ آثار خــرداری کرده اند و در انبــار دارند، اما 
تعداد زیادی از ناشــران کاغذ ندارنــد و نمی توانند 

کنند. منتشر  را  کتاب هایشان 
مدیر انتشــارات نیماژ بــا بیان اینکــه چند روزی 
است ســامانه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
اعطای مجوز کتاب راه اندازی شده اســت، گفت: به 
هیمن دلیل ناشــران نتوانستند بســیاری از عناوین 
خــود را به نمایشــگاه کتــاب برســانند. این برای 
نویسنده و ناشــر اتفاقی تلخ است که نتواند کتابش 
را در نمایشــگاه ببینــد. در این چنــد روز مولفان و 
مترجمان دنبال انتشار کتاب و ارائه آن در نمایشگاه 
بودند، اما ناشــران در قدم نخســت کاغذ نداشتند و 
همچنین ســامانه صدور مجوز کتاب فعال نبود و به 
تازگی فعال  شده اســت. در نتیجه بســیاری از آثار 
به نمایشگاه نرسید و امســال نمایشگاه باید به این 

شکل برگزار شود.

بررسی فروش هفتگی سینمای ایران

»سگ بند« و »انفرادی« می فروشند چون مردم غمگینند

مدیر انتشارات نیماژ:

هاله ای از ابهام ناشران شرکت کننده در نمایشگاه کتاب را فرا گرفته است
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

ورزش خبر

اعلام آخرین وضعیت بازی 
تدارکاتی تیم ملی ایران با 

آرژانتین
پیشــنهاد کمیته فوتسال ایران برای برگزاری دو بازی 
تدارکاتی با تیم ملی فوتسال آرژانتین به فدراسیون این 

کشور ارسال شد.
به گزارش خبرنگار مهر، احســان اصولی سرپرســت 
کمیته فوتسال در خصوص آخرین وضعیت بازی های 
تدارکاتی تیم ملی فوتسال قبل از حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا گفت: برای بازی های تدارکاتی اقداماتی 
انجام شــد. انتخاب تیم برای انجام بازی با سرمربی 
است که مذاکره اولیه را انجام دادند. با تیم ملی فوتسال 
آرژانتین مذاکراتی شده و این تیم اعلام آمادگی کرده 

است.
اصولی ادامه داد: با آرژانتین مکاتبه کردیم تا به عنوان 
میهمــان یا میزبان دو بازی با ایــن تیم برگزار کنیم. 
مکاتبه با فدراسیون آرژانتین انجام شده است. منتظریم 
تا پاسخ ما را بدهند. سرمربیان ایران و آرژانتین در حال 
مذاکره بر ســر زمان برگزاری این بازی هستند. بعد از 
آنکه پاسخ نامه مکتوب و رســمی ما را بدهند برنامه 
ریزی برای اعزام تیم ملی یا میزبانی از آرژانتین صورت 
می گیرد.سرپرست کمیته فوتسال تاکید کرد: گفتگویی 
هم با تیم ملی اسپانیا و پرتغال شکل گرفته ولی هنوز 
به نامه نگاری نرسیده است. به محض توافق اولیه بین 

مربیان این تیم ها، نامه نگاری می کنیم.
به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی فوتسال ایران مهرماه 
امســال در رقابت های قهرمانی آسیا به میزبانی کشور 
کویت شــرکت می کند. ایران مدافع عنوان قهرمانی و 

پرافتخارترین تیم این مسابقات است.

نقل و انتقالات اروپا؛ پیشنهاد 
بزرگ نیوکاسل به الماس 

تورین
 باشگاه نیوکاسل برای جذب ستاره آرژانتینی یوونتوس 

یک پیشنهاد بزرگ آماده کرده است.
به گزارش ایرنا و به نقل از ســایت گل، باشــگاه تازه 
ثروتمند شده نیوکاسل با مالکان عربستانی خود قصد 
دارد تا در تابستان امســال رقابت شدیدی با تیم های 
دیگر داشته باشــد. آن ها علاقه زیادی دارند تا پائولو 

دیبالا را در پایان فصل و به صورت آزاد جذب کنند. 
آن ها با دیبالا در تماس بودند و مایل هســتند او را به 
پردرآمدترین بازیکن تاریخ خود تبدیل کنند؛ قراردادی 
به ارزش بیــش از ۲۰۰ هزار پوند در هفته از ســوی 
نیوکاسلی ها روی میز اســت و رد این پیشنهاد آسان 
نخواهد بود. آرســنال، تاتنهام و منچستریونایتد نیز به 
جذب دیبالا علاقمند هســتند اما بایــد دید تا الماس 
تورین چــه تصمیمی برای فصل آینــده خود خواهد 
گرفــت. دیبالا در این فصل در ۳۴ بــازی، ۱۴ گل و 
۵ پــاس گل در کارنامه خود ثبت کرده اســت. انتقال 
او به نیوکاسل می تواند نقطه عطفی برای این باشگاه 

انگلیسی باشد.

پنج سهمیه بوکس ایران برای 
حضور در هانگژو

 تیم ملی بوکس ایران برای حضور در بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ هانگژو، پنج سهمیه خواهد داشت.

به گزارش ایرنا، همواره طی ســالیان اخیر و در فاصله 
چند ماه مانده به بازی های آســیایی، مسوولان کمیته 
ملی المپیک با روســای فدراســیون ها و ســرمربیان 
تیم های اعزامی نشست های مختلفی را برگزار کرده تا 
شرایط تیم ها را ارزیابی کنند.همین نشست ها در نهایت 
منجر به این می شود تا تعداد نفرات اعزامی هر رشته با 
توجه به توان آنها و شانس مدال آوری، مشخص شود.

بر این اساس، به تیم ملی بوکس ایران برای حضور در 
بازی های آسیایی هانگژو، پنج سهمیه اختصاص داده 
شــد  هرچند رئیس فدراسیون و سرمربی تیم ملی در 
تلاش هستند با مســوولان ورزش کشور نشستی را 

برگزار کرده و این تعداد را افزایش دهند.
رقابت های بوکس بازی های آسیایی هانگژو در هشت 
وزن مردان و هشــت وزن زنان برگزار خواهد شد.تیم 
ملی بوکس ایران در دوره گذشته بازی های آسیایی که 
در جاکارتا برگزار شد عملکرد خوبی نداشت و موفق به 
کسب مدال نشد اما اکنون امید زیادی به موفقیت این 

تیم در هانگژو می رود.

ملایی: برای همگانی کردن 
ورزش باید از شعار سال 

الگوبرداری کرد
 رییس فدراســیون ورزش های همگانی گفت: برای 
برداشــتن موانع در ورزش مردم باید از شعار سال که 
توســط مقام معظم رهبری نامگذاری شــده اســت، 

الگوبرداری کرد.
به گزارش ایرنا، افشین ملایی با اشاره به موانعی که برای 
ورزش مردم وجود دارد، اظهار داشــت: اگر می خواهیم 
برای تامین سلامت مردم قدم های موثری برداریم ابتدا 
باید بدانیم چرا گرایش مردم به ورزش کمتر شده است 
و آمار آنهایی که ورزش می کنند، روند نزولی پیدا کرده 
اســت.  وی ادامه داد: اگر پاسخ این پرسش را بدانیم 
می توانیم در بیان مسائل و ارائه راهکارها آگاهی بخشی 
موثرتری داشته باشیم.  رییس فدراسیون ورزش های 
همگانی با بیان این که برای ورزش کردن مردم موانع 
زیادی وجود دارد و به نامگذاری سال ۱۴۰۱ توسط مقام 
معظم رهبری به نام سال تولید، دانش بنیان و اشتغال 
آفرین اشاره کرد و گفت: مقام معظم رهبری در بیانات 
خود فرمودند که برای »تولید« باید دولت، مجلس و قوه 

قضاییه تلاش کنند تا موانع تولید را بردارند.

آزمون: لورکوزن می تواند 
قهرمان لیگ قهرمانان اروپا 

شود
مهاجــم ایرانی بایر لورکوزن رویــای بزرگی را با تیم 
جدیــدش در ســر دارد و آن هــم قهرمانی در لیگ 

قهرمانان است.
به گزارش ایسنا و به نقل از کیکر، سردار آزمون توانست 
در دیدار برابر گروتر فــروت اولین گل خود را در این 
فصل بوندسلیگا به ثمر رساند. او درباره عملکرد خود 
در بایــر لورکوزن گفت:  وقتی به اینجا آمدم، یک ماه 
مصدوم بودم و به کرونا مبتلا شدم سپس دو عفونت 
باکتریایی شدیدتر از کرونا برای من وجود داشت. این 
برای من واقعاً سخت بود. در نهایت توانستم به شرایط 

بازی برسم و برای تیم به میدان بروم.
آزمون مهاجمی که جراردو سیوان، سرمربی تیم اخیراً 
در مورد او گفته اســت به آمادگــی کامل نیاز دارد تا 
تمام پتانسیل های خود را نشان دهد. مهاجم ایرانی در 
بخش دیگری از صحبت هایش گفت: من آماده هستم. 
از نظر خودم، تا بهترین شرایط بدنی خود فاصله زیادی 
ندارم. وقتی گل زدم خوشحال بودم. اما وقتی به این جا 
آمــدم به این فکر نمی کردم که چه تعداد گل خواهم 
زد. به این جا آمدم تــا بازی ها را همراه تیم ببرم. این 
مهمترین چیز برای من اســت. اگر سخت کار کنی، 

گل خواهی زد.
هدف او برای این فصل مشــخص اســت. او درباره 
اهداف خود با بایر لورکوزن گفت: ما هنوز ســه بازی 
مهم بــرای صعود به لیگ قهرمانان اروپا داریم. لیگ 
قهرمانان چیز متفاوتی است. اگر در آن جا اشتباه کنید، 
شکســت می خورید. این رقابت ها سطح بالایی دارد. 
ما در این فصل می توانیم ســهمیه لیگ قهرمانان را 
به دســت بیاوریم و سپس می توانیم عنوان قهرمانی 
را کسب می کنیم. این رویای ماست! این چیزی است 
که باشــگاه برای آن تلاش می کند. ما می توانیم این 

کار را انجام دهیم
او در ادامــه درباره ایــن اظهارنظر خود نیز گفت: چرا 
کــه نه؟ ما می توانیم ایــن کار را انجام دهیم. ما باید 
به خودمان ایمان داشته باشیم. بازیکنان جوان بزرگی 
داریم، با استعدادترین بازیکنان را در آلمان داریم. پس 

چرا نباید قادر باشیم لیگ قهرمانان را ببریم. 

رقابت مرفاوی، پیروانی و 
مهابادی برای تیم ملی جوانان

گزینه های مربیگری تیم ملی فوتبال جوانان با حضور 
در جلسه کمیته فنی فدراسیون فوتبال، برنامه های خود 

برای قبول هدایت تیم ملی جوانان را ارائه کردند.
به گزارش ایسنا، جلسه کمیته فنی فدراسیون فوتبال 
به منظور بررسی برنامه های گزینه های مدنظر برای 
مربیگری تیم ملی فوتبال جوانان تشــکیل شــد و 
مرفاوی، پیروانی و مهابادی با حضور در این جلســه، 

برنامه های خود را تشریح کردند.
کمیتــه فنی جدید فدراســیون فوتبال متشــکل از 
محصص، مظلومی، استیلی، مدیر روستا، عزت اللهی 
و قاسمپور اســت که طی روزهای گذشته نسبت به 
انتخاب حســین عبدی برای تیم ملی نوجوانان اقدام 
کردند و هم اکنون در حال بررسی شرایط و برنامه های 
گزینه های مدنظر خود برای هدایت تیم ملی جوانان 

هستند.
هر ســه گزینه برای هدایت تیم ملی جوانان از روند 
برگزاری جلســات رضایت داشــتند. همچنین پرویز 
مظلومی، عضو کمیته فنی به خبرنگاران اعلام کرد که 

هنوز تصمیم گیری درباره گزینه ها انجام نشده است.

کشتی کلاسیک زنان تعطیل 
شد

فدراسیون کشتی فعالیتی در سبک جدید کشتی زنان 
با عنوان »کشتی کلاســیک« که توسط کشورمان 
ابداع شــده بود، ندارد و عملا این رشته برای همیشه 

به بایگانی سپرده شد.
به گزارش ایرنا، دلیل اصلی این موضوع تمایل نداشتن 
کشــورها برای فعالیت در این سبک از کشتی زنان و 

البته نداشتن مسابقات بین المللی است. 
رشــته ای که توســط رســول خادم رییس پیشین 
فدراســیون کشتی در ســال ۹6 ایجاد شد. تورنمنت 
بین المللی در کشور لبنان از سوی کشورمان در شهریور 
سال ۹۷ برگزار شد که اولین و آخرین مسابقه کشتی 

کلاسیک زنان بود.
در ادامه فدراسیون کشتی، آلیش را جایگزین کشتی 
کلاسیک کرد و دلیل این مســئله هم استقبال زیاد 
کشورهایی چون قرقیزســتان و قزاقستان از کشتی 
آلیــش زنان و برگزاری مســابقات قهرمانی جهان و 
آسیایی در این رشته بود.ضمن اینکه یکی از الزامات 
اتحادیه جهانی کشتی، فعالیت فدراسیون های ملی در 
کشتی بانوان است. به همین دلیل فعالیت در کشتی 
آلیش بانوان قوت گرفت و بانوان آلیش کار ایران یکی 
پس از دیگری راهی مسابقات قهرمانی جهان و آسیا 
شدند و حتی جام قهرمانی رقابت های جهانی قزاقستان 

را در سال ۹8 از آن خود کردند.
در ترکیب تیم ملی کشــتی آلیش بانوان، ورزشکاران 
کشتی کلاسیک نیز حضور دارند. فدراسیون از روزهای 
ابتدایی شروع کرونا اعلام کرده بود که ضرورتی برای 
برگزاری مســابقات قهرمانی کشوری یا انتخابی تیم 
ملی برای کلاســیک کاران ندارد؛ زیرا این ســبک از 
کشــتی مســابقات برون مرزی ندارد و کشورها هم 
استقبال نمی کنند و در هر صورت ایران باید میزبانی 
این مسابقات را برعهده بگیرد و مانند سال ۹۷ هزینه 
سنگینی را برای برگزاری رقابت ها تقبل کند.آنا براتی 
سرمربی تیم ملی کشتی آلیش زنان در این زمینه به 
ایرنا گفت: کشــتی کلاسیک شروع نشده بود تا تمام 
شد. زیرا مسابقات جهانی و آسیایی نداشت و تنها در 
حد مسابقات قهرمانی کشوری و لیگ برگزار می شد. 
آینده ای برای کشتی کلاسیک متصور نیستم. هر قدر 
هم این رشته را توســعه دهیم کشورهای دیگر با ما 

همسو نخواهند شد.

 نامه بازنشستگی رئیس کمیته ملی المپیک 
صادر شده و به همین خاطر لزوم برگزاری 
هر چه سریع تر انتخابات کمیته ملی المپیک 

احساس می شود.
به گزارش ایرنا، بیستم و پنجم دی ۹6 بود 
که مجمع انتخاباتی کمیتــه ملی المپیک 
برگزار و ســیدرضا صالحی امیری به عنوان 
رئیس ایــن کمیته انتخاب شــد. صالحی 
امیری در شــرایطی این سمت را به دست 
آورد کــه وی به عنوان کارشــناس خبره 
در مجمع کمیته ملی المپیک حاضر شــده 
بود. به واسطه اینکه صالحی امیری گزینه 
دولت قبل برای ریاست کمیته ملی المپیک 
محسوب می شد در انتخاباتی که با انصراف 
خسروی وفا تنها کاندیدای آن بود به ریاست 

کمیته رسید.
انتخاباتی که چندین بار به تعویق افتاد

پایان دوره ریاست صالحی امیری در کمیته 
ملی المپیک، دی ماه ســال گذشــته بود و 
پیش بینی می شــد که انتخابات این کمیته 
نهایتا در ابتدای بهمن ماه ۱۴۰۰ برگزار شود. 
کیکاووس سعیدی، دبیر کمیته ملی المپیک 
در گفت و گویی که در آبان ســال گذشته 
داشت در خصوص زمان برگزاری انتخابات 
کمیته ملی المپیک گفت: »انتخابات کمیته 
ملی المپیک قطعا در هفته اول بهمن برگزار 
و ثبت نام از کاندیداها هم از دهه ابتدایی آذر 
آغاز خواهد شــد.« با وجــود این اظهارنظر 
مجمع انتخاباتی کمیته در تاریخ اعلام شده 
برگزار نشد و یازدهم اسفند به عنوان تاریخ 

قطعی برای انتخابات کمیته اعلام شد.
یازدهم اسفند ســال گذشته مجمع کمیته 
ملی المپیک برگزار شــد؛ اما در این مجمع 
خبری از انتخابات نبــود و با رای گیری که 
پرحاشیه هم بود این انتخابات به بهار امسال 

موکول کرد. بهانــه بانیان این تصمیم هم 
این بــود که آیین نامه انتخاباتی کمیته ملی 
المپیک باید تغییر کند و آیین نامه جدید به 
 IOC تصویب مجمــع و در ادامه به تایید
برسد و همین فرایند تصویب و تایید، چندین 

ماه طول خواهد کشید.
نکته مهــم در خصوص این تصمیم هیئت 
اجرایی این اســت که چرا این هیئت در ۴ 
سال گذشــته اقدامی برای تدوین آیین نامه 
نکــرد و زمانی این موضــوع را مطرح کرد 
که فرصتــی برای تدویــن آن نبود؟ گفته 
شــد که برخی از اعضای هیئــت اجرایی 
کمیته ملی المپیک که دوران ریاست شــان 
در فدراســیون ها به پایان رسیده و از عدم 
حضورشان در دور آینده هیئت اجرایی آگاه 
بودند در این ماجرا نقش زیادی داشتند و با 
تعویق تدوین آیین نامه انتخاباتی کمیته ملی 
المپیک، زمینه را بــرای برگزاری انتخابات 
این کمیته پس از بازی های آسیایی فراهم 

کردند.
تعویق انتخابات کمیته به پس از بازی های 

آسیایی قانونی بود؟
انتخابــات کمیتــه ملی المپیــک آنقدر به 
تعویــق افتاد کــه به یک موضــوع عادی 
برای ورزش کشور تبدیل شد. در نهایت در 
مجمع سالیانه کمیته ملی المپیک که اسفند 
سال گذشــته برگزار شد برگزاری انتخابات 
پس از بازی های آســیایی بیشترین رای را 
کســب کرد. هر چند این رای گیری هم با 
شــائبه هایی همراه بود؛ چرا که باید نیمی 
بــه علاوه یک آرا که حداقــل ۲۵ رای بود 
کســب می شد تا تعویق انتخابات به پس از 
بازی های آســیایی رای بیاورد؛ اما  تنها ۲۲ 
نفر از اعضای مجمــع موافق این موضوع 
بودند که بر اساس همین ۲۲ رای، انتخابات 

کمیته ملی المپیک بــه پس از بازی هایث 
آسیایی موکول شد.

در ادامــه و زمانی کــه اعتراض ها مبنی بر 
اینکــه برای این تصمیم بایــد ۲۵ نفر رای 
می دادنــد و نه ۲۲ نفر، مســئولان کمیته 
ملی المپیک تلاش کردند این موضوع را به 
نوعی رفع رجوع کنند. کیکاووس سعیدی در 
گفت وگویی که پیرامون این موضوع داشت، 
عنوان کــرد: »حمیده عباســعلی و هادی 
ســاعی که به صورت وبینــاری در مجمع 
شــرکت کرده بودند به تعویــق انتخابات 
رای داده بودند. رای صالحی امیری هم به 
تعویق انتخابات بــود و به همین خاطر ۲۵ 
رای موافــق تعویق انتخابــات بودند و این 
تعداد رای نصف به علاوه یک کل آرا بود.«

سعیدی در شرایطی به رای مثبت صالحی 
امیری اشــاره کرده بود کــه رئیس کمیته 
ملی المپیک در مجمع و پیش از رای گیری 
عنــوان کرد کــه نظــرش روی برگزاری 
انتخابات در بهار اســت. اینکه چگونه رای 

وی با صحبت هایــش در مجمع متناقض 
است این پیام را دارد که صالحی امیری هم 
علاقه مند به طولانی شدن دوران ریاستش 

در کمیته ملی المپیک بوده است.
بازنشستگی، مانعی برای ادامه ریاست

۲۰ فروردین ســال جاری، نامــه ای با این 
مضمون کــه دوره ماموریت رضا صالحی 
امیــری در کمیته ملی المپیــک به پایان 
رســیده منتشر شد. در این نامه که از طرف 
دفتر ریاســت جمهوری به دبیر کل کمیته 
ملی المپیک ارسال شده آمده که مأموریت 
صالحی امیری به عنــوان رئیس کمیته در 
تاریخ اول اردیبهشــت به پایان می رسد؛ اما 
دبیر کمیته ملی المپیک در گفت وگو با ایرنا 
این مســئله را تکذیب کرد. وی گفت:«این 
نامه یک اشــتباه اداری بود که رفع شــد و 

ماموریت وی ادامه خواهد داشت.«
بازنشســتگی  و  ماموریت  پایــان  موضوع 
صالحــی امیری به همین نامه ختم نشــد. 
در ۲8 فروردین نامه دیگری از نهاد ریاست 

جمهوری خطاب به دبیر کمیته ملی المپیک 
در خصوص  پایان ماموریت صالحی امیری 
ارسال شد و نامه ســوم هم تکمیل کننده 
این ۲ نامه بود. در نامه ســوم صراحتا ذکر 
شــده که صالحی امیری بازنشسته است و 
بر همین اساس پایان ماموریت او در کمیته 

ملی المپیک اعلام می شود.
لزوم برگــزاری هر چه ســریع تر انتخابات 

کمیته ملی المپیک
با توجه به اینکه قانونا امکان فعالیت صالحی 
امیری در کمیته ملی المپیک نیست باید وی 
هر چه سریع تر به دنبال برگزاری انتخابات 
این کمیته باشد و هر اقدامی برای طولانی 
کردن دوره حضورش در کمیته ملی المپیک 
هزینه های زیادی برای ورزش کشور دارد. 
اتفاقاتی که در آینــده رخ می دهد می تواند 
سیاســت های صالحی امیــری را در این 
خصوص برای اذهان عمومی روشــن کند. 
تعویق انتخابات کمیته ملی المپیک به این 
بهانه که بازی های آسیایی در پیش است را 
باید در حد همان بهانه قلمداد کرد؛ چرا که 
سیاست های کلان ورزش کشور و همینطور 
برنامه ریــزی فدراســیون ها در خصــوص 
بازی های آسیایی از مدت ها قبل مشخص 
شده است و تغییر رئیس کمیته ملی المپیک 

تاثیری در این موارد نخواهد داشت.
منافع ملی در اولویت باشد

رضــا صالحی امیری در طول ۴ ســال و ۳ 
ماهــی که در کمیته ملــی المپیک حضور 
داشت تلاش کرد ورزش کشور را به سمت 
پیشرفت سوق دهد. تصمیمی که بر اساس 
منافع ملی بود و حالا هم در شــرایطی که 
امکان ادامه ریاســتش در این کمیته نیست 
باید بر اســاس همان حفــظ منافع ملی به 

دنبال برگزاری انتخابات کمیته باشد.

برگزاری انتخابات کمیته ملی المپیک، اولویت ورزش کشور

صالحی امیری بر اساس منافع ملی عمل می کند؟

پرســپولیس فصل را با متوسط سنی ۲8.۱ سال به پایان خواهد 
رساند.

به گزارش »ورزش ســه«، لیگ بیســت و یکــم در حالی به 
هفته های پایانی خود نزدیک شــده که گمانه زنی در مورد نقل 
و انتقالات تابستانی و تغییرات تیم ها برای فصل جدید نیز بالا 
گرفته و یکــی از تیم هایی که برخلاف علاقــه کادرفنی اش، 
صحبتهای زیادی در مورد آن مطرح می شود، پرسپولیس است. 
تیمی که احتمال دارد برخلاف چهار فصل گذشته، امسال نتواند 

از عنوان قهرمانی اش دفاع کند.
همین موضــوع از عوامل اصلــی گمانه زنی بیشــتر در مورد 
پرســپولیس و البته انتقادات هواداران است. بسیاری از هواداران 
پرسپولیس معتقدند که فهرست این تیم برای فصل جدید باید 
با تغییرات ســاختاری همراه شود و این را مقدمه ای برای بهبود 

شرایط تیم می دانند.
این در حالی است که پرســپولیس در سالهای اخیر به صورت 
مداوم در حال تغییر بوده و از اولین پنجره نقل و انتقالاتی برانکو 
تنها یک بازیکن )کمال کامیابی نیا( باقی مانده و بازیکنانی نظیر 
سیدجلال حسینی، وحید امیری و مهدی ترابی نیز معدود نفراتی 
هستند که از دوره کاری برانکو ایوانکوویچ در پرسپولیس مانده اند.

اما نکته جالب و مورد توجه در مورد سرخپوشــان، متوسط سنی 
بازیکنان این تیم است که حالا به ۲8.۲ سال رسیده است. این 
با احتساب بازیکنانی نظیر مهدی مهدیخانی، محمد شریفی و 
منوچهر صفروف اســت که همگی در فهرست غیربزرگسالان 
پرســپولیس قرار دارند اما فرصت چندانی برای نمایش توانایی 
خود نیافته اند و بدون احتساب آنها متوسط سنی پرسپولیس به 

عدد ۳۰ نزدیک می شود.
یحیی گل  محمدی در حالی ماموریت جوانسازی پرسپولیس را 
پیش روی خود می  بیند که در مارکت بازیکنان ایرانی، ستاره های 

زیر ۲۳ سال جای خاصی ندارند.
با این حساب پرسپولیس حتی برای این فصل هم جزو مسن ترین 
تیم های لیگ برتر محسوب می شود اما نگرانی بزرگ برای فصل 
آینده است که با این روند متوسط سنی سرخپوشان به عدد ۳۰ 

نزدیک خواهد شد.
نکته جالب در مورد پرسپولیس این است که یحیی گل محمدی 
در ســالهای گذشــته علاقه ویژه ای به خرید بازیکنان باتجربه 
داشته است؛ عیسی آل کثیر، علیرضا ابراهیمی، حامد لک، حامد 
پاکدل و رامین رضاییان. این نفرات ۵ بازیکن بالای ســی سال 
پرسپولیس هستند که توسط یحیی جذب شدند و هنوز در این 

تیم حضور دارند.
به جز این ۵ بازیکن، ســیدجلال حســینی )۴۰ سال و ۲ ماه(، 
وحید امیری )۳۴ ســال(، کمال کامیابی نیا )۳۳ سال و ۳ ماه( و 
امید عالیشاه )۳۰ سال و ۳ ماه( دیگر بازیکنان مسن پرسپولیس 
هستند که جزو کاپیتان های سرخپوشان نیز محسوب می شوند. 
البته باید توجه کرد رادوشوویچ و شیری نیز در این گروه حضور 

داشتند که در میانه راه جدا شدند.
مهدی عبدی تنها بازیکن غیربزرگسالان پرسپولیس است که به 

تناوب در ترکیب قرار می گیرد.
نکتــه مهم اینکه بســیاری تصور می کنند پرســپولیس بدون 

سیدجلال حســینی تیمی جوان خواهد بود اما حضور کاپیتان 
شــماره چهار تنها شش ماه متوسط ســنی را افزایش داده و به 
نوعی بالا رفتن ســن تیم پرســپولیس تنها وابسته به یکی دو 

بازیکن خاص نیست.
از طرف دیگر این ۵ کاپیتان پرســپولیس، نقشــی پررنگ در 
موفقیت های این تیم ایفا کرده اند و جزو بازیکنان کلیدی هستند 

که شاید جدایی شان هم به این سادگی ها نخواهد بود.
به جز محمد عمری که هنــوز فرصت چندانی برای بازی پیدا 
نکرده، محمد شــریفی ۲۲ ساله و مهدی عبدی ۲۳ ساله جوان 
ترین بازیکنان پرسپولیس هستند و پس از آنها علی نعمتی، علی 
شــجاعی و مهدی مهدیخانی سه بازیکنی هستند که متوسط 
سنی پرسپولیس را به طور قابل توجهی کاهش می دهند )بدون 

احتساب بازیکنان خارجی(.
در این سالها یحیی گل محمدی کمتر به بازیکنان جوان فرصت 
بازی داده و شــاید مهدی عبدی تنها موردی است که باتوجه 
به جدایی علی علیپور و سپس محرومیت و مصدومیت عیسی 
آل کثیر و همچنین ناکامی مهاجمان خارجی در برآورده کردن 
انتظارات، به ترکیب اصلی راه یافته است. نکته جالب اینکه این 
بازیکنان زیر ۲۷ ســال پرســپولیس با وجود سن و سال اندک 
تجــارب قابل توجهی از بازی در لیگ برتر یا حضور در تیمهای 

ملی پایه  دارند.
سیدجلال حسینی در ۴۰ ســال و ۳ ماهگی، همچنان کیفیت 
خوبی را ارائه می دهد؛ نکته جالب اینکه حتی با خروج او، متوسط 

سنی پرسپولیس تغییر خاصی نمی کند.
پرســپولیس در حالی آخرین بازیهای فصل را دنبال می کند که 
یحیی گل محمدی چالش جوان ســازی پرسپولیس را پیش رو 
خواهد داشــت و باید دید در فهرست خرید و تمدید قرارداد چه 

بازیکنانی را قرار خواهد داد  .

کمیتــه موقت حسابرســی در فدراســیون فوتبال بعد 
از بررســی صورت های مالــی و مصوبه ها و آیین های 
موجــود، موضوع بازپس گیری پاداش هــای غیرقانونی 

انداخته است. اعطایی عزیزی خادم را به جریان 
به گزارش ایســنا، با تغییرات مدیریتی در فدراســیون 
فوتبال و کنار رفتن شــهاب الدیــن عزیزی خادم که 
با فاش شــدن برخــی پرداخت های مالــی نامتعارف 
و بعضــا غیرقانونــی در بیش از ۱۱ مــاه همراه بود، 
کمیته حسابرســی موقت در این فدراســیون شد تا به 
صورت های مالی و برخی اقدامات انجام شــده در این 

مدت زمان رسیدگی شود.
در بررســی های اولیه این کمیته آشکار شد که بعضی 
از نزدیکان رئیس ســابق فدراســیون فوتبال که فعلا 
به طــور موقت و بــا رای اعضای هیات رئیســه این 
فدراســیون از سمت خود عزل شــده، پاداش هایی را 
دریافت کرده اند که دارای مصوبات قانونی نبوده است.

کریــم بهرامی، سرپرســت کمیته حسابرســی – که 
چندین ســال قبــل رئیس هیــات فوتبال قــم بود و 
گفت وگــوی تلفنی او با عادل فردوســی پور در برنامه 
نود، به تعداد دفعات زیادی دســت به دســت شــده 
اســت – بعد از تحقیق و تفحص، در نامه های متعدد 
به میرشــاد ماجدی، سرپرســت موقت این فدراسیون، 
ایــن پرداخت های مالــی غیرقانونی را گزارش کرده و 
خواهــان بازگرداندن مبالغ غیرقانونــی به قید فوریت 

شده است.
طبق مصوبه فدراســیون فوتبال در دوره اخیر، ســقف 

پاداش به صعــود تیم ملی به جام جهانی به پرســنل 
اداری، پشــتیبانی و سرپرســت این فدراسیون حداکثر 
مبلــغ 6۵ میلیون تومــان )6۵۰ میلیون ریال( بوده که 
به تصویب هیات رئیســه رسیده اما در موارد متعددی، 

پاداش هایی فراتر از این مبلغ پرداخت شده است.
بهرامی از ماجدی خواســته پاداش برخــی از افراد از 
جمله مجتبی خورشیدی که ۹۱۵ میلیون تومان پاداش 
دریافت کرده، با کســر حداکثر ســقف پاداش ها یعنی 
6۵ میلیون تومان، به این فدراســیون بازگردانده شود 
و در نتیجه سرپرســت سابق تیم ملی باید 8۵۰ میلیون 

تومان به این فدراسیون پس بدهد.
می شــود/  گرفتــه  پــس  غیرقانونــی  پاداش هــای 

عودت۵8۰۰ یورو!
خورشــیدی بعــد از حضــور در جلســه کمیته اخلاق 
فدراســیون فوتبــال گفته بود که پــاداش او به اندازه 
اعضای کادرفنی است و اگر مبلغی بیش از این نفرات 
گرفتــه بود، غیر قانونی اما این نامه از این رو ارســال 
شــده که سرپرســت تیم ملی فوتبال ایران جزو کادر 
اداری و سرپرســتی محســوب می شــود و نمی توان 
او را جزو کادرفنی شــامل مربیــان، بازیکنان، بخش 
رسانه ای و پزشکی به حساب آورد که پاداش های این 
گروه خارج از چارت اداری فدراســیون فوتبال پرداخت 

می شود.
مشــابه این نامه، برای عزیزی خادم و ســایر کارکنان 

فدراســیون فوتبال هم که مبلغــی بیش از 6۵ میلیون 
تومان دریافت کرده اند، ارســال شــده است. عزیزی 
خادم برخلاف ســایر اعضای هیات رئیســه - که در 
بیشــترین مــورد، ۵۷ میلیــون تومان پــاداش گرفته 
بــود – ۳۰۹ میلیــون تومــان پاداش گرفتــه بود که 
براساس مصوبه فوق، او هم مشمول اقدام اخیر کمیته 

است. قرار گرفته  حسابرسی 
طی روزهای گذشــته مبلغ ۵8۰۰ یورو  از 6۰۰۰ یورو 
تنخواه دریافتی مشــاوران و کارکنــان روابط عمومی 
فدراســیون فوتبال در ســفر به قطر )دیــدار ایران - 
عراق( به صورت نقدی تحویل فدراسیون فوتبال شده 
است. مبلغی که توسط حســین شریفی و برای هزینه 
ســفر به قطر و به همــراه قهار و زارعیان از امور مالی 
فدراســیون دریافت اما تاکنون اقدامی برای تسویه آن 

بود. نگرفته  صورت 
می شــود/  گرفتــه  پــس  غیرقانونــی  پاداش هــای 

عودت۵8۰۰ یورو!
ســند دریافت 6۰۰ یورو کــه ۵8۰۰ یورو آن نقدی در 

روزهای اخیر تحویل شده است
بر اســاس این گــزارش، کمیته حسابرســی اقدامات 
خود در این زمینه را به پایان رســانده و حالا ماجدی 
ماموریت دارد با اقدامات قانونــی پول های غیرقانونی 
خارج شــده از خزانــه فوتبــال را به ایــن مجموعه 
بازگردانــد. همزمان کمیته اخلاق فدراســیون فوتبال 
هــم در حال رســیدگی بــه تخلفات انجام شــده در 

پرداخت این پاداش های نجومی است.

نقل و انتقالات پایان فصل با یک هدف ویژه

دگرگونی در پرسپولیس با ستاره های جوان

افشاگری هایی که جواب داده است

پاداش های غیرقانونی پس گرفته می شود
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بخشی از درآمد اپراتورها صرف 
توسعه فیبر نوری می شود

به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، هشت درصد 
سهم دولت از درآمد اپراتورها در توسعه فیبرنوری هزینه 

می شود تا سرعت و کیفیت ارتباطات ثابت افزایش یابد.
به گزارش ایسنا،  بر اساس مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی تا ســال ۱۴۰۴ بایــد 8۰ درصد خانوارها و ۱۰۰ 
درصد کسب وکارها با متوسط سرعت ۲۵ مگابیت برثانیه 
به پهن باند ثابت دسترســی داشته باشند و دسترسی ۲۰ 
میلیون خانوار و ۵ میلیون کســب وکار تا سال ۱۴۰۴ به 
اینترنت پهن باند ثابت باید بر بســتر فیبر نوری شــکل 
بگیرد. همچنین از زمان شــروع دولت ســیزدهم هم 
عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - به 
موضوع توسعه اینترنت ثابت تاکید کرده و گفته بود که 
برای توســعه ارتباطات ثابت و دسترسی عموم مردم در 
سراسر کشور به شبکه امن، پایدار، پرسرعت و ارزان باید 
یک عزم و اراده ملی شکل بگیرد و نهضت فیبرکشی در 

کشور راه بیفتد.
همچنین چهارشنبه هفته گذشته عیسی زارع پور -وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- درباره وضعیت توسعه فیبر 
نوری در کشــور گفت: ما یک طرح ملی را در راســتای 
ایجاد یک شــبکه با سرعت و با کیفیت در کشور دنبال 
می کنیم که طرح فیبر نوری منازل و کسب وکارهاست. 
دولت امروز تصویب کرد که هشت درصد از سهم دولت 
از درآمد اپراتورها که تقریباً یک سوم تا یک چهارم سهم 
دولت است را در توسعه فیبرنوری هزینه کنیم. این مصوبه 
که در هفته های آینده ابلاغ شود ما فراخوانی به اپراتورها 
خواهیم داد و پروژه فیبرنوری را با سرعت بیشتری دنبال 

می کنیم.
در این راستا زارع پور در اینستاگرام خود نوشت: در هیات  
دولت مصوبه ای راهگشا برای پیشبرد یکی از بزرگترین 
پروژه های ارتباطی کشــور تصویب شــد. بر اساس این 
مصوبه، هشــت واحد درصد از حق السهم دولت از درآمد 
اپراتورهای تلفن همــراه در اختیار ایــن اپراتورها قرار 
می گیرد تا صرف توسعه شبکه ثابت مبتنی بر فیبرنوری 
شود و سرعت و کیفیت ارتباطات ثابت را افزایش دهند. 
با ایــن مصوبه، اپراتورهای همراه پــس از اخذ »پروانه 
همگرای خدمات ارتباطی« می توانند با بهره گیری از این 
تســهیلات، عملا در حوزه ارتباطات ثابت هم ورود پیدا 
کرده و نسبت به راه اندازی پورت های پرسرعت فیبرنوری 

برای منازل و کسب وکارها اقدام کنند.
وی ادامه داد: بی تردید اختصاص ســالانه این رقم قابل 
توجه از سوی دولت سیزدهم نشان دهنده عزم جدی آن 
به منظور توسعه زیرساخت های شبکه کشور و دسترسی 
به شبکه پرسرعت جهت رفع نیازهای کاربران و صاحبان 
مشاغل است و این حسن نیت دولت مردمی نیز موجب 
ترغیب بخش خصوصی برای مشارکت هرچه فعال تر در 
این پروژه و مســیر اجرای آن هموارتر خواهد شد. البته 
دولت و مجلس شورای اسلامی برای رفع محدودیت های 
پیش روی اپراتورها و سرعت بخشی به اجرای این پروژه 
ملیّ، تکالیفی را نیز در قانون بودجه ۱۴۰۱ برای ســایر 
نهادها و دستگاه های مرتبط از جمله شهرداری ها و وزارت 
نیرو پیش بینی کرده است تا با بهره گیری از ظرفیت های 
آنها، اجرای این طرح ملیّ با سرعت بیشتری تحقق یابد.

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات خاطرنشــان کرد: 
توسعه شبکه ثابت مبتنی بر فیبر نوری )FTTx( یکی 
از پروژه های مهم دولت ســیزدهم است که با همکاری 
همه ذی نفعان تا پایان دولت اجرا خواهد شــد تا پوشش 
۲۰ میلیون خانوار ایرانی از طریق شبکه فیبرنوری تحقق 
یابد. برخورداری از شبکه با کیفیت و پرسرعت حق همه 
مردم است و ما در وزارت ارتباطات برای اجرای این پروژه 
مصمم هستیم.پیش از این نیز، صادق عباسی شاهکوه، 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی با 
بیان اینکه اجرای پروژه توســعه شــبکه ثابت مبتنی بر 
فیبر نوری )FTTx( نیازمنــد حمایت دولت از فعالان 
بخش خصوصی است، گفت که این حمایت در دو بخش 
حمایت های مالی و رفــع موانع و محدودیت های پیش 
روی اپراتورها انجام می شود. همچنین دولت به منظور 
رفع محدودیت های پیش روی اپراتورها، برنامه هایی را 
در قانون بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی کرده است که به تعامل 
بهتر با شــهرداری ها، وزارت نیرو و ســایر سازمان های 

ذی نفع کمک می کند.
معــاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به 
حمایت های مالی دولت از اپراتورها برای پیشــبرد پروژه 
FTTx افزود: در این زمینه دولت چند اقدام مهم انجام 
داده که نشــان دهنده عزم جدی دولت در پیشــبرد این 
پروژه است.وی مصوبه روز چهارشنبه هیات دولت را یکی 
از اقدامات مهم در راســتای حمایت از بخش خصوصی 
و ترغیب آنان به مشــارکت فعال در این پروژه دانست 
و افزود: براســاس مصوبه هیات دولت، هشــت درصد 
حق السهم دولت از درآمد اپراتورهای همراه در اختیار این 
اپراتورها قرار می گیرد تا صرف توســعه شبکه ارتباطات 
ثابت مبتنی بر فیبر نوری شود. این رقم قبلا سه درصد و 
در مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات، پنج درصد 
پیش بینی شده بود که هیات دولت آن را به هشت درصد 
افزایش و با این اقدام حمایت خود از پیشــبرد این پروژه 
ملی را نشان داد.عباسی شاهکوه با اشاره به اینکه پروژه 
توسعه شبکه ثابت مبتنی بر فیبر نوری )FTTx( یکی 
از پروژه های مهم دولت سیزدهم است، گفت: امیدواریم 
با همکاری همه ذی نفعان بتوانیم به اهداف تعیین شــده 
در پروژه توسعه فیبر نوری دست یابیم.بر اساس گزارش 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، پوشــش 
۲۰ میلیون خانوار ایرانی از طریق شــبکه فیبر نوری از 
اهداف پیش بینی شــده در این پروژه است.همچنین به 
نقل از شرکت مخابرات ایران، مجید سلطانی، مدیرعامل 
این شــرکت، اظهار کرد: به منظور تحقق برنامه وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات جهت توســعه ۵ میلیون 
پورت باند پهن ثابت در کشــور تا پایان ســال ۱۴۰۳، 
شرکت مخابرات ایران با ادامه فعالیت های خود در زمینه 
توسعه شــبکه مخابراتی در ۳۱ استان کشور، موفق به 
افزایش میزان ظرفیت ســازی پورت های باند پهن ثابت 
شامل VDSL و FTTH در فروردین ماه سال ۱۴۰۱ 
به میزان ۴۷ هزار و 8۰۰ پورت شــده است. با توجه به 
ظرفیت سازی انجام شده قبلی، مجموع ظرفیت ایجاد شده 
FTTH تاکنون به 88۷ هزار و مجموع پورت منصوبه 

VDSL به ۲۲۷ هزار و ۵۴۲ پورت رسید.

نماینده پیرانشــهر و سردشــت در مجلس 
شــورای اســلامی از تقاصای تعــدادی از 
نماینــدگان بــرای اعمال مــاده ۲۳۴ آیین 
نامه داخلی مجلس جهت بررســی اهمال و 
ترک وظایف قانونی مدیران میانی و ارشــد 
صنعت خودرو و معرفی عاملان قبلی و فعلی 
وضعیت بسیار نابسامان موجود به قوه قضاییه 

خبر داد.
به گزارش مملکت آنلاین، کمال حسین پور 
اظهار کرد: علاوه بــر اینکه صنعت خودرو 
کشور در حوزه کیفیت، قیمت، محیط زیست، 
طراحی و تکنولوژی، فروش و خدمات پس 
از فروش، گرفتار نارکارآمدی و ســومدیریت 
است ، عدم دستیابی به دانش طراحی پلتفرم 
و ضعف در ســازوکارهای تحقق و توســعه 
باعث شده صنعت خودرو کشور نتواند همگام 

با تحولات صنعتی بین المللی در این حوزه 
گام بردارد.

وی ادامه داد: ایــن وضعیت صنعت خودرو 
تا جایــی پیش رفته که در پاســخگویی به 
نیازهای روزافزون و به حق مشتریان داخلی 
با مشــکلات جدی و عدیده مواجه شده، نه 
تنها ســهم این صنعت از بازارهای خارجی 
نزدیک به صفر است که صنعت خودروسازی 
کشور در دستیابی به رضایت مشتریان داخلی 
هم کاملا ناموفق اســت. شرایط به گونه ای 
اســت که برای جبران عقب ماندگی شدید 
موجود، پاسخگویی به نیازهای روزافزون بازار 
و دســتیابی به تکنولوژی به روز و پیشرفته، 
هیچ برنامه ای هم وجود ندارد و در بر همان 

پاشنه سابق می چرخد.
ایــن عضــو کمیســیون عمــران مجلس 

خاطرنشان کرد: میزان مرگ و میر و صدمات 
ناشی از سوانح رانندگی در کشور گویای همه 
چیز اســت که گویی هر سال در کشور یک 

زلزله بزرگ با چندین هزار کشــته و زخمی 
روی می دهد. بســیار غم انگیز و دلهره آور 
است که بگوییم تعداد تلفات سوانح رانندگی 

در کشور با تلفات یک جنگ تمام عیار برابری 
می کند به طوری که براساس گزارش پلیس 
راهنمایی و رانندگی، عامل وســیله نقلیه و 
اســتاندارد خودرو یکی از مهمترین عوامل 
تصادفات رانندگی با این حجم از تلفات است.

حســین پور ادامه داد: صنعت خودروسازی 
کشــور و مدیریت آن در دوره های گذشته 
و حال حاضر بــا راهبردهای کلان صنعت 
خودرو بیگانه بوده و با ســوءمدیریت و عدم 
توجه به قوانین و اســناد بالادستی بر روی 
ریل اشتباه قرار گرفته است، روندی که کشور 
را با چالش ها و مشــکلات فراوانی دست به 
گریبان کرده است. با توجه به این شرایط در 
نامه ای به هیات رییسه به همراه چند نماینده 
دیگر خواســتار اعمال ماده ۲۳۴ قانون آیین 
نامه داخلی در خصوص نقض و استنکاف از 

اجرای قانون و اهمال و ترک وظایف قانونی 
مدیران میانی و ارشد صنعت خودرو و معرفی 
عاملان قبلی و فعلی وضعیت بسیار نابسامان 
موجود به قوه قضاییه جهت رسیدگی شده ام.

بــه گفتــه وی، ایــن درخواســت دارای 
محورهایی شــامل عدم شفافیت در صورت 
های مالی شــرکت های خودروسازی، بنگاه 
داری خودروسازان، تعارض منافع در تصمیم 
گیری و تصمیم ســازی در صنعت خودرو، 
عدم واگذاری ســهام دولت در شرکت های 
خودروســاز، ســوءمدیریت و عدم توســعه 
استانداردهای صنعت خودرو، چگونگی عقد 
قراردادهــای تأمین فولاد و قطعات فولادی 
و ســایر قراردادهاو تحمیل نیروی انســانی 
غیرمتخصــص و مــازاد به شــرکت های 

خودروسازی است.

سوءمدیریت و عدم توجه به قوانین و اسناد بالادستی

درخواست نمایندگان مجلس برای بررسی تخلفات مدیران صنعت خودرو

M A M L E K A T

خبرآنلایــن نوشــت: روا یا ناروای مقامات پیشــین، 
گره گشــای چالش های متعدد اقتصادی و سیاســی 
کشور نخواهد شــد. در چنین محاکمات فرضی، باید 
تمام مقامات متخلف کنونی و ۴۰ سال گذشته، روی 

صندلی اتهام بنشینند
بــه گزارش مملکت آنلاین، بدون این که نیاز باشــد 
به آمارگرانی و تورم رجوع کرد، قابل لمس اســت که 
طی سال های طولانی، آمار و شاخص های حوزه های 
اقتصادی، اغلب یا منفی بوده اند یا رشد اندکی داشته اند 

و میانگین آن ها، ناامید کننده بوده است.
وضعیت در ســایر حوزه ها نیز بهتر از بخش اقتصادی 
نیســت. بااین وجــود، ابراهیم رئیســی کــه کارنامه 
غیرقابل دفاع و ناکارآمدی وزرا و مدیرانش حتی صدای 
مدافعان اصولگرایش را درآورده، بحث ضرورت حذف 
»بانیان وضع موجود« را پیش کشــیده و بارها تکرار 
کرده اســت و ســایر مقامات دولت او نیز کلامی یا 
عملی، از این نسخه پیچی، پیروی می کنند. بارزترین 
نمونه این رویکرد نیــز عملکرد عبدالملکی، وزیر کار 
اســت که از »برکناری ۱۰۰۰ مدیر ناکارآمد« خبر داد 
و حیرت افکار عمومی را برانگیخت و نکته قابل تأمل 
آنکه وی در حالی برای پاسخگویی به عملکردش به 
مجلس، فراخوانده شــده که در »ســؤال« نمایندگان 
از وی آمده اســت: »در انتصاب مدیــران و معاونین 
و اعضــای هیئت مدیــره ملاک تجربــه و تخصص 
و توانمنــدی علمــی و اجرایی نبــوده بلکه ملاک 
همشــهری گری دیدگاه گروهی، و سیاســی و رفیق 
بودن یا رفیق نبودن و تقســیم پست ها و مسئولیت ها 
بین نزدیکان بدون لحاظ نمودن سرنوشــت و آینده 
مجموعه های تحت پوشش )تقســیم مسئولیت ها و 

پست ها به مانند گوشت قربانی«.
هم زمان، سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس از »تفهیم 
اتهام« معاون اول و چهار وزیــر دولت روحانی بابت 
عملکردشــان و »انداختن آتش تورم در انبار اقتصاد 
ایران« خبر داد که البته خیلی زود از ســوی دادستان 

کل کشــور تکذیب شد اما این جعل خبر، گوشه ای از 
اهداف و ذهنیات تندروها را علنی کرد.

علت این فرافکنی ها چیســت؟ چنین رویکردهایی چقدر 
می تواند به بهبود و وخامت وضعیت بحرانی کشور، به ویژه 
در حوزه اقتصاد و ثبات سیاسی و انسجام ملی کمک کند؟

سید مصطفی هاشمی طبا که در دولت های محمدجواد 
باهنر و میرحسین موسوی وزیر صنایع، و در دولت دوم 
هاشمی رفسنجانی و دولت اول سید محمد خاتمی )از 
ســال ۱۳۷۲ تا ۱۳8۰( معاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان تربیت بدنی بوده، با کوله بــاری از تجربه و 
شناخت فضای سیاســی و اجرایی کشور، بر این باور 
است که باید ابتدا به تعریف درستی از »وضع موجود« 
رسید و نباید درباره آن کلی گویی کرد. او می گوید که 
تمامی مسئولان ۴۰ سال گذشته از بانیان وضع موجود 

هستند و در ایجاد وضعیت فعلی، مسئولیت دارند.
هاشمی طبا، تأکید دارد، نمی توان با استتار زیر پوشش 
شناسایی بانیان وضع موجود، از خود، سلب مسئولیت 
کــرد و توپ تمام قصور و تقصیرهــا را به زمین رقبا 

انداخت. به وجود آمدن شرایط حال حاضر هستند.
گفت وگوی خبرآنلاین با سید مصطفی هاشمی طبا را 

بخوانید:
اصطلاح »بانیان وضع موجود«، مدتی است در سپهر 
سیاسی کشور، رایج و پرکاربرد شده، ازنظر شما، بانیان 

وضع موجود، چه کسانی هستند؟
ابتدا باید مشخص شود منظور از وضع موجود چیست؟ 
آیا درباره وضع اقتصادی، سیاســی یا ورزشی صحبت 
می کنیم یا درباره این موضوع که به کشــور ما حمله 
موشــکی نشده اســت؟ اما اگر بخواهیم درباره آن به 
معنــای یک کل صحبت کنیم باید بگویم به طورکلی 
بانیــان وضع موجود در همه زمینه ها، همهٔ کســانی 
هســتند که در ۴۰ ساله گذشته ، در نهادهای مختلف 
قدرت، مســئولیت داشــته اند و به تعبیری، »مقام« 
بوده اند و بخشــی از آنان، پس از کنــار رفتن یا کنار 
 گذاشته شدن از قدرت، اکنون عضو مجمع تشخیص 

مصلحت نظام هستند.
سوای این گروه، بسیاری از مقاماتی که الان مشغول 
به کار هســتند و در نهادهــای حاکمیتی و حکومتی، 
مستقر شده اند نیز از بانیان وضع موجود، به معنای عام 
محسوب می شــوند. بنابراین، نمی توانیم در یک کلام 
بگوییم که بانــی وضع موجود چه کس یا کســانی 
هســتند؟ برای پاسخ دقیق به این سؤال، نخست باید 
منظورمان از »وضع موجود« را شفاف سازی و حوزه و 
مصادیق موردنظرمان را مشــخص کنیم تا در مرحله 
بعد، امکان شناســایی مقامات دچار قصور و تقصیر در 
این حوزه ها، ممکن شــود، وگرنه با کلی گویی، اصلًا، 
امکان قضاوت یا مشــارکت در بحث، منتفی می شود 

و جز هدر دادن وقت و ذهن، ثمری نخواهد داشت.
اگر شما بخواهید »وضع موجود« را شفاف سازی کنید 

به چه موارد کلانی اشاره می کنید؟
وضع موجود بحثی ناشی از اتخاذ سیاست های مختلف 
در مسائل سیاسی و اقتصادی است. وضع موجود به این 

برمی گردد که چه کسانی سیاست خارجه را تنظیم کرده 
و اجرا کرده اســت؟ فلان روش در اقتصاد را چه کسی 
انتخاب کرده است؟ تصمیم گیری های سیاسی در بعد 
اقتصادی به شــدت تأثیرگذار است و وضع کشاورزی و 
صنعت و حوزه های مختلف اقتصاد را تشکیل می دهد. 
باید تصمیم گیران در تمامی این حوزه ها مشخص شوند. 
بنابراین مجموعه مقاماتی که در این ۴۰ سال کار کردند 
و مقاماتی که اکنون بر ســر کار هســتند و اکثر آنان، 
پیش ازاین نیز سمت های مختلفی داشته اند، در فهرست 

بانیان وضع موجود می گنجند.
نقش دولــت کنونــی را در »وضع موجــود« چقدر 

تأثیرگذار می دانید؟
هر دولتی باید یکسری هدف گذاری برای خود داشته باشد 
و نمی تــوان همه کارها را باهم انجام داد. در همین دولت 
فعل، ســند تحول وجود دارد که اتفاقاً هدف گذاری خوبی 
دارد امــا کدام یکی از آن ها را می تــوان انجام داد؟ برای 
انجام دادن آن ها باید روابط و شرایط بین المللی مناسب و 

مســاعدی داشــت. نمی توان، فقط حرف های خوب زد. 
نوشــتن ایده روی کاغذ، به معنای اجرایی شدن و تحقق 
آن نیست. دولت رئیسی نیز هیچ اولویتی را در دستور کار 
خود قرار نداده است. درحالی که در سند تحول بسیاری از 
چالش ها هدف گذاری شده اند اما مشخص نیست که اصلًا 
چند درصد راهکارهای مهار یا غلبه بر این چالش ها، قابلیت 

اجرایی دارند.
برخی دربــاره محکومیت بانیان وضع موجود صحبت 

می کنند...
مقامات زیادی را می توان به اتهامات گوناگون، پشت میز 
محاکمه کشاند اما هیچ رابطه منطقی و کارشناسی، میان 
این محاکمات و بهبود اوضاع وجود ندارد. درواقع، محاکمه 
روا یا ناروای مقامات پیشین، گره گشای چالش های متعدد 
اقتصادی و سیاســی کشور نخواهد شــد و البته باز تأکید 
می کنم در چنین محاکمات فرضی، تمام مقامات متخلف 
۴۰ سال گذشته و فعلی باید روی صندلی اتهام بنشینند و 
پاسخگوی عملکردشــان باشند و دادگاه هم علنی برگزار 
شود تا منفعتی برای منافع ملی و روشنگری افکار عمومی 

داشته باشد.
آیــا راهکاری برای برون رفت از شــرایط فعلی وجود 

دارد؟
هرچند، همه باید به سهم خود برای گذار ایران از این 
گردنه دشوار تاریخی تلاش کنند اما واقعیت این است 
که راه کاریابی برای وضع موجود، وظیفه و مأموریت 
اصلی و ذاتی مقامات دولت و مجلس و سایر نهادهای 
قدرت است که قادرند تصمیم های خویش را به برنامه 
اجرایی تبدیل کنند. الان، مسئولان ما چه کاره هستند 
و چه می کنند؟ کسی که مسئولیت می پذیرد باید برای 
هر شرایطی راهکار کارشناســی ارائه دهد. متأسفانه، 
اکنون، نه فقط حس مســئولیت پذیری و راه کاریابی 
جدی مشــاهده نمی کنیم بلکه اغلب مقامات دولت و 
مجلس به راهکارهای کارشناسان، بی توجهی می کنند 
و حتی در موارد بسیاری، دقیقاً، خلاف مطالبات اکثریت 
مردم و نظر کارشناسان، تصمیم گیری و اقدام می کنند.

در حالی که روند شاخص بورس از ابتدای سال تاکنون 
رونــد صعودی را در پیش گرفته، اما همچنان به قله 6 
شهریور سال گذشته نرسیده و در کانال یک میلیون و 

۵۰۰ هزار واحد قرار دارد.
به گــزارش مملکت آنلاین، مریــم فکری: در آخرین 
روز معاملاتی سال ۱۴۰۰ شاخص بورس در عدد یک 
میلیون و ۳6۷ هزار واحد قرار داشــت و حالا با رشدی 
در حدود ۱۵۹ هــزار واحدی، روی عدد یک میلیون و 
۵۲6 هزار واحد ایستاده اســت. این نشان می دهد که 
شاخص بورس ۱۱.6 درصد رشــد داشته است. با این 
وجود، شاخص فاصله کمی با عدد یک میلیون و ۵۷۳ 

هزار و ۴۰6 واحد ششم شهریور سال گذشته دارد.
کارشناســان اعتقاد دارند؛ یکی از مــواردی که برای 
پیش بینی آینده بازار مورد توجه ســهامداران اســت، 
جریان ورود و خروج پول حقیقی ها است. آمار مشارکت 
در عرضه های اولیه نشــان می دهد ورود پول حقیقی 
به بازار که طی یک ماه گذشــته اتفاق افتاده، از جانب 
فعالان جدید رخ نــداده، بلکه همان فعالان قبلی بازار 

سهام، نقدینگی جدید وارد بورس کرده اند.
به عبارتی مــی توان گفت افرادی که در اثر ســقوط 
۹۹ و رکــود و افت ســال ۱۴۰۰ از بورس خداحافظی 
کرده و پول خــود را خارج کرده بودنــد، همچنان در 
بازارهای دیگر فعال هســتند و پــول آن ها درگیر بازار 

سرمایه نیست.
قهر مردم با بورس

در همین رابطــه، مجید عبدالحمیدی، کارشــناس و 
فعال بازار ســرمایه در مورد دلایل آشتی نکردن مردم 
با بــورس گفت: جریان ورود و خــروج پول حقیقی ها 
یکی از عواملی اســت که فعالان بازار همیشــه آن را 
بررســی می کنند. گرچه هفته گذشته از این نظر اتفاق 

نگران کننده ای رخ نداده، اما آمار شــرکت کننده ها در 
عرضه هــای اولیه اخیر جالب نبــود و می توان نتیجه 
گرفت ورود پول حقیقی به بازار که طی یک ماه گذشته 
اتفاق افتاده، از جانب فعالان جدید رخ نداده بلکه همان 
فعالان قبلی بازار ســهام، نقدینگی بیشتر و جدید وارد 

بورس کرده اند.
این فعال بازارســرمایه تاکید کرد: دولت ها به ویژه در 
دو دهه اخیر برخلاف شــعارهای خود و اعتماد عمومی 
عمل کردند و این باعث شــده که مهم ترین بازار مالی 
کشور که براساس عرضه و تقاضا شکل گرفته، از درجه 

اعتماد عمومی تا حد زیادی ساقط شود.
عبدالحمیــدی با ذکــر مثالی تصریح کرد: در ســال 
۱۳۹۹ تمــام ارکان دولتــی و فراقوه ای، مــردم را به 
حضــور در بورس فراخواندند، اما در نهایت بدون توجه 
به هشــدارهای کارشناسی پس از تامین مالی بیش از 
6۰۰ هزار میلیارد تومان کســری بودجه عملیاتی خود، 
مردم را به امان خدا رها کردند و اکنون هم هیچ کس 

گوشش بدهکار اعتراضات عمومی نیست.
وی متذکر شــد: بازی با اعتمــاد عمومی مردم، بازی 
کاغذ با آتش اســت و همین اســت که می بینیم وقتی 
دولت می کوشــد که قیمت ها را مدیریــت کند، بازار 
هیچ اعتمادی به دولت ندارد و افراد می کوشــند تا در 
بازارهای موازی و دلالــی، در برابر دولت دارایی خود 

را حفظ کنند.
نقش مشکلات ساختاری بورس

عبدالحمیــدی خاطرنشــان کــرد: نقش مشــکلات 
ســاختاری بورس در این میان چگونه اســت؟ بورسی 
که امروز داریم، میراث بد اقتصادی است، چون بورس 
با کلی مشکلات جدید به مدیریت جدید رسیده است.

وی یادآور شــد: دولت قبل از طریــق وزارت اقتصاد 
هم با خصوصی ســازی ها ایجاد عرضه می کرد و از آن 
طرف هم در بخش تقاضا با باز گذاشتن دست بانک ها 
بــه ورود در بورس و اعطای تســهیلات و حمایت از 
شــبه دولتی ها و صندوق های بازنشستگی و نهادها به 
تقاضا کمک می کرد و در نتیجه قیمت ها بالا می رفت.

این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: مردم با دیدن 
رشــد قیمت ها وسوسه شــده و وارد بازار می شدند، اما 
مدتی بعد روشن شــد که این رشد حبابی و مصنوعی 
بوده و پایدار نیست و ضرردهی سهامداران خرد شروع 
شــد و لذا آنها هم به نوعی با بــازار قهر کردند و این 
قهر با وجود همه تحولات سیاسی در پرونده هسته ای 

همچنان ادامه دارد.
عبدالحمیــدی خاطرنشــان کرد: امید اســت با تعیین 
تکلیف پرونده مذاکرات برجام و ثبات سیاســی و دور 
شــدن از قیمت های دســتوری با یک شیب ملایم در 
آینده مردم به ســمت بورس دوبــاره حرکت کرده و 

اعتماد از بین رفته برگردد.

هاشمی طبا:

»بانیان وضع موجود« همه مقامات متخلف فعلی و 40 سال گذشته هستند

به رغم رشد شاخص پول جدید وارد بورس نشده است؛

مردم همچنان با بورس قهر هستند
کاریکاتور
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